
روزنامه

رئیس کل دادگستری استان قم با بیان این که کاهش جمعیت 
کیفری هدف دار جزء اولویت های مجموعه قضایی قم در سال 
جاری است گفت: اعطای مرخصی منتج به پایان حبس به زندانیان 
قم افزایش می یابد. حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در 
بر اصلاح مجرمان،  تاکید  جلسه شورای قضایی استان،  ضمن 
افزود: اعطای مرخصی منتهی به آزادی در زندان های قم در سال 
جاری جزء اتفاقات مهم است و با پیگیری که صورت می گیرد 
مرخصی مددجویان واجد شرایط به مناسبت ماه رمضان تمدید 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: این اداره کل 
همواره با نظارت مستمر بر عملکرد زیست محیطی واحدهای 
تولیدی، از تولید و توسعه پایدار در استان حمایت می کند. 
سید رضا موسوی مشکینی در بازدید از تعدادی از واحدهای 
تولیدی در شهرک های صنعتی محمودآباد و شکوهیه گفت: 
رعایت اصول و استانداردهای زیست محیطی، از مهمترین 
ارکان در دستیابی به تولید پایدار در کشور است. وی با بیان 
اینکه این اداره کل همواره با نظارت مستمر بر عملکرد زیست 

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

اعطای مرخصی منتهی به آزادی به 
زندانیان

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

با هرگونه تخلف زیست محیطی مقابله 
می شود
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پروتکل ها رعایت نشود روزهای سختی پیش روی است

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
قم گفت: در قم بیش از ۷۰رشته صنایع دستی فعالیت می کنند 
که برای ترویج و توسعه هنرهای سنتی نیازمند نگاه فرا سازمانی 

و  معاون  با  نوروزی  دیدار  در  ارجمندی  علیرضا  هستیم. 
کارشناسان صنایع دستی در خانه زند تصریح کرد: »برای حمایت 
بازارچه های مناسب  از هنرمندان صنایع دستی پیگیر ایجاد 

بی مهری مسوولان دردی بدتر از کرونا؛

کرونا تئاتر قم را از نفس انداخت

معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم  اعلام کرد:

تندترین شیب صعودی
 کرونا کشور درقم 
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ذوالنوری: 

مجمع نمایندگان قم کارگروه ندارد

  

شهردار قم با اشاره به اینکه تبدیل وضعیت نیروها از سال ۷6 در شهرداری قم بلاتکلیف 
است گفت: با پیگیری های مستمر و همکاری خوبی که از سوی سازمان شهرداری ها و 
دهیاری ها صورت گرفت، پس از مدت ها گره تبدیل وضعیت نیروهای شهرداری قم 
باز و این مشکل مرتفع شد.  سیدمرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای شهرداران 
شهرداری قم گره 24 ساله شهرداری قم در زمینه تبدیل وضعیت نیروی انسانی را از 
دغدغه های شهرداری قم دانست و اظهار داشت: در این زمینه پیگیری های مستمری 
انجام دادیم تا بتوانیم بنیه نیروی انسانی در شهرداری قم را تقویت کنیم.  وی برگزاری 

معاون دادستان قم در خصوص کلاهبرداری از مردم در قالب سایتهای شرط بندی، 
پیش بینی مسابقات ورزشی و بازی های آنلاین هشدار داد و گفت: تاکنون پرونده های 
متعددی از شاکیان سایت های شرط بندی که در مجموع مبالغ میلیاردی دچار ضرر 
ابوالفضل  حجت الاسلام والمسلمین  شده است.   تشکیل  قم  دادسرای  در  شده اند، 
تحریری در این زمینه افزود: تنها در یکی از پرونده ها، یک جوان قمی مبلغ دو میلیارد 
و یک صد و شصت میلیون تومان در یکی از سایت های شرط بندی از دست داده است. 
وی با اشاره به اینکه این فرد با خرید کد "ووچرمانی" حساب کاربری خود را شارژ نموده، 

باز شدن گره 24 ساله نیروی انسانی در شهرداری قم؛

آغاز فرآیند تبدیل وضعیت نیروهای شرکتی شهرداری قم
معاون دادستان قم هشدارداد:

کلاهبرداری از مردم در قالب سایت های شرط بندی
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معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم گفت: طبق 
اعلام ستاد ملی مبارزه با کرونا قم در صدر استان هایی قرار 
دارد که با شیب تند شیوع بیماری روبه رو است و این موضوع 

باعث نگرانی می باشد. بیژن سلیمان پور روز شنبه در پایان 
جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در 
آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: 
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مردم مقصرهستند؟!
»اولین عامل موج چهارم کرونا ورود کرونای انگلیسی به 

کشور از عراق است.
عامل دوم، تردد و تجمع فراوان در شب عید است.

عامل سوم، مراسم عید نوروز است.
عامل چهارم، عروسی هایی بود که در ماه رجب و شعبان برگزار شد.

عامل پنجم، سفرها بدون رعایت پروتکل ها بود.«
جا دارد در همین نوشتار از رییس جمهور و ستاد ملی کرونا، معذرت خواهی کنیم که مرز 
عراق را به صورت کامل نبستیم. اینکه اجازه دادیم رفت و آمد انجام شود. از یک، یک اعضای 
ستاد ملی کرونا عذر می خواهیم که شب عید، هیچ محدودیتی اعمال نکرده و با متخلفین 
برخورد نکردیم. اگر ما با آنهایی که تخلف کردند برخورد می کردیم، شرمنده شما نمی شدیم. 

اگر کمی بازارها را مدیریت می کردیم شاهد این همه شلوغی نبودیم.
شرمندگی به روی ما ماند که مثل سال گذشته القا نکردیم که دید و بازدیدهای عید هم 
می تواند عامل شیوع ویروس کرونا باشد. می دانی آقای رییس جمهور تقصیر ماست و این 

را به خوبی می دانیم.
به نکته خوبی اشاره کردید جناب روحانی! عروسی ها در ماه شعبان یک عامل مهم 
است. نباید اجازه می دادیم تالارها مشغول به کار شوند. اگر به تالارهای پذیرایی مشوق های 
اقتصادی می دادیم تا آنها با خیال راحت در تالارهای شان را می بستند این اتفاق نمی افتاد. 

بالاخر آنها بیش از یک سال است که کار نکرده اند و ما باید هوای آنها را می داشتیم.
می دانم،  از سفرها حرف نزنید که عرق شرم روی پیشانی مان می نشیند. قبول دارم اگر 
راه ها را بسته بودیم و اجازه نمی دادیم که مردم با خیال راحت از این شهر به شهر دیگر بروند. 
اگر جاده چالوس را بسته بودیم و اجازه نمی دادیم دود جوجه کباب مازندران را بردارد، 

احتمالا الان این استان قرمز جگری نبود.
واقعا اگر طرح ترافیک را لغو می کردیم چه مشکلی پیش می آمد. اعضای ستاد ملی کرونا 

مثل دانه های بلال در مترو کنار هم می ایستند و هر لحظه ممکن است که کرونا بگیرند.
دست هایمان جلوی شما بالاست. بله، مقصر ما مردم هستیم. از خدا که پنهان نیست از 
شما چه پنهان عامل مشکلات اقتصادی و تحریم هم ما هستیم. اگر کارمان را درست انجام 
می دادیم، الان برای خرید یک پراید احتیاج نبود 100 میلیون تومان پول بدهیم و یا قیمت 

یک خانه در جنوبی ترین نقاط تهران به بالای یک میلیارد تومان برسد.
واقعیت را نگاه می کنی، دل آدمی برای دولت مردان، مجلسی آدم ها و مسئولان کشور 
می سوزد که تاوان اشتباهات ما را می دهند. مثلا ما چرا به مسئولان اطلاعات غلط می دهیم 
که همه جا تعطیل است و بعد یکی دیگر می آید می گوید نه فقط این مشاغل تعطیل هستند 

و بعد آن یکی هر دوی اینها را رد می کند و می گوید فلان بسته است و بهمان باز.
در پایان بهتر است جدا از تمام کنایه های بالا  یک نکته را به دولت و شخص رییس جمهور 

یادآوری کنیم.
 می دانیم دست دولت در مصرف بودجه بسته است اما آیا نمی شد در اقدامی انقلابی 
لایحه چند سطری اختصاص یک سوم بودجه دستگاه های غیر مولد و شبه فرهنگی کمک 

بگیر رو به جبران خسارت کرونا به مجلس انقلابی می دادید؟
 اگر تصویب می کردند که فبها و خسارت تالارها و باشگاه ها و آژانس های مسافرتی را می 
پرداختید و اگر تصویب نمی کردند یا شورای نگهبان تایید نمی کرد تکلیف از شما ساقط بود 
و مردم می دانستند پول واردات واکسن یا جبران خسارت اقتصادی کجاها هزینه می شود.

البته بازهم می گویم که می دانیم شما بی گناه هستید و تقصیر ما گناه دارهاست.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

فوت ۵ بیمار کرونایی
 در ۲۴ ساعت گذشته 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته ۵ نفر از بیماران بستری 
در بیمارستان های قم که تست کرونای آن ها مثبت شده بود جان خود را از دست دادند.

دکتر قدیر با اشاره به پذیرش 11۵ نفر در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس مراکز درمانی قم 
با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا گفت: 10۲ نفر از این افراد در بخش های درمانی 

بیمارستان های قم بستری شده اند.
روز های  در  که  از کسانی  نفر  اینکه ۹۲  به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
گذشته بستری بودند مرخص شده اند، افزود: در حال حاضر ۳۸۵ بیمار مبتلا به کرونا در 

بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۵۳ نفر از آن ها وخیم است.
وی گفت :  متأسفانه در ۲۴ ساعت گذشته، ۵ بیمار از بیماران کرونایی جان خود را از 

دست داده اند.
دکتر قدیر تعداد تست های گرفته شده کرونا را ۶01  مورد عنوان کرد و گفت: نتیجه ۲۲۷ 

تست در استان، مثبت بوده است.

رئیس پلیس فتا استان قم  هشدارداد:

کلاهبرداری از طریق کانال ها و 
سایت های ثبت آگهی 

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: برخی از کلاهبرداران از طریق کانال ها و سایت های 
ثبت آگهی اقدام به کلاهبرداری و برداشت غیرمجاز از حساب هموطنان می کنند. 

سرهنگ علی موالی اظهارداشت: سایت ها و کانال های مختلفی در فضای مجازی 
راه اندازی شده اند که امکان خرید یا فروش کالا را به افراد می  دهد، همین امر موجب 
شده بسیاری از کلاهبرداران از این موقعیت سوءاستفاده کرده و اقدام به کلاهبرداری 

از هموطنان کنند.
وی ادامه داد: مجرمان سایبری با ترفندهای مختلفی مانند ثبت آگهی های اغوا کننده 
در سایتهای واسط با قیمت بسیار کمتر از ارزش واقعی آن و یا انجام فروش های ویژه و 
ارسال لینک های جعلی، اطلاعات بانکی کاربران را به سرقت برده و اقدام به کلاهبرداری 

و برداشت غیرمجاز از حساب هموطنان می کنند.
سرهنگ موالی تاکید کرد: کاربران هنگام خرید از کانال ها و سایت های ثبت آگهی 
هوشیاری لازم را داشته باشند و تا زمانی که جنس مورد نظر خود را دریافت نکرده اند و 
از کیفیت آن اطمینان حاصل نکرده اند، وجهی را پرداخت نکنند. وی افزود: پایین بودن 
بیش از حد قیمت می تواند ترفندی برای ایجاد هیجان و عجله در افراد برای خرید سریع 
کالا و یا دریافت بیعانه باشد، بنابراین سعی کنید خرید و فروش  کالاهای خود را به صورت 

حضوری در شهر و یا استان محل سکونت خود انجام دهید.
سرهنگ موالی به شهروندان توصیه کرد: خریدهای اینترنتی خود را از فروشگاه های 
اینترنتی دارای نماد اعتماد الکترونیک انجام دهید و گزینه پرداخت در محل را مد نظر 
داشته باشید. رئیس پلیس فتا استان قم از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از هر 
گونه فعالیت مجرمانه در فضای  مجازی یا پیام رسان های   موبایلی موضوع را از طریق 

نشانی پلیس  فتا به آدرس cyberpolice.ir بخش ارتباطات مردمی گزارش کنند.
 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

توسعه صنایع دستی قم نیازمند نگاه
 فرا سازمانی است

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: »در قم بیش 
از ۷0رشته صنایع دستی فعالیت می کنند که برای ترویج و توسعه هنرهای سنتی نیازمند 
نگاه فرا سازمانی هستیم.« علیرضا ارجمندی در دیدار نوروزی با معاون و کارشناسان 
صنایع دستی در خانه زند تصریح کرد: »برای حمایت از هنرمندان صنایع دستی پیگیر 
ایجاد بازارچه های مناسب صنایع دستی هستیم، اما برای تحقق آن به تعامل ارگان هایی 
مانند شهرداری و شورای شهر نیازمندیم.« او با اشاره به اخذ نشان ملی انگشتر به قم در 
سال ۹۹ اظهارکرد: »اخذ این نشان توسط قم باعث رونق بخشیدن هنر انگشتر سازی 
خواهد شد، اما برای کسب موفقیت بیشتر به دنبال اخذ نشان جغرافیایی برای این هنر 
هستیم.« او با تاکید برلزوم ایجاد سامانه تخصصی صنایع دستی برای عضویت هنرمندان 
قم  تاکیدکرد: ایجاد بازارچه  صنایع دستی در سطح شهر و همچنین ایجاد تعاونی برای 
هر رشته از هنرهای صنایع دستی از اهدافی است که برای رونق صنایع دستی قم دنبال 
می کنیم. ارجمندی به شرکت هنرمندان صنایع دستی قم در نمایشگاه و فروشگاه مجازی 
چهارسوی هنر اشاره و بیان کرد: وجود شرایط کرونایی برگزاری نمایشگاه صنایع دستی 
در سطح شهر و کشور را دچار مشکل کرد، اما برخی از  هنرمندان صنایع دستی قم در 
نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنای دستی تهران و همچنین در نمایشگاه بانوان 

هنرمند استان قم شرکت کردند.
 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد:

توسعه ایستگاه های ثابت جمع آوری 
پسماند خشک 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از احداث و تکمیل ایستگاه های 
ثابت جمع آوری پسماند خشک در مناطق هشتگانه شهری خبر داد. سید عبدالله 
میرابراهیمی با اشاره به ایجاد و توسعه زیرساخت های ذخیره سازی موقت پسماند در 
شهر، اظهار داشت: به منظور تمرکز در ارائه خدمات و توسعه زیرساخت های ذخیره سازی، 
توسعه و ایجاد ایستگاه های ثابت در مناطق هشتگانه نیز در دستور کار سازمان مدیریت 

پسماند شهرداری قم با همکاری و مشارکت شهرداری مناطق قرار گرفته است.

نیروی  امسال  گفت:  انتظامی  نیروی  فرمانده 
انتظامی با همه امکانات و ظرفیت های موجود آماده 
برگزاری انتخاباتی امن و پرشور در سراسر کشور است. 
سردار حسین اشتری در بیست و پنجمین همایش 
سراسری فرماندهان، معاونان، روسا و مدیران ناجا که 
به صورت ویدئو کنفرانسی و در ۲۲۵ نقطه در حال 
برگزاری  است با اشاره به برای برگزاری انتخاباتی امن 
نیازمند  این رابطه  افزود: در  با مشارکت بالای مردم 
همکاری بسیج با همکارانمان در نیروی انتظامی در 
سراسر کشور برای حفاظت از صندوق ها هستیم که 

اقدامات لازم نیز انجام شده است.
سال  رو  پیش  سال  کرد:  اضافه  اشتری  سردار 
ها  ماموریت  اجرای  برای  باید  که  است  حساسی 
آحاد  و  فرماندهان  و  باشیم  داشته  کامل  آمادگی 
کارکنان نیز بتوانند با برنامه ریزی مطلوب ماموریت ها 

را به نحو احسن به سرانجام برسانند.
مسلح  نیروهای  کل  ستاد  های  حمایت  از  وی 
قدردانی و تشکر کرد و گفت: این حمایت ها باعث رشد 
و پیشرفت نیروی انتظامی شده است که امیدواریم 

بیش از پیش مورد حمایت ستاد کل قرار بگیریم.
فرمانده نیروی انتظامی به تبیین ابعاد فرمایشات 
مقام معظم رهبری و بیانیه ایشان در گام دوم انقلاب 
اقدامات  خصوص  این  در  گفت:  و  کرد  اشاره  نیز 
مطلوبی طی سال های ۹۸ و ۹۹ انجام شده و تلاش 
ما بر این است که با اجرایی کردن اهداف معظم له در 
بیانیه گام دوم بتوانیم به پلیس در تراز انقلاب اسلامی 
پنجمین  و  بیست  برگزاری  اهداف  به  وی  برسیم. 
همایش سراسری فرماندهان، معاونان و روسای ناجا 
اشاره کرد و افزود: بررسی ماموریت های سال گذشته، 

آسیب شناسی فرآیند و آمادگی برای اجرای ماموریت 
های سال 1۴00 از جمله اهداف برگزاری این همایش 

است.
سردار اشتری به ماموریت های سال ۹۹ ناجا اشاره 
و عنوان کرد: نیروی انتظامی ضمن اجرای ماموریت 
همچنین  و  درمان  کادر  به  کمک  خود،  ذاتی  های 
انجام مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا را نیز به عهده 

داشت.
فرمانده نیروی انتظامی ضمن تشکر و قدردانی از 
گفت:  کشور  سراسر  درمانی  کادر  زحمات  و  تلاش 
نیروی انتظامی در کنار کادر درمانی در تمامی صحنه 
ها حضور داشته و تلاش کرده که همه ماموریت های 

محوله در این حوزه را به خوبی به سرانجام برساند.
)ع(  رضا  امام  قرارگاه  اندازی  راه  به  اشتری  سردار 
ابلاغ  اول  روزهای  همان  از  گفت:  و  کرد  اشاره  نیز 
راه اندازی این قرارگاه نیروی انتظامی فعالیت خود 
را آغاز کرد و همچنان ادامه دارد؛ ضمن اینکه تمام 
مراکز درمانی و بیمارستانی ناجا نیز آماده ارائه خدمت 
درمانی به مردم بودند. وی همچنین افزود: ضدعفونی 
معابر با همه تجهیزات و امکانات موجود، مراقبت از 
فضای مجازی )جلوگیری از تشویش اذهان عمومی(، 
برخورد با محتکران، رعایت فاصله گذاری اجتماعی، 
بازرسی و کنترل صنوف از جمله ماموریت های نیروی 

انتظامی در حوزه مقابله با ویروس منحوس کرونا بود.
اشتری با اشاره به اجرای محدودیت های ترافیکی از 
ابتدای آذر ماه ۹۹ تاکنون گفت: در این رابطه نیروی 
انتظامی با حداکثر توان در شهرها و جاده ها حضور 
داشته به طوری که میانگین و به صورت روزانه حدود 
10 هزار نفر نیرو در این ماموریت به کارگیری شدند 

و بیش از ۷۶0 هزار نفر روز از همکاران نیز مشغول 
اجرای ماموریت ها بودند.

وی ادامه داد: در حوزه برخورد با مفاسد اجتماعی 
و مخلان نظم و امنیت و همچنین اراذل و اوباش نیز 
اقدامات مطلوبی صورت گرفته است و بیش از 1۲ 
هزار نفر از اراذل  و اوباشی که سطح بندی شده بودند 

شناسایی و با آنها برخورد قانونی صورت گرفته است.
اشتری گفت: در فراخوان ها نیز نیروی انتظامی با 
و مطلوبی  اقدامات پیش دستانه  اشراف اطلاعاتی 
انجام داده است. فرمانده ناجا ادامه داد: در اقصی 
نقاط کشور )در بحث تقسیمات کشوری( همکاران 
ما برای بهتر انجام شدن ماموریت ها  حضور فعال  و 
انجام مطلوب  به  با توجه  موثری داشتند؛ بحمداله 
بر  از خود  کارنامه درخشانی  توانستیم  ها  ماموریت 
از تمامی همکارانمان در  جای بگذاریم که جا دارد 
نیروی انتظامی تقدیر و تشکر کنم. سردار اشتری به 
پیام مسرت بخش و روح انگیز مقام معظم رهبری در 
۲۹ مهرماه سال ۹۹ نیز اشاره و عنوان کرد: در آن پیام 
ایشان فرمودند : مردم توامان مهربانی و اقتدار را در 
ناجا می بینند و از اقدامات و ابتکارات ناجا در برخورد 
با منکرات نیز تقدیر و تشکر کردند که این امر باعث 
افزایش روحیه همکاران در نیروی انتظامی شد. وی 
با تاکید بر اینکه امیدواریم بتوانیم منویات مقام معظم 
رهبری امام خامنه ای را به نحو مطلوب به سرانجام 
برسانیم به ماموریت های ناجا در پایان سال ۹۹ نیز 
اشاره و تاکید کرد: نیروی انتظامی با راه اندازی قرارگاه 
نوروزی و امام رضا )ع( از ۲۵ اسفندماه سال ۹۹ تا 1۵ 
فروردین 1۴00 برای انجام ماموریت ها در ایام نوروز به 

صورت آماده باش بود.

سردار اشتری :

نیروی انتظامی آماده برگزاری انتخاباتی امن و پرشور است

اینکه  بیان  با  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزیر 
تکالیف  و  وظایف  جزو  عالی  آموزش  مأموریت گرایی 
اظهار  است،  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  ابلاغی 
داشت: طرح ساماندهی آموزش عالی کشور با موارد 
مختلفی که در آن دیده شده است، الزاما باید اجرا شود. 
به گزارش روز شنبه وزارت علوم، در نشست مجازی 
و  پژوهشی  آموزشی،  مؤسسات  و  دانشگاه ها  رؤسای 
آموزش عالی  بررسی وضعیت  با محوریت  که  فناوری 
وزارت  اینکه  بیان  با  برگزار شد، منصور غلامی  کشور 
علوم، بحث ساماندهی آموزش عالی کشور را با همکاری 
ستاد اجرایی نقشه جامع علمی کشور پیش می برد، 
تصریح کرد: از این جهت که ساماندهی آموزش عالی 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی است، این برنامه 

باید با دقت و ظرافت اجرا شود.
وی در این نشست که در وزارتخانه متبوعش برگزار شد 
با بیان اینکه مأموریت گرایی آموزش عالی جزو وظایف 
و تکالیف ابلاغی شورای عالی انقلاب فرهنگی است، 
افزود: همکاران در دانشگاه ها و مراکزی که در این زمینه 
تأخیر دارند، توجه کنند که ممکن است از یک ظرفیتی 
محروم شوند و یا با موضوعی ابلاغی مواجهه شوند که 

متناسب با وضعیت شان نباشد.
وزیر علوم همچنین گفت: در رابطه با بحث بازنشستگی 
برخی  دانشگاه ها،  علمی  هیات  اعضای  و  کارمندان 
موضوع  این  که  داشته اند  تعلل  و  تأخیر  دانشگاه ها 
مشکلاتی را به لحاظ حقوقی و قانونی و پرداخت برای 
دستگاه و دانشگاه و برای کارکنان ایجاد می کند. بهتر 
است ابتدای هر سال فهرست همکاران بازنشسته فراهم 
شود تا هم برنامه ریزی صورت گیرد و همچنین کارکنان 
در جریان فرآیند بازنشستگی تان قرار گیرند. وی در ادامه 
به بحث بازنگری در آیین نامه های ارتقا، جذب اعضای 
هیات علمی و دانشجویان دکتری اشاره کرد و گفت: 
بحث های مختلفی در این حوزه مطرح است از جمله 
انسانی  علوم  حوزه  رشته های  چهارم،  نسل  دانشگاه 
و هنر و همچنین ارتباط دانشگاه با جامعه و صنعت و 
مواردی از این قبیل که باید مورد توجه قرار گیرد. وزیر 
علوم افزود: در این خصوص باید ضمن حفظ روند رشد 
علمی کشور، باقی زمینه های تأثیرگذاری دانشگاه ها نیز 
دیده شود. در این زمینه باید حداکثر تا پایان اردیبهشت 
نظرات جمع بندی شده و با گستردگی که وزارت علوم در 
حوزه های مختلف علوم دارد، باید کار وسیع و سریعی را 

انجام دهیم. غلامی در بحث افزایش حقوق های 1۴00 
نیز گفت: در این راستا سه مرحله برای افزایش حقوق 
داریم؛ یک مرحله افزایش سنواتی ۲۵ درصد است که 
بعد از ابلاغ ضوابط مربوطه از سوی سازمان امور اداری 
و استخدامی، کارها را انجام خواهیم داد. مرحله دیگر 
سقف ۲.۵ میلیون تومان سقف افزایش است و مرحله 
دیگر بحث همسان سازی است که دو لایه دارد. یک لایه 
عمومی است و یک لایه هم بحث تمام وقتی است که 
مشغول تدوین ضوابط آیین نامه ای آن هستیم. غلامی 
در پایان این نشست با تاکید بر همکاری نزدیک دانشگاه 
ها و مراکز پژوهشی با مرکز نظارت، ارزیابی و تضمین 
کیفیت وزارت علوم گفت: در خصوص برنامه هایی که در 
دانشگاه ها و مراکز آموزشی عالی اجرا می شود، فارغ از 
محدودیت های کرونا، مجموعه مدیران تلاش کنند که 
برنامه ها حداکثر تحقق خود را داشته باشند. همچنین 
تلاش خانواده آموزش عالی برای تحقق اهداف و برنامه 
ها نباید تحت تاثیر جریان رفت  و آمد دولت ها قرار گیرد 
و تأکید می کنیم که در برنامه ریزی ها و اجرای برنامه ها، 
استناد به برنامه های بالادستی ضروری است و باید به آنها 

توجه داشته باشیم.

وزیر علوم: 

طرح ساماندهی آموزش عالی باید اجرا شود

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

توسعه صنایع دستی قم نیازمند نگاه 
فرا سازمانی است
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

افزایش 56 درصدی خدمات 
مراکز مشاوره و دوایر
 اجتماعی کلانتری ها

مصطفی داننده*
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خطیب زاده در گفتگو با سی ان ان؛

همه تحریم های علیه ایران باید لغو شود
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران، در گفتگو با یک رسانه غربی 

تاکید کرد که نیازی به گفتگو با آمریکا نیست.
سعید خطیب زاده در گفتگو با سی ان ان، تاکید کرد تا پیش از لغو همه تحریم ها و 
بازگشت آمریکا به برجام، نیازی به مذاکره مستقیم یا غیرمستقیم با واشنگتن نیست.
خطیب زاده در ادامه گفت: در وین یا مکان دیگری، ایران با آمریکا پیش از بازگشت 

آن به برجام مذاکره مستقیم یا غیرمستقیم نخواهد کرد.
وی با تاکید بر اینکه موضع ایران کاملًا مشخص است همه تحریم های علیه ایران 
باید لغو شود، گفت: دولت بایدن باید عملًا و نه روی کاغذ نشان دهد که درصدد 

تصحیح اشتباهات دولت ترامپ است.
خطیب زاده افزود: برخی در دولت بایدن به جای التزام به برجام، بیشتر از دولت 

ترامپ به تحریم های علیه ایران اصرار دارند و به آنها پایبند هستند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه هیچ کشوری در جهان وجود ندارد که از 
امنیت ملی خود صرفنظر کند و موشک ها برای دفاع از کشور است، تاکید کرد: همه 
تحریم هایی که دولت ترامپ علیه ایران وضع کرده است باید برداشته شود همه چیز 

باید به قبل از ژانویه سال ۲01۷ بازگردد.
خطیب زاده تاکید کرد: آمریکا باید براساس قطعنامه ۲۲۳1 شورای امنیت به همه 

تعهدات خود پایبند باشد و همه تحریم ها علیه ایران را با هر برچسبی لغو کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در مورد وضعیت فعلی مذاکرات غیر 
مستقیم گفت: حرکت های مثبت 1+۴ در وین در جهت صحیحی بود. گفتگوهای 
وین نشان داد که پیشرفت امکانپذیر است و تحرک مثبتی که به وسیله 1+۴ و ایران 
ایجاد شده قابل دوام است اگر آمریکا آمادگی پایبندی به تمامی تعهدات خود ذیل 
قطعنامه ۲۲۳1 شورای امنیت را داشته باشد. همزمان ما در وضعیتی حساس قرار 
داریم. رئیس جمهور بایدن باید تصمیمی سیاسی اتخاذ کند. آیا او واقعاً می خواهد 
توافق هسته ای را که آمریکا در زمان معاونت او امضا کرده به نفع تحریم های ترامپ به 

خطر اندازد؟ یا آنکه واقعاً می خواهد از این شکست دوری کند؟
خطیب زاده در مورد خواسته های ایران گفت: ایران همیشه خواهان پایبندی 
تمامی امضاءکنندگان برجام بوده است. ایران حتی یک سال پس از آنکه ترامپ از 
برجام خارج شد به اجرا و پایبندی به آن ادامه داد. پس از آن نیز ایران همیشه به 
صورت واضح اعلام کرده است که تمامی تحریم هایی که به صورت غیرقانونی بر ایران 
تحمیل شده است باید یکجا و به صورت قابل تائید برداشته شوند. به نظر ما این نه 
تنها مسیری منطقی بلکه شدنی برای بازگشت آمریکا به برجام و پایبندی کامل به 

آن است.
 

رئیس قوه قضائیه:

دادگستری ها برای افراد کم بضاعت 
عریضه نویسی کنند 

 رئیس قوه قضائیه دستور داد که دادگستری ها کار عریضه نویسی برای افراد 
کم بضاعتی که توانایی پرداخت هزینه آن را ندارند، به صورت رایگان انجام دهند.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح روز شنبه )۲1 فروردین( به صورت از پیش اعلام 
نشده با حضور در دادگستری شهرستان بهارستان از شعب کیفری، حقوقی و مدنی 

این دادگستری بازدید کرد.
رئیس قوه قضائیه در جریان این بازدید به گفتگو با کارکنان این مجتمع قضائی، 
ارباب رجوع و وکلا پرداخت و در برخی موارد دستورات لازم را جهت حل مشکلات 

مردم صادر کرد.
رئیسی ضمن انتقاد از اجبار کردن مردم برای آوردن مجدد مدارک و گواهی های 
بانکی جهت استفاده در پرونده جدید گفت: فردی که یک بار مدارک و گواهی های 
بانکی خود را به دادگستری ارائه داده، نباید برای راه اندازی پرونده جدید خود مجدداً 
هزینه ای متحمل شود تا همان مدارک قبلی را به دادگستری ارائه دهد؛ در اینگونه 

موارد باید از همان مدارک تهیه شده در پرونده قبلی استفاده شود.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه لازم نیست کسانی که پولی برای عریضه نویسی 
ندارند وجهی پرداخت کنند، گفت: باید تا آنجا که امکان دارد هزینه های مردم را کم 
کرد. نباید شرایط به نحوی باشد که کار آن فردی که پولی برای عریضه نویسی ندارد 
انجام نشود. رئیسی در همین زمینه گفت که دادگستری ها کار عریضه نویسی برای 

افراد کم بضاعتی که توانایی پرداخت هزینه آن را ندارند، انجام دهند.
رئیس قوه قضائیه ضمن توصیه به مسئولان و رؤسای مجتمع ها و واحدهای قضائی 
به حضور در میان مردم ارباب رجوع و پیگیری مشکلات و گرفتاری های آنها گفت: 
تنها ذکر خدا ما را به خداوند متعال نزدیک نمی کند بلکه پیگیری و حل مشکلات 

مردم، زمینه ساز نزدیک کردن ما به خداوند متعال است.
رئیسی در پایان با اشاره به وظیفه ذاتی دادگستری که همان »رفع ظلم« است، 
و  »ظالم«  نمی دهد  مادر  به  را  فرزند  دیدن  اجازه  که  مَردی  آن  کرد:  خاطرنشان 
»بی رحم« است و دادگستری که مسئولیت رفع ظلم را بر عهده دارد باید با اقدامات 

قانونی خود اجازه انجام چنین ظلمی را ندهد.

حسن رسولی: 

عارف و جهانگیری قابلیت عبور از فیلتر 
شورای نگهبان را دارند

 عضو جبهه اصلاحات ایران گفت: امروز کاندیداهایی که از کانال شورای نگهبان 
بتوانند عبور کنند به صورت واضح و مشخص آقای دکتر عارف و آقای جهانگیری 
هستند و این اشخاص از افرادی هستند که قابلیت عبور از صافی شورای نگهبان 

را دارند. 
حسن رسولی در در تحلیل شرایط کشور در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
1۴00، اظهار کرد: انتخاب نامزد واحد مورد اجماع جریان اصلاحات، مهمترین 
مرحله انتخابات آینده است که مقدمات و زمینه های رسیدن به این نامزد واحد در 
جبهه اصلاحات در دست پیگیری و اقدام است. این عضو جبهه اصلاحات ایران 
افزود: به نظر من تا امروز اگر تعداد متنوع نامزدهایی که در جریان اصولگرا اعلام 
آمادگی برای حضور کردند را با جریان اصلاح طلب مقایسه کنیم قطعاً انسجام و 
هماهنگی بیشتری بین اصلاح طلبان در مقایسه با جریان اصولگرا جاری و ساری 
است. وی بیان کرد: علت تأمل و تأخیری که در این مرحله شاهد هستیم ناشی از 
اهمیت این نقطه است یعنی در مقایسه با سایر مراحل انتخابات، نامزد واحد مورد 
اجماع اکثریت بالای ظرفیت های اصلاح طلبی است که می تواند صحنه و آرایش 
انتخاباتی ریاست جمهوری را به نفع جریان اصلاحات رقم بزند؛ بنابراین به مؤلفه 
دقت و هوشمندی باید توجه کنیم و در عین حال از آفت تأخیر نیز غافل نباشیم. روز 
۲1 اردیبهشت ماه روز ثبت نام داوطلبین انتخابات ریاست جمهوری است که به نظر 

می رسد فرصت مناسب برای رسیدن به نامزد واحد را در اختیار داریم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار کرد: اگر این وضعیت ادامه داشته باشد، 
انتخابات پرشور و شادابی نخواهیم داشت اما اگر شاهد تغییراتی در جامعه باشیم 
تا موجبات دگرگونی صحنه سیاسی اجتماعی را فراهم  کند، می توان امیدواری 
بیشتری به مشارکت بالا داشت و در مشارکت بالا عمدتاً حسب تجربه سال های اخیر، 

اصلاح طلبان دست بالاتری خواهند داشت.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا: 

کرونای انگلیسی نوع غالب ویروس در 
ایران است

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا گفت: ویروس کرونای انگلیسی نوع غالب ویروس در 
ایران است. سرعت انتشار کرونا در 1۲ استان بسیار تند است، میزان رعات پروتکل 

های بهداشتی ۵۶ درصد است و هفته های بسیار سختی را پیش رو داریم. 
علیرضا رئیسی روز شنبه پس از جلسه ستاد ملی  مقابله با کرونا که با حضور رئیس 
جمهوری برگزار شد، افزود: همه استانها با موج سنگین ابتلا به کرونا مواجه هستند. 
اکثر بیمارستانها شلوغ شده و تعداد مراجعان زیاد است. استانهایی هم داریم که تازه 

از موج قبلی رها شده بودند و دوباره درگیر موج جدید شدند.

اصل نظارت استصوابی را 
نکوبیم 

در فصل انتخابات همواره بحث نظارت استصوابی 
شورای نگهبان، و اغلب از جانب کسانی مطرح می 

شود که خود داعیه انتخاب شدن دارند، یا طرفدار جناحی هستند. 
اخیراً در اینترنت دیدم که مدعی ای می گفت اگر من بیایم از فلانی بیشتر 
رأی می آورم و از فلانی کارآمدترم و از این بحث های پوپولیستی که شاید بیشتر 
برای تحریک مردم برای آمدن به پای صندوق های رأی باشد، تا واقعیتی که وی 

مدعی آن است.
خوب برای سامان دادن به ادعاهایی که می شود باید دید که آیا اصل وجود 
شورای نگهبان اشکال دارد یا شیوه عملکرد و اجرای آن. اگر به اینترنت مراجعه 
کنید در این باره بحث های خوبی هست که من وارد آنها نمی شوم. به هرحال 
هر کشوری به نوعی بر انتخابات کشور خود به ویژه در ریاست جمهوری نظارت 
دارد. علاوه بر آن در کشورهایی که حزب رسمی وجود دارد احزاب با ضوابط 
خود بر روی نامزدها به طریقی که خود می دانند، یا می خواهند کار می کنند و 
اجازه نمی دهند به حق یا به ناحق در این باره تشتت و تفرقه ای ایجاد شود و می 
بینیم که اغلب تعداد معدودی نامزد برای مقام ریاست جمهوری در آنجا اعلام 

می شود. همه کشورهای دنیا هم در این باره پیش بینی های لازم را کرده اند.
اما نمی شود که برای مثال برای ریاست جمهوری 100 نفر یا بیشتر نامزد 
شوند و صلاحیتشان همه هم تأیید شود و نیز نمی توان تصویر کرد که مردم به 
آن درجه از شعور و آگاهی رسیده اند که خود بهترین را انتخاب کنند و این واقعاً 
عملی نیست. وانگهی بایدپرسید در برابر ادعاهای واهی و تبلیغات جهت دار 
خود و طرفداران نامزدها و تبلیغات داخلی و خارجی چه باید کرد؟ مگر در مهد 
آزادی و فناوری های ادعایی در دنیا ندیدیم و نمی بینیم که چه می گذرد؟ آیا 
در امریکا، فرانسه و انگلستان انتخابات آنها رضایتبخش بوده و هست و صدماتی 

برای آنها به بار نیاورده است؟
گاهی اوقات خسارات ناشی از انتخاب نادرست را با دلار تقویم می کنند که 
مثلًا انتخاب فلانی میلیاردها دلار به کشور خسارت زد. اولًا مگر می شود آبروی 
کشور را با دلار تقویم کرد و حرفهایی که زده، یا قراردادهایی که بسته می شود 
که تا سالها ممکن است عوارض داشته باشد را دلاری یا ریالی به حساب آورد؟ و 
ثانیاً اگر نظارت استصوابی نباشد چه تضمینی وجود دارد که چنین خساراتی به 

کشور وارد نشود، و چه بسا که بیشتر هم خواهد بود.
نظارت استطلاعی که اصلًا نظارت نیست و به شوخی بیشتر شبیه است و 
اگر نظارت استصوابی نباشد هزینه های جانبی در انتخابات و بعداز آن را چه 
کسی می تواند تقویم کند؟ و چگونه می توان از تأثیرات قدرت های اقتصادی و 
سیاسی داخلی و خارجی در امان بود؟ یک راه این است که آن را به دست دولت 
بسپارند که اغلب خود در این موارد ذینفع است، در اینصورت همه این قبیل 

ایرادها به دولت و هیئت نظارت بر می گردد.
اما با اینکه ناگزیر از لزوم وجود نظارت استصوابی توسط نهاد یا سازمانی 
چون شورای نگهبان هستیم، سؤالاتی به ذهن متبادر می شود که پاسخ می 
طلبد. چگونه می شود کسی از صافی بگذرد، بعد در طول کارش سازشکار از 
کار در آید، یا دو تابعیتی باشد یا پس از گذران دوران مسئولیت به اپوزیسیون 
تبدیل شود و مردم هم چنان نظاره گر این آزمون و خطا باشند. البته در هر 
برنامه ای ۵ در صد خطا را باید پذیرفت. در هرحال، اشکالات یا به اصل است 

یا به موارد زیر:
1-اصل ۹۸ در قانون اساسی مربوط به شورای نگهبان است. اگر به ساختار یا 
ترکیب آن ایراد هست هر ترکیب دیگری پیدا کند باز عده ای ممکن است به آن 

ایراد گیرند یا با آن مخالف باشند.
۲- آیا به نحوة انتخاب فقها یا حقوقدانان اعتراض است؟ شش نفر از فقها 
انتخاب می شود و شش نفر حقوقدان توسط مجلس شورای  توسط رهبر 
اسلامی. آیا به همه انتخابهای رهبری اعتراض است، یا به بعضی از آنها به لحاظ 
سنی، کاری و عملکردی؟ خوب باید با دلیل بیان شود. بهتر است صاحبنظران 
روی مصادیق اظهار نظر کنند. ممکن است در بعضی موارد در این زمینه اشتباه  
وخطایی صورت گیرد ولی آیا با بقیه اعضا و  انتخاب درست مجلسیان و با توجه 
به رأی گیری در امور در بررسی ها در شورا، اگر خطایی بخواهد روی دهد جبران 
نمی شود؟ پیشنهاد چیست؟ آیا دراین صورت می توان اصل کار را زیر سؤال 

برد؟
۳-اگر کسانی به شیوه کار آنان ایراد دارند چرا آن را شفاف نمی گویند. البته 
شورا باید در این زمینه اطلاع-رسانی کند و در صورت درستی ادعاها رفع نقص 

کند.
۴-آیا منتقدان به ابزار و وسائلی که آنها برای تحقیق به کار می برند اعتراض 
دارند؟ آیا مثلًا می گویند محققان آنها صادق نیستند، یا صادق هستند ولی 

کارآمد نیستند؟ که در اینصورت صریحاً و با مدرک باید مطرح شود.
۵-آیا ابزار اطلاعاتی یا تحقیقی در کشورکافی، یا هماهنگ نیستند یا کارایی 
ندارند؟ به طور مثال نهادهایی چون وزارت اطلاعات، قوه قضائیه،  اطلاعات 
سپاه و دیگر نهادها از جمله وزارت کشور نمی توانند صلاحیت نسبی را تعیین 
کنند که بعد از انجام کار با خطاهای بزرگ مواجه نشویم؟ اگر اینطور باشد باید 

اشکال متوجه آنان شود.
۶-آیا جمع بندی های شورای نگهبان کافی نیست یا زمان لازم را ندارند؟ اگر 

چنین است باید در این زمینه فرصت بیشتری را تدارک ببیند.
۷-آیا شورا به اعتراضات داوطلبان پاسخ نمی گوید؟ که البته اگر چنین باشد 

قابل رفع است و اگر خلاف آن باشد مشروعیت کار آنان از بین می رود.
۸-به نظر می رسد تعیین صلاحیت شورا برای نامزدها به ویژه در ریاست 
جمهوری در کف است و باید مطالب دیگری به آن اضافه شود و آن این است 
که هر نامزدی باید برای اداره کشور در هر شرایطی برنامه کاری ارائه دهد و این 
برنامه توسط خبرگانی که فارغ از خطوط و جناح ها هستند قابل پذیرش باشد. 
این به این معنا است که باید در شرایط تحریم برنامه داشته باشند و نشان دهند 
که چگونه می توانند مشکلات کشور را حل کنند و نه اینکه بخواهند بر آنچه که 
نشدنی است یا عزت کشور را زیر سؤال می برد صرفاً ادعاهای قشنگ ارائه، یا 

عوامفریبی کنند.
بعضی ها پیشنهاد می کنند که باید شورای نگهبان از همه طیفها افرادی 
را به مردم معرفی کند. در نظر اول حرفی درست است و احتمالًا موجب شور 
انتخاباتی و مشارکت بیشتر می شود. اما این کار جز همان سهم خواهی 
است که در بعضی موارد بسیاری با آن مخالف اند؟ به نظر می رسد اصلاح 
امور و حل مشکلات اقتصادی انسانهای قوی، متعهد و وطن دوست و 
مستقل می خواهد. ممکن است کسی به خط و جناحی هم لزوماً وابستگی 

نداشته باشد. 
وابستگی جناحی به توانمندی برنامه های آن جناح مرتبط است. اگر جناح، 
یا جناحهائی برنامه نداشته باشند حضورشان در صحنه رقابت برای کشوری 
با اینهمه مشکلات که بسیاری از آنها خودساخته و ناشی از مدیریت غلط و 
استبداد و جمود فکری است چه حاصلی دارد؟ تازه در کشوری که حزب به 
صورت رسمی وجود ندارد چه بسا با وابستگی حزبی کسی روی کار آید اما پس 
از رسیدن به قدرت همه چیز را فراموش کند یا زیر پا بگذارد. بنابراین شورای 
نگهبان باید ویژگی های لازم برای اداره کشور، انضباط لازم، دور اندیشی، در 
قامت یک رجل سیاسی بودن، و فریب نخوردن در صحنه های بین المللی برای 
اداره کشور را مهمترین ملاک قرار دهند و بدانند که کسی را به مردم معرفی می 
کنندکه هم وابسته نیست و هم زمینه وابستگی ندارد و هم قدرت فهم مسائل 
و مدیریت لازم را برای حل و فصل امور دارد و خود به آنچه امر می کند معتقد 

و عامل است.
بنابراین پیشنهاد این است که اگر قبول داریم که بالاخره باید دستگاهی 
صلاحیتها را بررسی کند اصل نظارت استصوابی را نکوبیم بلکه شیوه اجرا یا 
ایراد به افراد و مانند آن را به طور شفاف و مستدل بیان کنیم و از شورا بخواهیم 
افرادی را به جامعه معرفی کنند که کشور را از این وضعیت نادرست به در آورد و 

مردم هم فارغ از مسائل جناحی به ایران و اقتدار آن فکر کنند.
* استاد تمام دانشگاه تهران

اخبار

غلامرضا فدایی*

 

که  کرد  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رییس   
برای  تلاش  انقلاب،  دوم  گام  در  وظیفه  مهمترین 
کاهش فاصله میان بایدها و واقعیت ها بوده و معجزه 
کشور  مشکلات  حل  راه  مردمی  فراگیر  اجتماعی 

است. 
»محمدباقرقالیباف« روز شنبه در بیست و پنجمین 
همایش سراسری فرماندهان، معاونان، روسا و مدیران 
ناجا که در ستاد فرماندهی نیروی انتظامی برگزار شد، 
گفت: انقلاب اسلامی ایران افتخارات بزرگی را پدید 
آورده، از این رو تاثیرات آن در سطح کشور، منطقه و 
براساس مجاهدت های  الملل مشهود است؛  بین 
امام )ره( و مردم و رهبری های هوشمندانه فرماندهی 
معظم کل قوا در این مقطع از تاریخ که آغاز قرن جدید 
است، شاهد احیای مجدد اسلام و عزت مسلمین 
هستیم، بنابراین طبیعی است که استکبار جهانی 
مقابل چنین باورهایی بایستد و در جهت ایجاد مانع 

باشد.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان این که امروزه 
و چالش های  اولویت ها  به  باید  انقلاب  دوم  گام  در 
پیش رو توجه کنیم، افزود: بیانیه گام دوم انقلاب که از 

سوی رهبر معظم انقلاب صادر شد، سیاست نامه ای 
برای همگان است که در آن تحلیل روندی از کل مسیر 
انقلاب، افق های آینده و وظایف افراد مشخص شده 

است.
وی با تاکید بر این که مهمترین وظیفه در گام دوم 
و  بایدها  میان  فاصله  کاهش  برای  تلاش  انقلاب، 
واقعیت ها است اضافه کرد: به عنوان نمونه هم اکنون 
معیشت مردم تحت فشار قرار گرفته و شاهد معضلات 
اقتصادی در کشور هستیم تاجایی که مسئله تامین و 
توزیع مرغ به سادگی با روح و روان مردم بازی می کند 
که این مسائل به دلیل کمبود منابع نیست بلکه ضعف 

مدیریت است.
در  دنیا  ابرقدرت های  امروزه  داد:  ادامه  قالیباف 
مقابل اراده ملت زانو می زنند، اما در طرفی دیگر مردم 
رنج می کشند و در صف مرغ برای برآوردن انتظارات 
باید  اساس  همین  بر  دارند،  حضور  شان  حداقلی 
فاصله بین بایدها و واقعیت ها را به حداقل ممکن 

برسانیم.
وی دستیابی به تحول اجتماعی و معجزه اجتماعی 
منطقی و فراگیر را راه حل برطرف کردن برخی از 
مشکلات دانست و گفت: این تحول اجتماعی جز با 
مردم باوری رخ نمی دهد و در این راستا نباید مردم را به 

سیاه و سفید و خاکستری دسته بندی کنیم.
رییس مجلس شورای اسلامی افزود: نباید برخی 
را ببینیم و برخی دیگر را نبینیم؛ هر طبقه ای دارای 
سلیقه ای است، بنابراین نباید با نگاه تبعیض آمیز آنها 

را دسته بندی کنیم.
قالیباف تصریح کرد: منظور از مردم باوری یعنی باید 
با زبان مردم با آنها سخن بگوییم؛ در فرهنگ اهل بیت 
)ع( نیز مشاهده می شود که امامان )ع( در هر مقطع 
از زندگی متناسب با زبان مردم صحبت کرده اند. امام 
راحل نیز وقتی با مردم سخن می گفت، با زبان آنها 
صحبت می کرد و عمیق ترین مباحث فلسفی، فقهی 
و توحیدی را با راحت ترین جملات بیان می کردند. 

و  کارگری  های  گروه  بحث  وقتی  نمونه  عنوان  به 
مباحث اینچنینی بود، ایشان فرمودند خداوند هم 
کارگر است، لذا آنهایی که اهل قرآن و تفسیر بودند 
به عظمت این حرف پی می بردند و کارگران ساده هم 

جایگاه خودشان را درک می کردند.
وی با بیان اینکه جامعه در حوزه مسائل سیاسی، 
فرهنگی و اجتماعی، رشد قابل توجهی کرده است،   
گفت: اما بخش اقتصادی نتوانسته پا به پای این سه 
حوزه پیش رود، که دلایل مختلفی مثل تحریم ها، سوء 
مدیریت و... دارد که در این مدت اخیر بحران کرونا 
هم به آن اضافه شده است، اما ریشه اصلی این امر، 
ناکارآمدی و دوری از مردم باوری و دوری از اندیشه 
های ناب انقلاب است؛ باید یادآور شد اندیشه های 
انقلاب ریشه در خداباوری و ایمان داشتن به سنت 

های الهی است.
رییس قوه مقننه کشور تاکید کرد: دشمنان برای 
تضعیف نظام سیاسی از حوزه اقتصاد وارد می شوند 
و آن را تحت فشار قرار می دهند، البته گاهی دوقطبی 
فقر و غنا در کشور مهمترین از دوقطبی جنگ و صلح 

شده است.
وی با اشاره به برخی دیگر از چالش هایی که مردم 
با آن مواجه هستند گفت: نظام بوروکراسی اداری و 
اجرایی حاکم، اسب سرکشی شده که گاهی سوار 
آن هیچ تسلطی بر آن ندارد و وی را با خود می برد که 

ضعف بزرگی است.
قالیباف درخصوص اهمیت رابطه بین کارگزاران و 
مدیران بین مردم تصریح کرد: شهید بهشتی همیشه 
می گفت که برخی از موضوعات در فرهنگ اسلامی 
مانند عدالت، قطعی است، لذا در رابطه بین کارگزاران 
در نظام اسلامی و مردم، هرگز نباید حجابی باشد؛ 
حق مردم است بدون هیچ مانع، آجودان و ریس دفتر 
بتوانند با مدیران خود صحبت کنند که اگر این مورد 
برطرف نشود سبب ایجاد فاصله میان باورها و واقعیت 

ها می شود.

 عضو شورای مرکزی حزب همبستگی ایران اسلامی، گفت: اگر گزینه حداکثری 
اصلاحات به هر دلیل در انتخابات حضور نداشته باشد برای تداوم روند اصلاحی 
مطالبات  پیگیری  به  متعهد  و  معقول  گزینه   هر  یا  لاریجانی  علی  از  می توانیم 

اصلاحات حمایت کنیم. 
»منصور کمالی« درباره کارکردهای »جبهه اصلاحات ایران« و میزان موفقیت آن 
در این دوره از انتخابات ریاست جمهوری، گفت: برای اینکه رسیدن به موفقیت  باید 
افراد با دقت مورد بررسی قرار گیرند. البته بخش زیادی از این پروسه به نهادهای 

حاکمیت و توجه به جایگاه احزاب در انتخابات بر می گردد.
عضو شورای مرکزی حزب همبستگی ایران اسلامی افزود: اگر مثلا جریان ها در 
موضوع انتخابات ضعیف عمل کنند، همه تقصیرها گردن آنها نیست و بخشی از 
این کم کاری به دیگر ارگان ها بر می گردد. به عنوان مثال صدا و سیما باید فضایی در 
اختیار احزاب و جبهه ها برای معرفی خود و برنامه هایشان قرار دهد یا وزارت کشور 
باید از نظر مالی احزاب را حمایت کند و در برگزاری کنگره ها و مجامع حزبی امکاناتی 

در اختیار آنها قرار دهد و از این طریق به احزاب و مردم شور و نشاط دهند.
کمالی یادآور شد: احزاب دارای تمکن مالی می توانند میدان دار معرفی افراد و 
تنظیم لیست شوند و ستادهای انتخاباتی را هدایت کنند. این کار باعث می شود 

نخبگان کارآمد اما بدون قدرت مالی از گردونه خارج نشوند.
وی ادامه داد: اگر در جریان اصلاحات تعادل برقرار شود، نیروهای جدید و قوی 
شناسایی و به جامعه معرفی می شوند. احزاب کارکردی مانند اصناف دارند و متولی 
کنترل و نظارت بر زیر مجموعه خود هستند. اصناف چون احزاب در بخش سیاسی 
نقشی تزئینی دارند، لذا دو نقص آشکار وجود دارد، نخست اینکه نقش احزاب باید 
در قانون مشخص شود و همچنین نهادهای حاکمیتی باید حامی و تسهیل کننده 

روند تحزب باشند.
کمالی اضافه کرد: اصلاح طلبان فعلا نمی دانند روی چه کسی باید اجماع کنند 
چون در جامعه شور و نشاط سیاسی وجود ندارد. حتی نظر سنجی آزاد، قابل اتکا 
و مستند وجود ندارد. صدا و سیما به حدی در سال های گذشته بد عمل کرده که 
نظرسنجی هایی که ارائه می کند فاقد اعتماد و اعتبار است. لذا باید در یک نظر 
سنجی قابل رجوع و معتبر متوجه نرخ مشار کت مردم شویم و با توجه به این فاکتور، 

شخصیت انتخاباتی خود را برای پست ریاست جمهوری معرفی کنیم و تا زمانی که 
نرخ مشارکت روشن نشود، نمی توان چشم انداز روشنی از انتخابات داشت.

غیر  نامزد  از  اصلاح طلبان  حمایت  احتمال  درباره  اصلاح طلب  فعال  این 
ادعا که  این  انتخابات ریاست جمهوری ۲۸ خرداد اظهار کرد:  اصلاح طلب در 
اگر  را نمی پسندم.  انتخابات شرکت نمی کنم  نداریم در  را  چون گزینه خودمان 
گزینه حداکثری اصلاحات به هر دلیل در عرصه حضور نداشته باشد برای اینکه 
روند اصلاحی متوقف نشود می توانیم از علی لاریجانی یا هر گزینه  معقول دیگری 
حمایت کنیم. لاریجانی نشان داده محور اقدام و عملش بر پایه عقلانیت است. لذا 
در شرایط خیلی خاص اصلاح طلبان برای جلوگیری از توقف اصلاحات باید از هر 

امکانی بهره گیرند.
کمالی تاکید کرد: با توجه به تجارب ناموفق گذشته در مورد حمایت از نامزد غیر 
اصلاح طلب، اگر در این دوره شخصی را به پیروزی رساندیم و راه و نظر اصلاحات 
را نادیده گرفت فوری باید جدایی صورت گیرد. چه لاریجانی یا هر شخص دیگری 
که مورد حمایت احتمالی اصلاح طلبان قرار می گیرد باید متعهد شود مطالبات 

اصلاح طلبان را در کشور مورد توجه قرار دهد.
وی درباره طیف های مختلف اصولگرا گفت: اگر حافظه تاریخی یاری کند تکلیف 
شخصی مثل رییس دولت نهم و دهم برای نظام روشن است. رفتارهایی که در 
گذشته از او در عرصه سیاست داخلی و خارجی سراغ داریم و مواضع کنونی او نشان 
می دهد رییس دولت دهم همیشه از ابزارهای پوپولیستی بهره می برد. او نه آن زمان 
برنامه ای داشت و نه در آینده خواهد داشت و اصولگرایان همیشه باید پاسخگوی 

اقدامات ۸ ساله او باشند.
این فعال اصلاح طلب بیان کرد: در دیگر طیف های اصولگرایی هم اختلافات 
شدید وجود دارد و بخشی از اصولگرایانی که دارای عقلانیت سیاسی هستند موافق 
گروه هایی چون پایداری و احمدی نژادی ها نیستند و در یک بررسی میدانی متوجه 
خواهیم شد اختلافات در جریان اصولگرا بیشتر از جریان اصلاحات است و در واقع 

اصلاح طلبان دارای انسجام بیشتری هستند.
کمالی شکاف در اردوگاه اصولگرایان را عمیق ارزیابی کرد و گفت: بعید می دانم 

انسجامی که در اصلاح طلبان وجود دارد در جریان اصولگرا هم وجود داشته باشد.

یک فعال اصلاح طلب:

 برای تداوم اصلاحات شاید از نامزد نیابتی حمایت کنیم

رییس مجلس: 

معجزه اجتماعی فراگیر مردمی راه حل مشکلات است

با وسواس  ای  زیرساخت های صنعت هسته  اتمی گفت:  انرژی  رییس سازمان   
بسیار حفظ شد و چنانچه مقامات و تصمیم سازان ارشد نظام امری را به مسوولان 
صنعت هسته ای تفویض کنند در زمانی کوتاه، هنگامه ای عظیم برپا خواهد شد.  
علی اکبر صالحی روز شنبه در آیین پانزدهمین سالروز ملی فناوری هسته ای ضمن 
تبریک ماه مبارک رمضان اظهار داشت:  بر خود فرض میدانم تا به رسمِ حق شناسی 
ظلّه العالی(  از هدایت ها و ارشادات راهگشای رهبر حکیم و فرزانه انقلاب اسلامی)مُدَّ
و حمایت های ریاست محترم جمهوری،جناب آقای دکتر روحانی در مسیر تثبیت و 
توسعه دستاوردهای صنعت هسته ای سپاسگزاری نمایم.  وی اضافه کرد: خوشبختانه، 
تحریم های  اعمال  از  ناشی  فشارهای  و  محدودیت ها  همه  به رغم  حاضر،  درحال 

غیرقانونی و ظالمانه از سوی بدخواهانِ ایران اسلامی، طرح ها  و پروژه های مختلف در 
حوزه های متعدد و متنوع علوم و فنون هسته ای با قدرت و صلابت  و نیز با عطف توجّه 
به رهیافت های اصولیِ نظام اسلامی و رویکرد خردمندانه دولت محترم مبنی بر اجرای 
سیاست تعامل سازنده با جهان، مورد پیگیری قرار گرفته است.   رییس سازمان انرژی 
اتمی ادامه داد: پس از تصویب قانون و اجرای سریع و دقیق مفاد آن توسط سازمان 
انرژی اتمی ایران این حقیقت بر همگان هویدا شد که زیرساخت ها و بُن مایه های این 
صنعت ملّی با وسواس بسیار حفظ شده و چنانچه مقامات و تصمیم سازان ارشد نظام، 
امری را به مسئولان صنعت هسته ای تفویض کنند، در زمانی کوتاه هنگامه ای عظیم 

بر پا خواهد شد.

رییس سازمان انرژی اتمی:

 زیرساخت های صنعت هسته ای با وسواس بسیار حفظ شد

الله  آیت  نامه  درباره  وحدت  شورای  سخنگوی   
موحدی کرمانی به سه نامزد اصولگرا برای ارائه برنامه 
از سوی آنها، گفت: تعداد کسانی که بنا داریم دعوت 
کنیم بیشتر از رییسی، قالیباف و رضایی است اما فعلا 
از آنها خواسته شد برنامه و افراد کلیدی کابینه خود را 

به شورای وحدت ارائه دهند. 
»منوچهر متکی« درباره نامه آیت الله محمد علی 
نامزدی  احتمالی  به سه داوطلب  موحدی کرمانی 
انتخابات ۲۸ خرداد ریاست جمهوری و درخواست 
او برای ارائه برنامه از آنها، گفت: این برنامه براساس 
تصمیم دوشنبه گذشته هیات عالی شورای وحدت 
با  کرد:  بیان  وحدت  شورای  سخنگوی  شد.  اتخاذ 
توجه به مصوبه هیات عالی درباره نیاز به گفت وگو و 
صحبت با نامزدها، چگونگی این ارتباط روز پنجشنبه 
مصوب شد. تعداد کسانی که بنا داریم دعوت کنیم 
بیشتر از سید ابراهیم رییسی، محمد باقر قالیباف و 
مجسن رضایی است و از آنها خواسته شد برنامه و افراد 

کلیدی کابینه خود را به شورای وحدت ارائه دهند.
متکی اضافه کرد: فعلا آیت الله موحدی کرمانی 
برای این سه نفر نامه نوشته است. با توجه به اینکه 

از نظر افکار عمومی این سه تن در معرض نامزدی 
قرار دارند، از آنها خواسته شد که برنامه ها و  کابینه 
احتمالی خود را معرفی کنند و بعد از مطالعه آن، از 
شورای  عالی  هیات  جلسه  در  می شود  دعوت  آنها 
وحدت حضور یابند و با آنها به شکل رودر رو گفت وگو 
کنیم. وی در پاسخ به این پرسش که با توجه به اینکه 
رییسی و قالیباف رسما اعلام نامزدی نکرده اند، بر چه 
اساسی از آنها برنامه خواسته شده، عنوان کرد: مبنا 
را کسانی قرار دادیم که در معرض نامزدی انتخابات 
هستند. رییسی و قالیباف صرف نظر از نظر شخصی 
خودشان، از نظر افکار عمومی نامزد بالقوه محسوب 
می شوند و با توجه به پاسخی که آنها خواهند داد، 

متوجه تمایل آنها برای اعلام داوطلبی خواهیم شد.
متکی در این باره که شما اعلام کردید گزینه اول 
از  چرا  است،  رییسی  سیدابراهیم  وحدت  شورای 
محمدباقر قالیباف و محسن رضایی برنامه خواستید، 
گفت: هر مجموعه اولویتی دارد و گزینه اول ما رییسی 
است. برای این با رضایی و قالیباف گفت وگو کردیم تا 
دیدگاه های آنها مطع شویم تا در شرایط ویژه، چنانچه 
ناگزیر شویم به سمت گزینه ای غیر از سیدابراهیم 

رییسی برویم. وی درباره آخرین نتایج گفت وگوها میان 
شورای وحدت و ائتلاف برای یکی شدن، یادآور شد: 
مدتی است که گفت وگویی با شورای ائتلاف نداریم به 
این دلیل که همه طیف های ارزشی و انقلابی سخت 
درگیر سازماندهی نیروهای خود هستند و ما هم به 
عنوان شورای وحدت با توجه به اینکه متعهد شدیم 
در آینده نزدیک یک جمعیت تشکیلاتی ۲00 هزار 
نفری در سطح کشور ساماندهی کنیم، سخت درگیر 

کارهای درون سازمانی و تشکیلاتی خود هستیم.
متکی ادامه داد: در همین راستا شورای استان ها 
حال  در  وحدت  شورای  اجرایی  هیات های  و 
دوهفته  تا  حداقل  می کنم  فکر  است  شکل گیری 
گفت وگو و صحبتی با شورای ائتلاف نداشته باشیم. 
بعد از یارگیری میدانی و سازماندهی نیروها در صورتی 
که اراده عملی در دوستان برای همگرایی، هم افزایی 
و تجمیع ظرفیت ها باشد آمادگی داریم با آنها گفت وگو 
کنیم و به نظرم تا آن زمان مناسب است که هر کدام 
از گروه ها و پایگاه های انتخاباتی ارزشی و اصولگرا به 
طور جداگانه کار خود را پیش ببرند تا ببینیم در آینده 

چه رقم می خورد.

سخنگوی شورای وحدت: 
علاوه بر رییسی، قالیباف و رضایی، از سایر نامزدها برنامه می گیریم
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مراقبت از سیستم ایمنی بدن

سلامت 

برای افرادی که دچار اضطراب مزمن هستند، انواع گوناگونی دارو وجود 
داروهای ضد اضطراب  مورد  در  آنچه لازم است  این مطلب هر  در  دارد. 

بدانید به شما خواهیم گفت.
تحقیقات ثابت کرده سبک زندگی جوامع امروزی اغلب اضطراب برانگیز 
بوده و گاهی واقعاً لزوم مصرف داروهای ضد اضطراب وجود دارد. اما این 
هیجان، مکانیسمی طبیعی در بدن است و در طول تاریخ بشر نیز همیشه 
در  که  است  واکنشی  به  مربوط  اضطراب  واقع،  در  است.  داشته  وجود 

مواجهه با خطری قریب الوقوع از خود نشان می دهیم.
مشکل زمانی ایجاد می شود که استرس، فشار و نگرانی های زیاد باعث 
می شوند اضطراب بیمارگونه شود. در این حالت، بیمار و پزشک باید از 

مداخلات دارویی برای کنترل موقعیت کمک بگیرند.
اضطراب چیست؟

همان طور که گفتیم اضطراب یک احساس نرمال است که بدن ما آن را 
تجربه می کند. هدف از اضطراب، دفاع از ما در برابر موقعیت های خطرناک 
یا نگران کننده است که بدن را برای واکنشی مؤثرتر در این لحظات آماده 

می کند. به عبارتی دیگر، اضطراب یک مکانیسم حیاتی است؛ اما برخی از 
افراد نمی توانند این هیجان را کنترل کرده و در شرایط معمول زندگی از آن 

رنج می برند. این اتفاق در زندگی روزمره بسیار مخرب است.
بنابراین وقتی کسی مکرراً با اضطراب مواجه می شود بدون اینکه دلیلی 
برای این اضطراب و نگرانی وجود داشته باشد، پای یک اختلال در میان 
است. بیمارانی که از این بیماری رنج می برند ممکن است علائم ناخوشایند 
این  می تواند  اضطراب  ضد  داروهای  که  کنند  احساس  را  گوناگونی 

احساسات را کنترل و مهار کند.
علائم ناخوشایند اختلال اضطراب شامل موارد زیر می شوند:

. تند شدن ضربان قلب و تپش قلب . تعریق زیاد . لرز و رعشه . مشکل در 
تنفس . حالت تهوع و احساس گره یا سفتی در معده

داروهای ضد اضطراب
برای درمان اختلال اضطراب خوشبختانه انواع گوناگونی دارو وجود دارد. 
معمول ترین داروها داروهای ضد اضطراب و ضدافسردگی هستند. مصرف 
این داروها باید توسط پزشک تجویز شود و این داروها بدون نسخه به فروش 

نمی رسند. برخی از این داروها به گروه بنزودیازپین ها یا باربیتورات ها تعلق 
دارند.

خاصیت این داروها در رفع اضطراب به دلیل توانایی شان در تشدید اثرات 
فرارسان عصبی GABA می باشد. این ماده مسئول مهار سیستم عصبی 

مرکزی است و تأثیراتی مانند موارد زیر ایجاد می کند:
. کنترل وضعیت استرس، اضطراب و فشار روانی . کمک به خوابیدن . 

افزایش تولید هورمون رشد
بنابراین داروهای ضد اضطراب با مداخله در عملکرد گیرنده های فرارسان 
GABA، تأثیرات آن را تشدید می کنند و دارویی مؤثر در درمان اضطراب 
هستند. اما لازم به ذکر است که این داروهای ضد اضطراب می توانند یک 
سری عوارض ایجاد نمایند که باید به آن ها نیز توجه داشته باشید. مثلًا 
بنزودیازپین ها می توانند در بیمارانی که آن ها را مصرف می کنند وابستگی 
ایجاد نمایند. بنابراین افرادی که تحت درمان با این نوع داروها هستند باید 
به دقت تحت کنترل باشند و در صورتی که نیاز به تغییر مصرف دارو یا توقف 
آن وجود دارد، باید این کار به صورت تدریجی انجام شود نه ناگهانی، زیرا 

علائم ترک بروز خواهند کرد.
داروهای ضدافسردگی

داروهای ضدافسردگی گروه دیگری از داروهای درمانی در اختلال اضطراب 
هستند. در واقع، داروهای ضدافسردگی خط اول درمان محسوب می شوند. 
خصوصاً مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین یا SSRI ها، داروهای 
اصلی در این زمینه هستند. مطالعاتی در این مورد انجام شده و نشان داده 
سروتوتین در اختلالات اضطرابی بسیار نقش دارد. اما تحقیق در این زمینه 
همچنان ادامه دارد. چیزی که قطعی است اینکه این داروهای ضدافسردگی 
در درمان اضطراب نیز مؤثر بوده و نسبت به گروه قبلی از داروها که نام بردیم، 
عوارض جانبی کمتری دارند. اما این داروها نیز مانند تمام داروهای موجود 
در بازار به هر حال عوارضی دارند، مانند: . احساس گیجی و خواب آلودگی . 

افزایش وزن . اختلال در عملکرد جنسی از عادات مضر دوری کنید
خیلی از افراد برای غلبه بر اضطراب خود سراغ موادی مانند الکل یا تنباکو 
می روند. اما این مواد در واقع اضطراب آن ها را تشدید می کند. بنابراین شما 
باید برای انتخاب بهترین روش کنترل اضطراب خود حتماً از یک متخصص 
کمک بگیرید. هرگز دارویی را سرخود مصرف نکنید یا سراغ عادت های 

مضر نروید.

داروهای اعصاب؛

آنچه باید در مورد داروهای ضد اضطراب بدانیم
فوق تخصص قرنیه چشم:

تفاوت اعمال جراحی لازک و لیزیک 
چیست؟

فوق تخصص قرنیه چشم بر تفاوت اندک اعمال جراحی لازک و لیزیک تاکید کرد 
و گفت: بهتر است افرادی که قوز قرنیه و آستیگمات بالای ۴ دارند از این اعمال 

جراحی استفاده نکنند.
محمد جعفر قائم پناه درباره تفاوت بین عمل های جراحی لیزیک و لازک گفت: 
این دو عمل تفاوت زیادی با هم ندارند. در برخی مواقع ترجیحا عمل لازک و در 

برخی مواقع عمل لیزیک انجام می شود.
وی افزود: بیمارانی که قرنیه ای نازک تر دارند و احتمال عوارض بیشتری در آنها 
وجود دارد بهتر است عمل لازک انجام شود ولی بیمارانی که آستیگمات بالا دارند 
الزاما باید لیزیک انجام دهند. در مجموع بر اساس مطالعاتی که در سطح بین 

الملل انجام شده نتیجه این دو عمل تقریبا یکسان است.
بیماری های چشمی عیوب  ترین  از شایع  اینکه یکی  به  با اشاره  پناه  قائم 
انکساری - نزدیک بینی و دوربینی- بیماران است گفت: در این بیماری چشم 
ضعیف می شود و برای بهترشدن دید باید از عینک استفاده شود. اما کیفیت دید 
به وسیله عینک پایین تر است و اغلب افراد دنبال دید بهتر هستند ضمن اینکه 
وابستگی هم به عینک نخواهند داشت در نتیجه افراد می توانند از اعمال جراحی 

لیزیک و لازیک استفاده کنند.
وی انجام این اعمال جراحی را منوط به شرایطی دانست و اظهار داشت: سن 
افراد ترجیحا باید بالای 1۸ سال باشد البته در برخی موارد استثنا می توان این 
اعمال را برای افراد زیر 1۸ سال انجام داد. در شش ماه گذشته نمره چشم فرد نباید 
تغییر محسوسی کرده باشد. چنانچه نمره چشم افراد مدام در حال تغییر باشد 
نمی تواند از این جراحی ها استفاده کند چرا که ضعیفی چشم می تواند پس از 

عمل جراحی تداوم پیدا کند.
فوق تخصص قرنیه چشم تاکید کرد: بیمارانی که آستیگمات بالای ۴ و کسانی 

که قوز قرنیه دارند بهتر است مورد این نوع اعمال جراحی قرار نگیرند.
وی درباره افرادی که پس از اعمال جراحی لازک و لازیک دچار تاری دید می 
شوند گفت: از ۲ تا ۶ ماه باید صبر کرد تا فرآیند بهبودی قرنیه کامل شود. در 
روزهای اول دید بهتر می شود و روند بهبودی بیشتر بر اساس نمره چشم  و پاسخ 

بیمار و داروهایی که مصرف می کند، متغیر خواهد بود.
قائم پناه بر غربالگری پیش از عمل تاکید کرد و گفت: اگر پیش از عمل به افرادی 
که مستعد قوز قرنیه هستند توجه نشود می تواند موجب تشدید قوز قرنیه ی آنها 
گردد اگرچه در مواقعی هم می توان با تمهیدات لازم و برای افرادی که مشکوک به 

قوز قرنیه و یا قوز قرنیه خفیف هستند اعمال جراحی لازک و لیزیک را انجام داد.
وی در انتهای این گفتگو بر معاینه چشم کودکان، قبل از ورود به مدرسه تاکید 
کرد و گفت: در صورت نیاز برای کودکان باید عینک تهیه شود تا مانع از تنبلی 

چشم در آنها شد.

سازمان غذا و دارو:

ماسک های آبی مواد سمی و سرطانزا 
ندارند

مواد  و  فرمالدیید  مواد سمی، کبالت،  اعلام کرد: وجود  دارو  و  سازمان غذا 
سرطانزا در پارچه های مصرفی ماسک های جراحی آبی صحت ندارد.

به گزارش وبدا، پیرو انتشار اخباری در خصوص کشف مواد شیمیایی سمی در 
برخی ماسک ها و همچنین وجود کبالت در ماسک های جراحی آبی، اداره کل 
تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا و دارو اعلام کرد: ماسک های پزشکی از 
سه لایه تشکیل شده است، لایه اول و سوم اسپاندباند و لایه وسط ملت بلون است.
بر این اساس، پارچه اسپاند باند جزو پارچه های بی بافت بوده که هیچ گونه مواد 
سمی و فرمالدیید در ساخت آن استفاده نمی شود و رنگ های آبی بر پایه پلی 
پروپیلن مورد استفاده در تولید پارچه آبی رنگ، همه فاقد مواد سرطانزا و سمی 

هستند.
سازمان غذا و دارو افزود: ماسک های تولید شده در کشور در آزمایشگاه های 
مورد تایید آزمایش می شود. حساسیت زایی و کیفیت آنها براساس استانداردها و 

ضوابط بررسی می شود و کاملا ایمن هستند.
اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا دارو تاکید کرد: متن منتشر 
شده توسط روزنامه خارجی Ecotextlie News نه تنها هیچ گونه اشاره ای به رنگ 
آبی یا وجود کبالت نکرده بلکه صرفا به دغدغه برخی کارشناسان خبره در خصوص 
استفاده طولانی مدت از ماسک ها پرداخته است و ظاهرا در ترجمه متن دچار 

تغییراتی شده است.
این نکته نیز قابل ذکر است که عملکرد ماسک های تولید شده در داخل 
کشور توسط آزمایشگاه های مورد تایید سازمان غذا و دارو مورد آزمون قرار گرفته 
و حساسیت زایی و کیفیت آن براساس استاندارد های مربوطه و ضوابط ابلاغی 

بررسی می شود.
سازمان غذا و دارو در این گزارش افزود: هم اکنون دانشگاههای علوم پزشکی 
سراسر کشور بر تولیدات ماسک پزشکی در منطقه جغرافیایی خود نظارت می 
کنند. بازدید از خط تولید، بررسی شرایط تولید، بررسی کیفیت ماسک بر اساس 
ضوابط ابلاغی و ارسال نمونه به آزمایشگاه، بررسی کیفیت مواد مورد استفاده و 
سورس های تهیه مواد اولیه، بررسی اسناد و مدارک، کیفیت بسته بندی، لیبلینگ 
و برچسب از جمله بررسی های است که توسط دانشگاههای علوم پزشکی صورت 
می گیرد بنابراین ماسک های دارای مجوز از اصالت و کیفیت مطلوب برخوردار 

است.

استاد چشم پزشکی :

چه زمانی چشم »کودک« نیاز به معاینه 
دارد؟

استاد چشم پزشکی گفت: در سنین ۲ تا ۶ سالگی باید حتما یکبار چشم 
کودکان معاینه شده و در صورت وجود مشکلی، درمان آغاز شود.

محمود جباروند در پاسخ به این پرسش که »از چه سنی چشم کودکان باید معاینه 
و تحت کنترل پزشکی قرار گیرد؟«، گفت: اصولا  کودکانی که والدین آنها سابقه 

عیوب انکساری دارند، حتما باید برای معاینه به پزشک مراجعه کنند.
آنها  چشم  در  انحراف  متوجه  والدین  که  کودکانی  همچنین  داد:  ادامه  وی 

می شوند نیز باید به پزشک مراجعه کنند.
جباروند با بیان اینکه برخی زمانها تنبلی در اثر کدورت قرنیه صورت می گیرد 
و پزشک آن را تشخیص می دهد، افزود: در سنین ۲ تا ۶ سالگی حتما یکبار باید 

چشم کودکان معاینه شود و در صورت وجود مشکلی، درمان آغاز شود.
این استاد چشم پزشکی درباره »نشانه های تنبلی چشم در کودکان«، بیان 
داشت: از طریق معاینه چشم و حتی انحرافی که در چشم ایجاد می شود مشخص 

خواهد شد که چشم کودک دچار تنبلی شده و نیازمند درمان است.

بروز  علل  درباره  بینی  و  حلق  گلو،  گوش،  تخصص  فوق 
سینوزیت توضیحاتی ارائه داد.

شاهرخ خوش سیرت فوق تخصص گوش، گلو حلق و بینی 
سینوزیت  گفت:  سینوزیت  آورنده  وجود  به  عوامل  درباره 
است. سینوزیت  معنی چرک سینوس  به  و  بیماری چرکی 
مساوی با سردرد نیست و سردرد در آلرژی ها متداول تر است. 
در سینوزیت خلط چرکی وجود دارد. اگر خلط سبز یا زرد باشد 
سینوزیت ایجاد شده که می تواند موجب اختلالات تنفسی، 

بویایی و سردرد شود. اگر خلط چرکی در بیماری وجود نداشته 
که  افرادی  گفت.  سینوزیت  آن  به  توان  می  ندرت  به  باشد 
سردرد دارند و یا با برخورد باد به پیشانی سردرد می گیرند؛ 
بیماریشان اصلا مساوی با سینوزیت نیست. وی افزود: برخی 
سرماخوردگی های طولانی با سینوزیت حاد همراه هستند. 
سینوزیت  دچار  شخص  شود  مدت  طولانی  خلط  این  اگر 
مزمن شده است. حالت احتقان و گرفتگی بینی در افرادی 
که مشکل زمینه ای مثل انحراف تیغه بینی دارند می تواند 

منجر به سینوزیت شود در غیر این صورت خود سرماخوردگی 
موجب سینوزیت نمی شود.اگرچه سینوزیت های ویروسی هم 
داریم. فوق تخصص گوش، گلو حلق و بینی باکتری پنوموکوک 
را عامل سینوزیت دانست و گفت: گرم و مرطوب کردن راه های 
هوایی و سبک کردن جمجمه از وظایف سینوس است. حالا 
اگر مشکل زمینه ای مثل انحراف بینی مانع از خروج ترشحات 
شده و موجب انسداد شود و در ادامه چرک هم به آن اضافه 
به  توصیه  با  خوش سیرت  داد.  خواهد  رخ  شود سینوزیت 

افرادی که دچار سینوزیت می شوند گفت: این افراد می توانند 
برای درمان به پزشکان عمومی هم مراجعه کنند. بیماران باید 
از خوددرمانی پرهیز کنند و طول درمان خود را تکمیل نمایند.
وی درباره افرادی که سینوزیت مزمن دارند اظهار داشت: 
مشکل سینوزیت این افراد با تصویربرداری مشخص می شود 
و درمان کامل در پی آن صورت می گیرد.احتمالا این افراد 
مشکلی ساختاری و زمینه ای دارند و با جراحی سینوس می 

توان اختلال سینوزیت را برطرف کرد.

فوق تخصص گوش، گلو حلق و بینی؛

»سینوزیت« چگونه ایجاد می شود؟

متخصص طب سنتی:

آلرژی بهاری را چگونه درمان کنیم؟
متخصص طب سنتی گفت: در آلرژی بهاری معمولا افراد دچار سرخی چشم و 
چهره می شوند، سوزش و خارش بینی دارند و رطوبت هایی که سوزان هستند از 

چشم و بینی خارج می شوند.
مژگان تن ساز، متخصص طب سنتی و استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی بروز آلرژی در فصل بهار و روش های درمان آن«، گفت: از دیدگاه طب 
سنتی گاهی گرم شدن یا سرد شدن بیش از حد مغز  و گاهی نیز مشکلات معده و 

شُل بودن دریچه معده، منجر به بروز چنین مشکلی می شود.
وی ادامه داد: مکانیسم های مختلفی برای آن ذکر شده است.گاهی بدن نیز 
محلی از مواد زائد و فضولات می شود و یکی از مسیرهای دفعی آن  از طریق زکام و 

نزله از بدن خارج می شوند.
بیشتر  آلرژی ها  بهار  اینکه »چرا در فصل  درباره  این متخصص طب سنتی 
است؟«، گفت: با توجه به اینکه در فصل بهار حرارت افزایش پیدا می کند؛موادی 

که در بدن تجمع کردند شروع به پخته شدن و نزج می کنند.
تن ساز یادآور شد: یکی از راه های دفعی نیز از طریق خروج مواد از مغز، از راه 

زکام و نزله است؛ در واقع علت تشدید آلرژی ها در فصل بهار همین است.
 وی بیان داشت: نکته مهم دیگر، راه های دفعی دیگر است؛ به طوری که افراد 
حتما لینت مزاج داشته باشند و اگر ندارند شکم خود را با ملین های انجیر و آلو 
بخارا به شکلی که افراد دارای طبع گرم تر آلو بخورند، نرم کنند تا مواد بدن مضر 

دفع شود.
این متخصص طب سنتی با اشاره به اینکه  بهتر است تا جایی که امکان دارد از 
مصرف سرخ کردنی پرهیز شود، افزود:همچنین از مصرف ترشی ها که تشدید 

کننده هستند بپرهیزید.
تن ساز ابراز داشت: علائم آلرژی بیشتر با علائم زکام از دیدگاه طب سنتی 
تطبیق دارد و معمولاافراد دچار سرخی چشم و چهره می شوند، سوزش و خارش 

بینی دارند و رطوبت هایی که سوزان هستند از چشم و بینی خارج می شوند.
این متخصص طب سنتی خاطرنشان کرد: بهتر است این افراد مصرف غذا را کم 
کنند، گوشت کمتر مصرف کنند و از غذاهایی که رقیق کننده خون هستند مانند 

آش جو که بسیار موثر است، استفاده شود.
وی یادآور شد: در این حالت بیمار می تواند سه روز از آش جو استفاده کند و 
آ ن  در  که  توصیه می کنیم.آش جویی  نیز  را  ماورالشعیر طبی  گاهی مصرف 
سبزیجاتی مثل گشنیز قرار دارد، بسیار خوب است؛ ضمن اینکه در داخل آن 

می توان حبوباتی مثل ماش و نیز گوشت مرغ  بریزیم.
تن ساز اضافه کرد: می تواند روغن بادام شیرین استفاده شود تا لینت مزاج 
بهتری داشته باشد؛همین طور غذاهای دیگر مثل پلو با ماش، پلو با عدس یا آش 

عدس و سبزیجاتی مثل اسفناج کمک کننده  هستند.
این متخصص طب سنتی با بیان اینکه مصرف میوه هایی مانند لیموشیرین و 

مغز خیار خوب است،گفت: بهتر است غذاهای تند و شور نخوریم.
وی با بیان اینکه کارهای دیگری مثل خون گیری نیز آن هم توسط پزشک 
می تواند انجام شود،افزود:در هر صورت باید علت اصلی بیماری برطرف شود و 

بعد از برطرف کردن علت، علامت درمانی ها انجام شود.
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

افزایش ۵6 درصدی خدمات مراکز 
مشاوره و دوایر اجتماعی کلانتری ها 

فرمانده انتظامی استان از افزایش ۵۶ درصدی خدمات مشاوره ای در مراکز 
مشاوره و دوایر اجتماعی کلانتری ها در سال 1۳۹۹ نسبت به سال ۹۸ خبر 

داد. 
سردار سید محمود میرفیضی در تشریح عملکرد حوزه مشاوره و مددکاری 
پلیس قم در سال 1۳۹۹، اظهار داشت: در سال گذشته ۲۶ هزار و ۵۹1 مورد 
خدمات مشاوره ای در مراکز مشاوره و دوایر اجتماعی کلانتری ها به مردم ارائه 
که نسبت به سال گذشته با افزایش ۵۶ درصدی همراه بوده است که از این 
میزان مراجعه صورت گرفته ۷۹درصد پرونده های ارجاعی منجر به مصالحه 

شده است.
وی افزود: در سال 1۳۹۹ با تلاش کارشناسان و تیم تخصصی اداره مشاوره 
آرامش ، ۷ هزار و ۳۸۵ مورد خدمات مشاوره روانشناختي، ۶۸1 مورد خدمات 
روان سنجي، ۶۹۸ مورد خدمات مددکاري اجتماعي و ۷۹1 مورد مشاوره 

حقوقي-انتظامي به مراجعان ارائه شده است.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: همچنین در کلیه کلانتری ها دفاتر مشاوره 
و مددکاری اجتماعی دایر و 1۷هزار و ۳۶درخواست مشاوره به این دوایر ارجاع 
شده است که از این تعداد1۲هزار و ۷۷۲پرونده قضائی و ۴ هزار و ۲۶۴مورد 

خدمات مشاوره ای بوده است .
تعداد1۲هزار و ۷۷۲پرونده قضایی  از  سردار میرفیضی خاطرنشان کرد: 
بررسی شده در دفاتر مشاوره کلانتری ها، 10هزار و 1۴1 پرونده به سازش ختم 
شده و از چرخه قضائی خارج شده است، بنابراین مشاوران با مداخلات مشاوره 
و مددکاري اجتماعي  از ارجاع 10 هزار و 1۴1 مورد پرونده به مراکز قضائي 
جلوگیري کرده اند که اگر قرار بود براي هر پرونده ۲ نفر و حداقل ۲مرتبه به 
مراکز قضائي مراجعه کنند مشاوران کلانتري ها با مداخلات مددکارانه خود 

توانسته اند بیش از ۴0 هزار و ۵۶1 ارجاع به مراکز قضائي را کاهش دهند.   
وی گفت: امروزه در کنار تغییرات سریع و گسترده اجتماعي، پلیس نیز 
متناسب با مأموریت هاي خود با اتکاء به علوم جدید، نیروهاي متخصص و 
تجارب سالیان متمادي، گامي بلند به سوي مقابله با وقوع و فراواني جرائم 
از علل وقوع جرم و  برداشته است، چنان که مشهود است بخش وسیعي 
بزهکاري در قلمرویي قرار مي گیرد که مستقیم و غیر مستقیم از طریق ارائه 
خدمات راهنمایي، مشاوره مددکاري اجتماعي و روان درماني قابل پیشگیري 
است. فرمانده انتظامی استان قم بیان کرد: مرکز مشاوره و دوایر اجتماعی 
کلانتری های استان قم در ایام نوروز 1۴00خدمات مرتبط را به متقاضیان ارائه 
که در اداره مشاوره 10۳ نفر و در دفاتر مشاوره کلانتری ها ۴۶۳ نفر از خدمات 
بهره مند شدند. سردار میرفیضی تصریح کرد: اداره مشاوره آرامش استان قم 
هر روز به صورت تلفني و حضوري پاسخگوي سوالات و مشکلات شهروندان 
ازدواج  اقتصادي، تحصیلي،  ، فردي، شغلي  در حوزه خانوادگي، حقوقي 
و غیره بوده و شهروندان مي توانند همه روزه از ساعت 0۷00 الي 1۴00 به 
این اداره واقع در خیابان امام خمیني )ره(جنب درمانگاه حضرت زینب )س( 
– ساختمان معاونت اجتماعي- اداره مشاوره آرامش حضور و یا با شماره تلفن 
هاي ۳۶۶0۶0۸۵ یا 0۹۶۵۸0 تماس حاصل کرده و از خدمات تخصصی 

مشاوره پلیس بهره مند شوند.
 

معاون خدمات زائرین مسجدمقدس جمکران:

برگزاری مجازی مراسم های
 مسجد مقدس جمکران

مراسم  اینکه  بر  تاکید  با  جمکران  مقدس  مسجد  زائرین  خدمات  معاون 
این مکان مقدس به مدت دو هفته فقط به صورت مجازی برگزار می شود، 
گفت:دیگر برنامه های فرهنگی این مکان مقدس در این مدت تعطیل خواهد 

بود. 
ابراهیم صدوقی با اشاره به قرمز شدن وضعیت کرونایی استان قم اظهار کرد: 
حسب دستور تولیت مسجد مقدس جمکران مبنی بر لزوم رعایت دستورالعمل 
های بهداشتی در این مکان مقدس، تمامی برنامه ها تا دو هفته بدون حضور 
مستمع برگزار و از طریق رسانه ملی و صفحات مسجد مقدس جمکران در 

فضای مجازی پخش خواهد شد.
وی افزود: بنابراین مساجداصلی و شبستان ها تعطیل و برگزاری مراسم 
در تمامی اماکن مسقف این مکان مقدس ممنوع شده و برنامه های عبادی 
با کنترل و نظارت خادمان سلامت واجرای دقیق فاصله  گذاری اجتماعی، 
استفاده از ماسک، ضدعفونی فرش ها و محیط در صحن جامع مهدوی انجام 

می شود .
معاون خدمات زائرین مسجدمقدس جمکران ضمن تشکر از زحمات مرکز 
بهداشت استان در ارتباط با نظارت و آموزش خادمان این مکان مقدس با 
اشاره به ساماندهی خادمان سلامت گفت: دراین طرح که از ظرفیت خادمان 
افتخاری ستاد امر به معروف مسجد و بسیج جامعه پزشکی استفاده شده، 
سعی کردیم ضمن ارائه تذکرات لازم در ورودی های مسجد و توزیع رایگان 
ماسک، با استقرار نیروهای حوزه درمانگاه و دارالشفاء این مکان مقدس، حتی 
الامکان از ورود زائران بدون ماسک و افرادی که علائم بیماری دارند جلوگیری 

کنیم.  
صدوقی ادامه داد: در این ایام برپایی سفره های ماه مبارک رمضان در مسجد 
مقدس جمکران ممنوع است و اطعام در قالب طرح مواسات و همدلی مؤمنانه 
توسط قرارگاه گامی به سوی جامعه مهدوی با توزیع غذا در مناطق مختلف قم 

انجام می شود.
وی در با اشاره به اینکه مراسم مناجات خوانی که هر ساله در شبستان کربلای 
این مکان مقدس انجام می شد، تعطیل و به صورت غیر حضوری از شبکه های 
صداوسیما و فضای مجازی پخش خواهد شد، خاطر نشان کرد: امیدواریم با 
همراهی زائران بتوانیم نقش موثری در مهار و از بین بردن این ویروس منحوس 
داشته و در آینده نزدیک شاهد حضور پرشور عاشقان و ارادتمندان حضرت ولی 

عصر ارواحنافداه دراین مکان مقدس باشیم. 
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

با هرگونه تخلف زیست محیطی
 مقابله می شود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: این اداره کل همواره با 
نظارت مستمر بر عملکرد زیست محیطی واحدهای تولیدی، از تولید و توسعه 

پایدار در استان حمایت می کند.
سید رضا موسوی مشکینی در بازدید از تعدادی از واحدهای تولیدی در 
شهرک های صنعتی محمودآباد و شکوهیه گفت: رعایت اصول و استانداردهای 

زیست محیطی، از مهمترین ارکان در دستیابی به تولید پایدار در کشور است.
وی با بیان اینکه این اداره کل همواره با نظارت مستمر بر عملکرد زیست 
محیطی واحدهای تولیدی، از پیشرفت و توسعه پایدار در استان حمایت کرده 
است، اظهار داشت: سلامت انسان و محیط زیست منجر به افزایش توان و 
ظرفیت فعالان صنعتی در ابعاد گوناگون می شود که این امر باید مورد توجه 

قرار بگیرد.
وی با اشاره به بررسی موانع و مشکلات زیست محیطی واحدهای صنعتی در 
سریعترین زمان، از همراهی با فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران در استان قم 
خبر داد و گفت: همواره قوانین و ضوابط زیست محیطی به صورت شفاف برای 

سرمایه گذاران تشریح و راهکارهای لازم ارائه می شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در پایان تصریح کرد: این اداره کل 
ضمن تلاش و اهتمام ویژه جهت تسهیل و رفع موانع تولید، با توجه به اهمیت 
سلامت عمومی جامعه با هرگونه تخلف زیست محیطی در حوزه های انسانی و 

طبیعی با جدیت مقابله می کند.

باز شدن گره 24 ساله نیروی انسانی در شهرداری قم؛

آغاز فرآیند تبدیل وضعیت نیروهای شرکتی 
شهرداری قم

شهردار قم با اشاره به اینکه تبدیل وضعیت نیروها از سال ۷۶ در شهرداری قم 
بلاتکلیف است گفت: با پیگیری های مستمر و همکاری خوبی که از سوی سازمان 
شهرداری ها و دهیاری ها صورت گرفت، پس از مدت ها گره تبدیل وضعیت نیروهای 

شهرداری قم باز و این مشکل مرتفع شد. 
سیدمرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای شهرداران شهرداری قم گره ۲۴ ساله 
شهرداری قم در زمینه تبدیل وضعیت نیروی انسانی را از دغدغه های شهرداری قم 
دانست و اظهار داشت: در این زمینه پیگیری های مستمری انجام دادیم تا بتوانیم 

بنیه نیروی انسانی در شهرداری قم را تقویت کنیم. 
وی برگزاری جلسات مستمر با معاون اول رئیس جمهور و پیگیری این موضوع در 
این جلسات را از اقدامات انجام شده در سال های اخیر عنوان کرد و افزود: همچنین 
در این زمینه از مجلس شورای اسلامی، وزارت کشور، نمایندگان قم و ... پیگیری های 

بسیاری صورت گرفت تا این مشکل نیروهای شرکتی شهرداری قم برطرف شود. 
در  انسانی  نیروی  وضعیت  تبدیل  دستورالعمل  صدور  به  اشاره  با  قم  شهردار 

شهرداری ها ادامه داد: این کار در قالب ظرفیت چارت شهرداری صورت می گیرد. 
وی دقت و شفافیت دستورالعملی که برای تبدیل وضعیت نیروها از سوی وزارت 
کشور آمده را مورد تأکید قرار داد و اظهار داشت: ما نیز در این موضوع در چارچوب 

قانون عمل می کنیم. 
سقائیان نژاد با بیان اینکه شهرداری قم در سالهای گذشته در جذب نیروی شرکتی 
و ساعتی به دنبال افراد متخصص بوده اضافه کرد: در میان کلانشهرهای دیگر 
شهرداری قم وضعیت بسیار خوبی دارد و تعداد نیروی شرکتی که در حال حاضر در 

شهرداری مشغول به کار هستند، از دیگر شهرداری ها بسیار کمتر است. 
شهردار قم در خصوص شعار امسال و تلاش شهرداری برای تحقق آن گفت: ما 
تلاش میکنیم با تقویت بنیه نیروی انسانی در شهرداری قم و حل معضلاتی که 
مانع از کارکرد بهتر نیروی انسانی می شود، در مسیر پشتیبانی و مانع زدایی از بهبود 

فرایندهای کاری قدم برداریم.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

صنعت گردشگری قم پتانسیل حضور در 
گروه D8 را دارا است

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: »با توجه به 
توسعه رو به رشد صنعت گردشگری قم، این استان در همه بخش ها، پتانسیل حضور 

در گروه D۸ کشورهای اسلامی را دارا است.«
علیرضا ارجمندی اظهارداشت : »به لحاظ توسعه زیر ساخت های گردشگری، 
استان قم پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته است که از نمونه آنها می توان به مناطق 

نمونه گردشگری مانند دهکده صبا و دشت  بهشت اشاره کرد.«
او در ادامه به ظرفیت  صنایع دستی قم اشاره و افزود: »قم در زمینه انگشترسازی، 
سفال و سرامیک، قالیبافی، نگارگری، کاشی هفت رنگ و دیگر هنرهای اسلامی 

سرآمد است.«
او بیان کرد: »در زمینه توریسم سلامت نیز با تأسیس بیمارستان  های تخصصی 
قلب، چشم پزشکی و همچنین مرکز ناباوری جهاد دانشگاهی ظرفیت خوبی ایجاد 

شده است.«
با اشاره به ظرفیت مدارس بین الملی در قم گفت: »وجود مدارس  ارجمندی 

بین المللی مانند جامعه المصطفی از دیگر پتانسیل های قم محسوب می شود.«
او درخصوص گروه D۸ بیان کرد: » هشت کشور اسلامی در حال توسعه با نام 
اختصاری گروه D۸ شامل کشورهای ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش، اندونزی، 

مالزی، مصر و نیجریه است.«
او با بیان این که از ایران دانشگاه بوعلی سینا عضو گروه دانشگاهی D۸ می باشد 
اظهارکرد: »این گروه در 1۵ ژوئن 1۹۹۷ )۲۵ خرداد 1۳۷۶( به پیشنهاد نجم الدین 
تقویت  هدف  با  ترکیه  وقت  وزیر  نخست  و  رفاه  اسلام گرای  حزب  رهبر  اربکان 

همکاری های اقتصادی کشورهای عضو تشکیل شد.«
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم تصریح کرد: » 
وجود اقتصادی گروه D۸، برای صنعت گردشگری قم یک فرصت است تا بتواند در 

عرصه بین الملل نیز حضور فعالی داشته باشد.«
عضو،  کشورهای  میان  چرخشی  صورت  به  ساله   هر  اجلاس  »این  گفت:  او 
حضوری برگزار می شد که به دلیل شیوع کرونا، اکنون به صورت مجازی بر گزار 
می شود و متین نجارزاده از استان قم به عنوان منتخب جوانان جمهوری اسلامی 
ایران در این اجلاس با امضاء معاهده ای با شعار)همه با هم برای جهانی رو به پیشرفت 

به کارگیری قدرت جوان و تکنولوژی( در این اجلاس شرکت خواهد کرد.«

رئیس مرکز بهداشت استان قم:

6۷ درصد مردم بدون ماسک از خدمات 
بهره مند می شوند

رئیس مرکز بهداشت استان قم گفت: میزان استفاده از ماسک وضعیت مناسبی 
ندارد و حدود ۶۷ درصد از مردم بدون استفاده از ماسک از خدمات صنفی، دولتی و 

غیره بهره مند می شوند.
سیامک محبی در جلسه ستاد پیشگیری،هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ 
به بحران استان که در سالن کرامت استانداری برگزار شد اظهار داشت: باوجود همه 
هشدارهایی که داده شد قم وارد پیک چهارم بیماری شد این پیک روند بیماری در آن 

افزایشی و با شیب تندتر و به طور آسانسوری خواهد بود.
وی عنوان کرد: از 1۵ اسفندماه روند بیماری در قم افزایش یافت درحالی که تا 
هفته ها با کاهش بیماری و مرگ ومیرها روبرو بود، بروز بیماری در 1۳ فروردین هنوز 
مشخص نیست و هفته آینده بار بیماری را مشخص می کند، در بهمن و اسفندماه 
روند بیماری باثباتی داشتیم ولی از 1۵ اسفندماه به بعد روند افزایشی با آن روبرو 
هستیم. به گفته رئیس مرکز بهداشت استان قم  از 1۲ بهمن مراکز منتخب ۹ گانه ما 
تنها ۵۷۹ بیمار را پذیرش می کردند ولی از 1۳ فروردین به بعد یک هزار ۸00 نفر بیمار 
را پذیرش کردیم هرچند قم درزمینهٔ ابتلای به بیماری در مقایسه با دیگر استان ها 

کم تر است اما باز روند صعودی به خود گرفته است.
محبی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: هم اکنون قم ازنظر ابتلا به کرونا در 
رتبه بیست و ششم و ازنظر فوتی نیز همچنان وضعیت مطلوب تری نسبت به بسیاری 
از استان ها دارد عادی انگاری روزهای پایانی سال، مسافرت های نوروزی، بازدیدها 
و شب نشینی های خانوادگی مهم ترین عامل وارد شدن این استان به شیب جدید 
کرونا است. وی افزود: با روند کنونی ابتلا به کرونا و تجربه سه پیک گذشته پیش بینی 
می شود طی هفته های آینده دست کم هر هفته ۴۷ نفربر اثر ابتلا به بیماری کرونا 
در این استان جان خود را از دست بدهند؛باوجود گذشت 1۳ ماه از شیوع کرونا در 
قم اما هنوز همکاری و تعامل بسیاری از اصناف و اتحادیه ها با ستاد مبارزه با کرونا 

مطلوب نیست و فعالیت های آن ها تناسبی با شرایط کرونایی قم ندارد.
رئیس مرکز بهداشت استان قم تصریح کرد: میزان استفاده از ماسک وضعیت 
مناسبی ندارد و حدود ۶۷ درصد از مردم بدون استفاده از ماسک از خدمات صنفی، 

دولتی و غیره بهره مند می شوند.
 

مسئول دفتر مشاوره معاونت توسعه پیشگیری بهزیستی استان قم  :

محتوای آموزشی مهارت های زندگی  
بومی سازی می شود

مسئول دفتر مشاوره معاونت توسعه پیشگیری بهزیستی استان قم از بومی سازی 
محتوای آموزشی مهارت های زندگی   خبرداد.

صادق سلمانیان قم با اعلام این خبر اظهارداشت : اولین کارگاه سه روزه تربیت 
مربی مهارتهای زندگی استان قم به همت دفتر مشاوره و همکاری موسسه روان پویای 
سبز زندگی با حضور ۲0 نفر از مربیان و روانشناسان استان قم بصورت دوره بازآموزی 
برگزار شد. سلمانیان خاطرنشان کرد : در تدوین محتوی آموزشی بومی مهارت های 
زندگی هر استان  شرایط فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و جغرافیایی هر منطقه، 
همچنین آسیب های شایع اجتماعی و روانی هر استان و در نهایت  ویژگی های 

روانشناختی گروه های مخاطب استان در نظر گرفته می شود.

گزارش:سمانه سادات فقیه سبزواری

کرونا در کنار ضربه هایی که به پیکره تئاتر قم وارد کرده بهانه ای شده است تا 
مسوولان برخی کم کاری ها برای حمایت از تئاتر در قم را نیز به گردن این ویروس 

منحوس بیندازند.
 » کرونا در 1400 هم )تئاتر( را تعطیل کرد« خبری که چندان هم به گوش 
هنرمندان نا آشنا نیست. ماه پایانی سال 98 بود که با اعلام شیوع کرونا سالن های 
تئاتر و اجراها تعطیل شد و با اینکه از آن روز بیش از یکسال می گذرد همچنان سالن 
ها و اجراهای تئاتر تعطیل است. اما این تعطیلات دنباله دار ضررهای فراوانی به 
هنرمندان وارد کرد و هیچ گونه حمایتی از سوی مسوولین صورت نگرفت تا در این 
روزهای نابه سامان التیامی بر زخم هایشان باشد. اما این روزهای سخت، تلخ و پردرد 
برای هنرمندان قمی بیشتر رخ نشان داد. تا جایی که نفس هنر تئاتر در قم به شماره 
افتاده است و برخی هم منتظر هستند تا بوی حلوای این هنر که قدمتی بیش از نیم 

قرن دارد، زودتر بلند شود تا خیالشان برای همیشه آسوده شود.
علی فرحناک رئیس انجمن هنرهای نمایشی استان قم با اشاره به اینکه وضعیت 
رکود هنر تئاتر در همه کشور بوجود آمده است و نمی شود قم را از این مسئله 
مستثنی کرد، می گوید: پس از اینکه برای نخستین بار شیوع ویروس کرونا در قم 
شناسایی شد هجمه هایی علیه این شهر بوجود آمد و مسوولان نیز با ترس و لرز 
بیشتری به قم نگاه می کردند و این نگاه ها تا جایی ادامه پیدا کرد که پس از بهبود 
وضعیت شیوع بیماری در کشور اعلام شد که سالن های نمایش بازگشایی شده 
است و هنرمندان می توانند فعالیت های خود را از سر بگیرند اما در قم اجازه فعالیت 

به هنرمندان داده نشد و سالن ها همچنان بسته ماند.
وی به تلاش های انجمن هنرهای نمایشی استان قم برای بازگشایی مجدد سالن 
های نمایش اشاره و بیان می کند: با استعلامی که از تهران صورت گرفت گفته شد 
بازگشایی سالن های تئاتر و فعالیت مجدد آنان در هر استانی با تصمیم استانداری و 

ستاد مقابله با کرونا انجام می شود.
فرحناک در ادامه به بی مهری مسوولین نسبت به هنرتئاتر در قم اشاره دارد و می 
گوید: در برهه ای از زمان که وضعیت  شهر قم از نظر شیوع بیماری کرونا در رنگ 
بندی آبی قرار داشت و همان زمان وضعیت تهران زرد و نارنجی بود اما در تهران 

نمایش ها روی صحنه می رفت اجازه هنرنمایی به هنرمندان قمی داده نمی شد.
بنا به گفته این هنرمند قمی؛ کرونا موجب شد که هنر تئاتر در کل کشور آسیب 
را  قمی  هنرمندان  مشکلات  قم،  در  تئاتر  به  مسوولان  جفای  اما  ببیند  جدی 
دوصدچندان کرد و نگرانی از آینده ای مبهم برای بازگشایی سالن ها موجب شد این 
هنرمندان رغبتی به تولید و تمرین نداشته باشند و اگر هم قرار بود که تئاتری روی 
صحنه برود با توجه به پروتکل های تعیین شده باید هنرمندان مبلغی را روی درآمد 
بدست آمده می گذاشتند تا بتوانند در آن شرایط به اجرای تئاتر بپردازند و این مسائل 

کار را برای آنان سخت کرد.
فرحناک از لغو جشنواره استانی تئاتر در سال گذشته خبر می دهد و بیان می 
کند: جشنواره استانی در قم به این شرط برگزار نشد که هزینه آن به اجراهای 
عمومی تخصیص یابد که تا حدودی مشکلات هنرمندان رفع شود که عملا این 

اتفاق نیفتاد.
شاید گفته شود که اجرای نمایش های خیابانی مشکلی نداشته باشد اما آنگونه که 
رئیس انجمن هنرهای نمایشی می گوید: برنامه های مختلفی اعم از اجرای نمایش 
خیابانی و نمایشنامه خوانی برای ایام دفاع مقدس در نظر گرفته شده بود که دو روز 
مانده به اجرای این برنامه ها دستور برلغو آنها صادر شد و حتی در هفته بسیج هم 
اجازه اجرای این برنامه ها به هنرمندان قمی داده نشد و این در حالی بود که در 
همان زمان برنامه های متعدد با حضور جمعیت برگزار می شد گویا کرونا فقط در 
سالن های نمایش موج می زد و هنرمندان عامل انتشار ویروس بودند که باید از 

انجام هرکاری محروم می شدند.
 فرحناک می گوید: با پیگیری های صورت گرفته از اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی برای حمایت از تئاتر و هنرمندان در ایام کرونا پیشنهاد اعطای تسهیلات 

داده شد که به دلیل بازپرداخت همراه با کارمزد مورد استقبال قرار نگرفت.
این هنرمند قمی با اشاره به وارد شدن ضرر بالا به تماشاخانه خصوصی »خانه 
نمایش« عنوان می کند: این مجموعه که در سال 98 توانسته بود با اجرای نمایش 
های گوناگون میان مردم شناخته شود در سال 99 با زحمت فقط دو نمایش را 
توانست به روی صحنه ببرد که در همین راستا در قالب تفاهم نامه ای که با اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی منعقد شد قرار بود کمک هزینه ای برای حمایت از این 
نمایش ها و هم چنین مبلغ اندکی به عنوان حمایت از تماشاخانه اختصاص یابد 
اما فقط یک مبلغ اندک برای نمایش نخست به این مجموعه اختصاص داده شد 
و عنوان شده مابقی مبالغ گفته شده در ماه های دوم و سوم سال جاری پرداخت 

می شود.
در این ایام که کرونا همه هنرمندان را با مشکل مواجه کرده است آسیب بیشتری 
به تنها مجموعه خصوصی قم )خانه نمایش( وارد کرده است تا جایی که شنیده ها 
حاکی است متولیان فرهنگ و هنر نه تنها در این ایام کمکی به این مجموعه هنری 
ندارند بلکه برای اجرای نمایش هم چوب لای چرخ آن می گذارند تا اگر در این 
شرایط نا به سامان نفسی هم باقی مانده است برای همیشه قطع شود. شاید هنر 

تئاتر در قم از دیدگاه مسوولین ارزشی ندارد که بخواهد مورد حمایت قرار بگیرد.
 چراغ خانه نمایش سوسو میزند

سید جواد طاهری مدیرخانه نمایش با اشاره به راه اندازی این مجموعه هنری 
به عنوان تنها مرکز خصوصی در قم می گوید: سال 97 خانه نمایش قم به عنوان 
یک مرکز مستقل توانست پویایی را به تئاتر قم هدیه کند و تلاش کرد وابستگی های 
دولتی تئاتر را کاهش دهد و در این راستا حدودی هم موفق بود اما با شیوع ویروس 
کرونا و تعطیلی های مکرر و عدم حمایت ادارات و ارگان های فرهنگی از این مجموعه 
مشکلاتی را فراهم آورده است که مجبور شده ایم برای روشن نگه داشتن چراغ خانه 
نمایش در حوزه آموزش به صورت محدود فعالیت داشته باشیم و با زحمت و تلاش 
های فراوان در سالی که تئاتری ها را خانه نشین کرده بودند دو نمایش »همه چیز 

درباره آقای ف« و »اعترافاتی درباره زنان« را روی صحنه ببریم.
وی با ابراز گلایه از مسوولین فرهنگی شهر که کرونا را بهترین فرصت برای فراموش 
کردن هنرمندان در نظر گرفته اند، عنوان می کند: چرا مسوولین فرهنگی شهر از 
خودشان سوال نمی کنند که ما کجای کار هستیم و چکاری می توانیم برای التیام 
زخم ها و مشکلات هنرمندان انجام دهیم و حداقل تماسی با هنرمندان بگیرند و 
جویای حالمان بشوند که در طول بیش از یکسال گذشته چنین اتفاقی نیفتاده 

است.
این هنرمند پیشکسوت تئاتر با تاکید براینکه جای سوال دارد که بودجه های 
فرهنگی این شهر در کجا هزینه می شود، تصریح می کند: تنها اتفاقی که در این 
مدت توانست تا حدودی تسلی خاطر ما باشد تسهیلاتی بود که از صندوق هنر به 
هنرمندان اعطا شد و این مسکنی برای مشکلاتی بود که خانه نمایش با آن دست و 
پنجه نرم می کرد. طاهری با اشاره به درج نامه ای سرگشاده به مسوولین و متولیان 
فرهنگ و هنر قم بیان می کند: اتمام حجت انجام شد که اگر حمایتی از فعالیت 
خانه نمایش صورت نگیرد برای همیشه این مجموعه تعطیل خواهد شد و تعطیلی را 

بر دریافت تسهیلات و زیر بار قرض رفتن ترجیح می دهیم.
بنا به گفته این هنرمند حمایت از خانه نمایش حمایت از گروه های هنری این شهر 
است و اگر حمایتی از این مجموعه باشد گروه های نمایشی نیز می توانند آسوده 

خاطر در این مجموعه به روی صحنه بروند.
ارشاد اسلامی قم  و  اداره کل فرهنگ  به مسوولین  پیشنهادی خطاب  با  وی 
عنوان می کند: اگر مبلغی برای اجرا در سالن خانه نمایش به گروه های نمایشی 
اختصاص داده شود حمایتی دوجانبه صورت گرفته است که هم شاهد رونق تئاتر و 

هم خاموش نشدن چراغ خانه نمایش خواهیم بود.
طاهری همچنین به وعده اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی مبنی بر قرار دادن 
سالن رایگان در اختیار هنرمندان قمی برای اجرای نمایش در ایام کرونا بیان می 
کند: این تفکر اشتباه است زیرا که سالن های پیشنهادی از استاندارد لازم برای 
اجرای نمایش برخوردار نیست و نمی شود به عنوان پیشنهاد قابل توجهی از آن یاد 
کرد. این هنرمند پیشکسوت می گوید: نظارت های سختگیرانه و تیغ تیز سانسور 
که از هیچ دستورالعمل مدون ملی پیروی نمی شود در این ایام روح و روان هنرمندان 

را آزرده کرده است و زمانی که هفت خان را برای دریافت مجوز طی می کنیم  باز هم 
مجوز اجرا داده نمی شود و با مانع تراشی و بهانه های واهی مانع اجرای نمایش در 

این شهر می شوند.
مدیرخانه نمایش با تاکید براینکه وظیفه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
مقابل هنرمندان فقط نفی و مانع تراشی برای اجرای نمایش نیست؛ بیان می کند: 
اگر قرار نیست حمایتی از هنرمند باشد اداره هنری را تعطیل و از فعالیت های 
فرهنگی حمایت داشته باشند. اگر هم که قرار است اداره هنری فعال باشد باید 
حمایت و تسهیل نیز پیش روی هنرمندان قرار بگیرد. نمی توان عنوان فرهنگ و هنر 
را به دوش کشید و با بی مهری شرایط را برای کار هنرمندان روز به روز سخت تر کرد. 

»سلطان و سیاه« حال مردم را بهتر می کند
طاهری با تاکید براینکه برای بهبود شرایط روحی مردم درخواست اجرای نمایش 
کمدی »سلطان و سیاه« به اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی داده شده است و 
با این درخواست موافقت نمی شود، می گوید: در این شرایط سخت اگر نمایش 
»سلطان و سیاه« به روی صحنه برود حال مردم بهتر می شود اما با بهانه های واهی 

از اجرای این نمایش در قم جلوگیری می شود.
این هنرمند با تاکید براینکه مسوولین و متولیان هنر انقلاب حتی برای اجرای 
نمایش های ارزشی با موضوع دفاع مقدس و موضوع های مذهبی حاضر نیستند 
هزینه کنند، می گوید: صدا و سیما در سطح ملی و استانی باید از تئاتر حمایت 
داشته باشد و اگر شرایط به گونه ای است که نمی شود تئاتر صحنه ای اجرا کرد صدا 

و سیما از هنرمندان برای اجرای تله تئاتر دعوت کند.
مدیرخانه نمایش قم با عنوان اینکه صدا و سیمای قم حاضر نیست برای حمایت از 
تئاتر بودجه اختصاص دهد، عنوان می کند: مرکز صدا و سیمای قم می گوید برای 
تولید تئاتر مبلغ 12 میلیون تومان تخصیص داده می شود که این مبلغ پاسخگوی 

دستمزد هنرور، فیلمبردار و ساخت دکور نیست.
 برخی گویا از تعطیلی تئاتر خوشحالند

احمد سلیمانی مدیر انجمن نمایش حوزه هنری استان قم با تاکید براینکه تعطیلی 
تئاتر و سالن های نمایش تنها ضربه اقتصادی به هنرمندان وارد نمی کند، می گوید: 
مشکلات روحی و روانی نیز از دیگر آثار مخرب تعطیلی تئاتر و بیکاری هنرمندان 

است که پس از اتمام این دوره رکود به صورت قابل ملاحظه ای به چشم می خورد.
 وی با عنوان اینکه شاید برخی افراد از صدمه ای که برپیکره تئاتر وارد شده است 
خوشحال باشند، عنوان می کند: اما در مقابل تمام ناملایمتی ها و سانسورها ما 

هنرمندان وظیفه داریم کار کنیم و اجازه ندهیم که چراغ تئاتر خاموش شود.
این هنرمند پیشکسوت با بیان اینکه حرف دل همه هنرمندان یکی است و ما 
سالن مناسب برای نمایش نداریم، بیان می کند: سالن های خالی در سطح شهر 
وجود دارد اما این سالن ها را به هنرمندان نمی دهند و خانه نمایش هم که تنها سالن 

خصوصی است مورد حمایت قرار نمی گیرد.
سلیمانی با تاکید براینکه برخی از مسوولان علاقه ندارند تئاتر در قم اجرا بشود تا 
کسی به آنها خرده نگیرد و راحت باشند، می گوید: یکسال است در قم نمایش اجرا 
نمی شود و آقایان راحت هستند اما نکته ای وجود دارد که اگر دوست دارند این هنر 

در قم پا برجا بماند باید پا پیش بگذارند و به ما کمک کنند.
این هنرمند با تاکید براینکه کرونا بهانه خوبی به مسوولین برای تعطیلی هنر تئاتر 
داده است، بیان می کند: سفرهای برون شهری و بین المللی، رستوران ها و بسیاری 
از نقاطی که عامل پخش ویروس هستند فعالیت دارند اما دیواری کوتاهتر از دیوار 
هنرمندان تئاتر پیدا نمی کنند و به سادگی دستور تعطیلی سالن های نمایش داده 

می شود.
سلیمانی به بودجه ای که از سوی نهادهای مختلف برای اجرای تئاتر تخصیص 
پیدا می کرد، اشاره و بیان می کند: الان یکسالی می شود که هزینه ای برای تولید 

تئاتر داده نشده است به راستی این بودجه کجا صرف شده است؟
مدیر انجمن نمایش حوزه هنری قم با تاکید براینکه مسوولان فرهنگی باید برای 
حمایت از تئاتر در شرایط کنونی با دادن کارهای سفارشی اقدام کنند، می گوید: 
موضوعات سفارشی با رعایت پروتکل ها حتی با یک سوم ظرفیت سالن به اجرا می 
رسد و این حمایت موجب می شود چراغ تئاتر روشن بماند و مردم این هنر اصیل را به 
فراموشی نسپارند. این هنرمند با تاکید براینکه ما در تلاش هستیم که تئاتر را در سبد 
فرهنگی خانواده ها قرار دهیم، عنوان می کند: دوسال تعطیلی تئاتر ضربه های 
فراوانی به نسل کودک و نوجوان وارد می کند و ضرر حضور آنان در فضای مجازی را 

در سال های آینده شاهد خواهیم بود.
سلیمانی ادامه می دهد: اگر مسوولین از تئاتر ترس دارند بیایند یکبار برای 
همیشه در تماشاخانه ها را ببندند و از هرگونه اجرای تئاتر جلوگیری کنند. اما اگر 
ترس ندارند بیایند و ما را مورد حمایت قرار دهند. اما مسوولین باید به این مسئله 
توجه داشته باشند که ما هنرمندان هم اهل دین و مذهب و از فرزتدان همین شهر 
هستیم و آمدیم تا کمک کنیم رخدادهای خوب پیش بیاید. اما متاسفانه مسوولین 
نه خودشان و نه خانواده هایشان به دیدن تئاتر نمی آیند و به همین دلیل آگاهی از 
وضعیت هنر قم ندارند در حالی که آمارهای قابل ملاحظه ای از اجرای تئاتر در قم 

وجود دارد.
این هنرمند عنوان می کند: جبهه ای وجود دارد که نمی خواهند بگذارند تئاتر در 
این شهر زنده بماند و سانسورچی هایی هستند که گمان می کنند همیشه ماندگارند 
اما نمی دانند که باید روزی بروند. بنا براین باید ثابت و استوار حتی با سانسورهای 

فراوان و کمترین تماشاچی به کارمان ادامه دهیم.
بی مهری های گوناگون در حالی به هنرمندان قمی می شود که آنان برای رسیدن 
به اهداف متعالی تلاش می کنند و انتظار حمایت دارند تا بتوانند مرهم دردهای 

مردم شهرشان باشند.
 مرتضی عقیقی مدیر گروه نمایشی تیاتراما یکی از ناگوارترین اتفاقاتی را که با 
شیوع کرونا بر پیکر تئاتر وارد شد را توقف اجرای نمایش ها عنوان می کند و می 
گوید: برای اینکه بتوانیم به روزهای پیش از تعطیلی ها برگردیم باید دوباره اعتماد 

سازی کنیم و مخاطبان را دوباره با تئاتر آشتی دهیم.
این تهیه کننده و کارگردان نمایش بیان می کند: با تعطیلی های پس از شیوع 
کرونا حتی تولید نمایش هم متوقف شد و این یکی از مهمترین مسائلی است که 
موجب شده نتوانیم اجرای صحنه ای داشته باشیم و هنرمندانی که تنها از راه تئاتر 

کسب روزی می کردند آسیب جدی دیدند.
عقیقی خاطرنشان می کند: حتی پیش از شیوع کرونا هم از سوی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برای تبلیغات و رونق تئاتر حمایتی نداشتیم در حالی که می 
توانستند از سیمای مرکز قم بخواهند که به صورت زیرنویس تبلیغات داشته باشند. 
پشتیبیانی از تبلیغات و استفاده رایگان از بیلبوردهای شهری می تواند در حمایت از 

تئاتر نقش موثری ایفا کند و در ایام پس از کرونا نیز وجود داشته باشد.
این روزها با اینکه تیغ تیز کرونا در دست مسوولان قرار گرفته و با ضربه های متعدد 
بر پیکر خسته هنر تئاتر در قم اما هنرمندان این شهر همچنان برای معرفی هنر قم 
راهی جشنواره های ملی و بین المللی می شوند تا نام هنر قم را جاودان کنند. ای 

کاش مسوولان توجه حمایتی بیشتری به هنرمدان تئاتر قم داشته باشند.

بی مهری مسوولان دردی بدتر از کرونا؛

کرونا تئاتر قم را از نفس انداخت
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رییس انجمن ملی خرمای ایران گفت: خرمای مضافتی کیفی ماه مبارک رمضان با قیمت مناسب در حال تامین است.
»محسن رشیدفرخی« افزود: با توجه به موجودی بالای خرما در انبارها نسبت به مدت مشابه سال گذشته، این انجمن آمادگی 

تامین و توزیع خرما در ماه رمضان سراسر کشور را داشته و کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
رییس انجمن ملی خرمای ایران با تاکید بر اینکه مشکلی در تامین خرمای ماه رمضان نداریم، اظهار داشت: مصرف خرما در ماه 

مبارک رمضان حدود ۴0 تا ۵0 درصد کل مصرف سالیانه کشور است.
وی با بیان اینکه میزان تولید خرما سال زراعی جدید تا اواخر شهریورماه مشخص می شود، ادامه داد: طبق آمارها تولید خرما 
سال زراعی ۹۸ - ۹۹ یک میلیون و ۲۵0 هزار تن بوده است که به دلیل تحریم ها و شرایط کرونایی با کاهش صادرات روبه رو شدیم، 

اما همین امر بیانگر موجودی بالای خرما در انبارها است.
رشیدفرخی با تاکید بر کافی بودن موجودی خرما کشور، تصریح کرد: اکنون قیمت هر کیلوگرم خرما در شهرهای مبدا بین ۲0 
هزار تا ۲۳ هزار تومان است که نسبت به یک تا دو سال گذشته افزایش چندانی نداشته، این درحالی است که نرخ تورم حدود ۴0 

درصد بوده و هزینه های تولید بین سه تا چهار برابر رشد داشته است.
سود 1۳ درصدی فروش خرما در فروشگاه های زنجیره ای

رییس انجمن ملی خرمای ایران اضافه کرد: با توجه به برگزاری جلساتی با ستاد تنظیم بازار قرار شد در بحث تامین خرما به این 
ستاد کمک کنیم،  همین طور مباشرانی در ستاد حضور خواهند یافت تا این محصول را با توجه به قیمت های مبدا با نرخ مناسب 

در اختیار شهروندان سراسر کشور قرار گیرد. 
وی اظهار داشت: سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری نیز در مکاتبه هایی نسبت به واگذاری غرفه های عرضه مستقیم خرما 

اعلام امادگی کرده است که ما نیز در حال پیگیری هستیم.
رشید فرخی ادامه داد: همچنین ستاد تنظیم بازار برای اینکه خرما با قیمت مناسب در ماه مبارک رمضان به دست شهروندان 

برسد، از اصناف خواست تا قیمت این محصول در فروشگاه های بالای شهر و فروشگاه های زنجیره ای مناسب شود.
وی با اشاره به تشدید نظارت های ستاد تنظیم بازار بر بازار خرما، افزود: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار، قیمت خرما در 
فروشگاه های زنجیره ای با 1۳ درصد سود باید عرضه شود؛ این در حالی است که اکنون در این فروشگاه سودهای ۴۵ درصدی 

روی این محصول اعمال می شود که منصفانه نیست.
رییس انجمن ملی خرمای ایران بیان داشت: طبق آمارها سرانه مصرف خرما در کشور به طور متوسط  ۷.۵ کیلوگرم است که 

البته در برخی استان ها ممکن است یک نفر ۳0 کیلوگرم و در برخی استان ها یک کیلوگرم مصرف شود.

پیش از این بانک مرکزی در سال گذشته تراکنش های بانکی فاقد »کد شهاب« در ساتنا را برگشت زد، حال از ششم 
اردیبهشت تراکنش های بدون کد ملی شخص حقوقی و شناسه ملی شخص حقوقی در »پایا« برگشت می خورد که 

این اقدام بانک مرکزی در راستای شفاف سازی تراکنش های بانکی است.
به گزارش ایسنا، بانک مرکزی پنجم بهمن پارسال تمام تراکنش های بانکی فاقد »کد شهاب« در ساتنا را برگشت 
زد و افراد حقیقی یا حقوقی که کدملی یا شناسه ملی خود را به بانک اظهار نکرده باشند، نمی توانند از این خدمت 

بهره مند شوند.
حال معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در صفحه شخصی توییر خود اعلام کرده که از ششم اردیبهشت، 

تراکنش های بدون کد ملی شخص حقوقی و شناسه ملی شخص حقوقی در »پایا« برگشت می خورد.
به گفته مهران محرمیان، این اقدام تاثیری بر فعالیت مشتریانی که اطلاعات هویتی ایشان نزد بانک ها موجود است، 

نخواهد داشت. بدین منظور بانک ها برای ثبت کد شهاب و ثبت حساب ها در بانک مرکزی اقدام کنند. 
پایا و ساتنا چیست؟ 

گفتنی است؛ پایا یک سیستم تبادل اطلاعات بانکی است که به بانک ها اجازه می دهد تمامی تبادلات بین بانکی 
مشتریان خود را به صورت الکترونیکی انجام دهند. کاربرد اصلی این سامانه، مکانیزه کردن پرداخت های خرد بین 
بانکی با تعداد انبوه برای مشتریان است که پس از تکمیل مراحل پیاده سازی، ارائه خدمات از طریق اینترنت را نیز 
میسر می سازد و به کمک این سامانه، بانک های عضو آن می توانند بنا به درخواست مشتری، دستور واریز و یا برداشت 
وجوه در حساب های سایر بانک ها صادر کند. بانک مرکزی با پیاده سازی این سامانه، امکان حواله الکترونیکی پول 
از حسابی در یک بانک به حسابی در بانک دیگر )بین بانکی( را فراهم کرده است و مشتریان بانک ها با استفاده از پایا 

می توانند پول را از حساب خود به حسابی در بانک دیگر به صورت الکترونیکی حواله کنند.
همچنین، ساتنا سامانه ای الکترونیکی است که پردازش و تسویه تراکنش های بین بانکی و دستور پرداخت های فوری 
را به صورت انفرادی و آنی انجام می دهد. در این سامانه مشتریانی که در بانک ملی دارای یکی از انواع حساب )جاری، 
پس انداز و کوتاه مدت( هستند، می توانند نسبت به انتقال وجوه )مبالغ بیش از 1۵ میلیون تومان( به حساب خود یا 
سایر افراد در سایر بانک ها اقدام کنند. سامانه ذکر شده به مشتریان یک بانک این امکان را می دهد تا با مراجعه به شعب 
بانک خود و یا از طریق سامانه اینترنتی بانک حواله هایی با مبالغ بیش از 1۵ میلیون تومان را به هر حسابی در هر بانکی 

انتقال دهند که مزایای به کارگیری ساتنا را می توان امنیت، سرعت و سادگی انجام عملیات آن نام برد.  

رییس انجمن ملی خرمای ایران:

خرمای مضافتی ماه مبارک رمضان تامین است
از ششم اردیبهشت؛

کدام تراکنش ها برگشت می خورند؟

حسین راغفر :

هیچ نشانه ای از رشد مثبت اقتصادی 
وجود ندارد

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: البته در داخل برخی ها با خوش بینی به این 
مواضع غربی ها نگاه می کنند حتی اگر منابع بلوکه شده ما آزاد شود نمی تواند تاثیری در 
بهبود وضعیت داشته باشد چون آنها موجب تقویت تولید و کاهش تورم نمی شوند بلکه 

در این سیستم پر از رانت تبدیل به رانت شده و در اختیار گروه های خاص قرار می گیرند.
حسین راغفر در گفت وگو با ایلنا در مورد تاثیر اقتصادی برداشتن تحریم ها و بازگشت 
آمریکا به برجام اظهار داشت: البته بعید می دانم که آمریکا تحریم های اقتصادی علیه 
آنها از سویی در باغ سبز را نشان می دهند و از سویی ایران را تهدید  ایران را بردارد. 
می کنند؛ این همان سیاست چماق و هویج است که علیه ایران اعمال می کنند از همین 

روی امکان لغو تحریم ها را بعید می دانم.
وی ادامه داد: یکی از دلایل این موضوع آن است که ایران روی توسعه فناوری هسته ای 
پیشرفت داشته است و این تله را ایجاد می کنند تا ایران را به موضع قبلی برگردانند. آنها 
تلاش می کنند تا اشتباه ترامپ در خروج از برجام را جبران کنند. اگر ما به مواضع اخیر 
وزیر امور خارجه آمریکا و فرانسه توجه کنیم نشان می دهد که این صحبت ها بیشتر شبیه 

بازی است.
استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا تصریح کرد: البته در داخل برخی ها با خوش بینی به این 
مواضع غربی ها نگاه می کنند حتی اگر منابع بلوکه شده ما آزاد شود نمی تواند تاثیری در 
بهبود وضعیت داشته باشد چون آنها موجب تقویت تولید و کاهش تورم نمی شوند بلکه 

در این سیستم پر از رانت تبدیل به رانت شده و در اختیار گروه های خاص قرار می گیرند.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه باید جهت گیری های اقتصاد را تغییر داد، اظهار 
داشت: مادامی که این اتفاق نیفتد و به سمت تولید نرویم حتی فروش بیشتر نفت و 
دسترسی به درآمدهای آن نیز نمی تواند تاثیری داشته باشد و موقتی خواهد بود. مقاومت 
بانک مرکزی در مقابل کاهش نرخ ارز نشان می دهد که گروه هایی از این تورم منتفع 

می شوند و مقامات برای حفظ این تورم تلاش می کنند.
وی ادامه داد: کاهش تورم که با کاهش نرخ ارز می تواند همراه باشد نیازمند عزم جدی 
است و آن نیز نیازمند جایگزین کردن درآمدهای عمومی از فروش نفت به اخذ مالیات و 
اصلاح سیستم بانکی است؛ آن موقع می توانیم امیدوار باشیم که این درآمدها موجب 
کاهش تورم و رشد اشتغال و نهایتا رشد اقتصادی شود. منتها ما هیچ نشانه ای را در جامعه 

و مسئولان نمی بینیم.
راغفر در مورد پیش بینی رشد مثبت اقتصادی برای سال 1۴00 از سوی نهادهای 
بین المللی گفت: من اعتقادی به این نهادها ندارم و آنها بیشتر جهت گیری های سیاسی 
را اعمال می کنند. اینکه آنها چه می گویند مهم نیست مهم اتفاقی است که در جامعه روی 
می دهد. البته ما پتانسیل رشد را داریم و تغییر رشد اقتصادی کاملا مشروط به اقدامات 
و اصلاحات در جهت گیری های سیاسی است که هیچ علامت و نشانه ای را نمی بینیم، 

بنابراین اینکه رشد اقتصادی از کجا حاصل می شود هیچ نشانه ای وجود ندارد.

معاون وزیر صنعت خبر داد:

احیای ۱۵۵۷ واحد راکد شهرک های 
صنعتی در سال ۹۹

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، از احیای یک هزار و ۵۵۷ واحد راکد حاضر در 
شهرک های صنعتی سراسر کشور در طول سال ۹۹ خبر داد که حدود چهار درصد بیش از 

برنامه تعیین شده در این زمینه بود.
در  حاضر  غیرفعال  واحدهای  درصدی  حدود 1۸  آمار  به  اشاره  با  رسولیان«  »علی 
شهرک های صنعتی، افزود: پارسال احیا و فعال سازی یک هزار و ۵00 واحد راکد موجود 
در شهرک های صنعتی سراسر کشور پیش بینی شده بود، اما در نهایت یک هزار و ۵۵۷ 

واحد احیا شدند.
 وی بیان داشت: حاصل این اتفاق انجام چهار هزار و ۶11 میلیارد تومان سرمایه گذاری 

جدید در این واحدها و ایجاد ۲۵ هزار و ۹۸۸ شغل جدید در آنها بود.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران خاطرنشان کرد: برای 
سال 1۴00 نیز احیای یک هزار و ۶00 واحد در مجموعه شهرک های صنعتی و همچنین 
۸00 دیگر در خارج از این مجموعه را در دستور کار داریم که دومی، امسال از سوی وزارت 

صنعت، معدن و تجارت به این سازمان محول شده است.
به گفته این مقام مسوول، آمارها حاکیست مشکل ۵۶ درصد واحدهای یادشده کمبود 
نقدینگی و تامین مالی است و علاوه بر آن نبود بازار، اختلاف شرکا، تامین مواد اولیه، 
مشکلات قضایی و زیرساختی، مالیات و تامین اجتماعی، سایر مشکلات عمده را تشکیل 

می دهد.
وی گفت: مشاوران این سازمان در قالب کلینیک های کسب وکار در شهرک های صنعتی 
سراسر کشور مستقر هستند و مشکلات واحدهای یاد شده را در ستادهای تسهیل و رفع 

موانع تولید استان ها مطرح می کنند.
رسولیان ادامه داد: بدیهی است که واحدهایی که مشکل تامین نقدینگی دارند در ادامه 
به بانک ها معرفی می شوند، همچنین این سازمان به ارائه ضمانت نامه به واحدهایی که 

نیازمند ضمانت نامه بانکی باشند اقدام می کند.
وی اضافه کرد: برای سایر واحدهایی که با مشکلات قضایی، مالیاتی، تامین اجتماعی 
و غیره مواجه اند نیز در ستادهای تسهیل استانی تصمیم گیری شده و راهکار مقتضی 

ارائه می شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: در زمینه تامین مالی مورد نیاز 
واحدها، امسال پنج هزار میلیارد تومان نیز در اختیار سازمان صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی ایران قرار داده شده تا به واحدهای نیازمند کمک کند.
 

معاون وزیر اقتصاد به ایسنا اعلام کرد

تا آخر اردیبهشت همه بانک ها کارت 
اعتباری سهام عدالت صادر می کنند

با توجه به اینکه در راستای صدور کارت اعتباری سهام عدالت تاکنون تنها دو بانک ملی 
و تجارت اعلام آمادگی کرده اند و در حال صدور این کارت به متقاضیان هستند، معاون 
وزیر اقتصاد از ورود سایر بانک ها به ارائه کارت اعتباری سهام عدالت تا اردبیشهت سال 

جاری خبر داد. 
دریافت کارت اعتباری سهام عدالت از ۲۵ بهمن پارسال برای مشمولان این سهام فراهم 
شده است که تاکنون تنها دو بانک ملی و تجارت برای صدور این کارت اعلام آمادگی 

کرده اند و متقاضیان می توانند به صورت غیرحضوری کارت خود را دریافت کنند.
طبق آخرین اعلام مدیر عامل بانک ملی به ایسنا، تا اوایل اسفند سال گذشته معادل ۷0 

هزار کارت اعتباری سهام عدالت از سوی این بانک صادر شده است. 
همچنین در این زمینه، عباس معمارنژاد - معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی 
وزیر اقتصاد - در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت بانک های ارائه دهنده کارت 
اعتباری سهام عدالت گفت: در این راستا مصوبه ای از سوی دولت آماده شده است که 
به جز بانک های ملی و تجارت باید بانک های دیگر هم برای صدور کارت اعتباری سهام 
عدالت مشارکت کنند. به گفته او، تا اردبیشهت سال جاری، سایر بانک ها نیز به صدور 

کارت اعتباری سهام عدالت ورود خواهند کرد. 
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره پرداخت سود سهامداران وابسته بانک های 
نظامی ادغام شده در بانک سپه نیز اظهار کرد: ارزش گذاری انجام شده است اما اکنون 
در حال بررسی و راستی آزمایی ارزش گذاری هستیم که سازمان حسابرسی در حال انجام 

این کار است و هنوز نهایی نشده است.

در پی تعطیلی شهرهای قرمز

برخورد با واحدهای صنفی متخلف 
تشدید می شود

اتاق اصناف ایران طی اطلاعیه ای از تشدید برخورد با واحدهای متخلف خبر داد.
با  قانونی  برخوردهای  ضرورت  تشدید  خصوص  در  اطلاعیه ای  ایران  اصناف  اتاق 
به  آن  در  که  کرده  ابلاغ  بهداشتی  پروتکل های  اجرای  در  متخلف  واحدهای صنفی 
همکاری صنوف در زمینه رعایت دستورالعمل ها و رویه های اجرایی بهداشتی مختص 
اصناف و واحدهای صنفی در دوران پاندمی ویروس کووید-1۹ اشاره و از آن ها خواسته 
شده که با توجه به شروع موج چهارم همه گیری بیماری کرونا در کشور و مواجهه با 
گونه های جهش یافته این ویروس،  از تصمیمات ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا تمکین 

کرده تا مشمول 1۵ روز پلمب در شهرهای قرمز و نارنجی نشوند.
اتاق اصناف ایران از تشکل های صنفی نیز خواسته که در تشدید نظارت، بازرسی و 

برخوردهای قانونی از صبح شنبه مورد ۲1 فرودین 1۴00 با متخلفان اهتمام ورزند.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: روند معاملات بورس در هفته ای که 
گذشت در شرایطی انجام شد که برخلاف پیش بینی ها پیش رفت و روزهای 

نگران کننده ای را پشت سر گذاشت.
"پیمان حدادی" به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره کرد 
و افزود: اکثر کارشناسان معتقد بودند که معاملات بورس بعد از تعطیلات 
نوروز با تغییر مسیر همراه می شود و ضمن قرار گرفتن بر مدار صعودی شاهد 

افزایش حجم و رونق معاملات این بازار خواهیم بود.
وی با تاکید بر اینکه بازار هفته گذشته در حالی به معاملات خود ادامه داد 
که زمینه افزایش هیجان در رفتار معامله گران را ایجاد کرد،  خاطرنشان کرد: 
معاملات بورس در سومین هفته فروردین ماه با روند نزولی آغاز شد و هر چه 

به پایان هفته نزدیک تر شدیم شاهد کاهش بیشتر حجم معاملات و افزایش 
تعداد صف های فروش در بازار بودیم.

این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: کاهش حجم معاملات به گونه ای 
پیش رفت که حجم معاملات بورس و فرابورس در روز چهارشنبه به رقمی 
حدود یک هزار و ٥00 میلیارد تومان رسید،  با توجه به این عدد در هفته ای 
که گذشت یکی از کمترین ارزش معاملات روزانه را از دی ماه سال 98 تا کنون 

تجربه کردیم.
وی افزود: اکنون براساس پیش بینی های صورت گرفته نمی توان در کوتاه 

مدت شاهد روزهای چندان پر رونقی در معاملات بازار سرمایه باشیم.
حدادی به عواملی که تاثیرگذار بر شتاب روند نزولی بازار بودند اشاره کرد و 

اظهار داشت: موضوعاتی که این روزها بازار را به شدت تحت تاثیر قرار داده 
است و باعث نزول بیش از حد معاملات بورس شد، نبود نقدینگی و عدم ورود 

سرمایه های مردم به این بازار بوده است.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: فشار فروش از دیگر عواملی است که 
به شدت روند بازار را تحت تاثیر خود قرار داد و منجر به فروش و خروج هیحانی 

سهامداران از بازار شد.
وی تاکید کرد: بحث مذاکرات هسته ای در هفته ای که گذشت بیش از 
هفته و روزهای های گذشته مطرح شد که این امر در احتیاط سهامداران برای 

سرمایه گذاری در بورس بی تاثیر نبوده است.
به گفته حدادی، مذاکرات هسته ای با همراه شدن نتیجه مثبت و منفی 
می تواند در قیمت ارز و به صورت غیر مستقیم بر روی قیمت سهام تاثیرگذار 

خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در کنار همه مواردی که بر روند منفی 
بازار تاثیرگذار بودند، همچنان انتقادات زیادی از دامنه نوسان نامتقارن در 
بازار وجود دارد، گفت: دامنه نوسان نامتقارن  سبب جلوگیری اصلاح تعادلی 
قیمت برخی از سهام می شود که این امر باعث باعث شد تا خریدار دیگر به 

صورت موثر به بازار ورود نکند.
وی با بیان اینکه اکنون در روزهایی قرار داریم که در حال نزدیک شدن 
به انتخابات ریاست جمهوری  هستیم، افزود: با توجه به اینکه انتخابات،  
تاثیرگذار بر مسایل سیاسی و دیدگاه های اقتصادی هستند، بنابراین این 
امر در بازار سرمایه مزید بر علت شده است تا سهامداران احتیاط بیشتری را 
برای سرمایه گذاری در دستور کار قرار دهند، به همین دلیل  به نظر می رسد 

معاملات بورس فعلا روزهای پررونقی را تجربه  کند.
حدادی خاطرنشان کرد: هفته گذشته یکی از ضعیف ترین هفته ها را از 
نظر کاهش قیمت سهام و ارزش معاملات  را طی دو سال گذشته داشتیم که 

نشان می دهد بهار بورس، چندان سبز آغاز نشده است.
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات هفته ای که گذشت 
)چهارشنبه، 1۸ فروردین  ماه( با ۴۵ هزار واحد کاهش به عدد یک میلیون 
و ۲۴۹ هزار واحد رسید که در مقایسه با پایان هفته قبل آن، نزدیک به ۳.۶ 

درصد افت داشت.

 کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

حرکت شاخص بورس بر خلاف انتظار سهامداران

 معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی از راه اندازی شرکت های 
اجاره داری حرفه ای برای نخستین بار در کشور در سال 1۴00 

با هدف تنظیم بازار اجاره در خرداد ماه امسال خبر داد.
»محمود محمودزاده« درباره تنظیم گری بازار اجاره گفت: 
در سال سخت اقتصادی 1۳۹۹ برای تعدیل بازار اجاره اقدام 
به تعیین سقف برای تمدید قراردادهای اجاره وهمچنین وام 
ودیعه مسکن کردیم که تا حدودی منجر به کنترل قیمت ها و 

تعدیل شرایط بازار شد.
معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: امسال در 
صدد انجام یک اقدام سخت افزاری یعنی تاسیس موسسه 

های استیجاری هستیم.
وی از برنامه دولت برای عملیاتی کردن اجاره داری حرفه 
ای خبر داد و گفت: آیین نامه اجاره داری حرفه ای نگاشته 

شده و اکنون در کمیسیون های تخصصی دولت در حال 
بررسی است و امیدواریم قبل از پایان اردیبهشت ماه و یا تا 
نیمه خرداد ماه بتوانیم مصوبه دولت را برای تاسیس موسسه 
دریافت کنیم. معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی گفت: برای 
سال 1۴00 برای اولین بار شرکت های اجاره داری حرفه ای با 

هدف تثبیت و تنظیم بازار اجاره راه اندازی خواهد شد.
اجاره داری حرفه ای چیست؟

اجاره  بازار  ساماندهی  برای  جدی  تلاش  سال  دو  از  بعد 
 ۹۹ سال  ماه  دی   ۹ روز  شهرسازی  و  راه  وزارت  بالاخره 
پیش نویس آیین نامه اجرایی »حمایت از اجاره داری حرفه ای« 

را برای بررسی و تصویب به هیات دولت ارائه کرد.
وزارت راه با ارائه این پیش نویس تلاش دارد تا بازار اجاره 
با تلاش برای تشویق سرمایه گذاران برای ساخت خانه های 

کوچک و قیمت مناسب ساماندهی  شود؛ تلاش دولت این 
است تا با اجرای نظام اجاره داری حرفه ای از جمعیت مستاجر 
کشور در برابر افزایش سوداگری مسکن، رشد قیمت اجاره و 
کمبود عرضه حمایت کند. برای همین از دو سال پیش تلاش 
شد تا پای سرمایه گذاران برای ساخت مسکن استجاری به 
وزارت راه و شهرسازی باز شود. خروج ۶0 درصدی تقاضا از 
بازار مسکن و افزایش جمعیت مستأجران در پی کاهش قدرت 
خرید، تقاضا در بازار اجاره را افزایش داده است و در همین 
راستا کارشناسان معتقد هستند که موجودی بازار مسکن بهتر 

است در خدمت عرضه آپارتمان های اجاره ای قرار بگیرد.
و  راه  وزارت  و  است  سنتی  اکنون  اجاره  بازار  ساختار 
شهرسازی در راستای حرفه ای کردن بازار اجاره و حمایت از 
منافع مستاجران، پیش نویس آیین نامه اجرایی »حمایت از 

اجاره داری حرفه ای« را برای بررسی و تصویب  به هیات دولت 
ارائه کرده است.

دولت تلاش دارد با تصویب این پیش نویس و نزدیک کردن 
آن به مرحله اجرا ضمن حرفه ای کردن ساختار سنتی اجاره از 
طریق افزایش ارکان و بازیگران بازار اجاره و حمایت از عرضه 
مسکن اجاره ای، شرایط به نحوی اصلاح شود که منافع تمام 

ارکان بازار اجاره در نظر گرفته شود.
منظور  به  شده  داده  اجازه  دولت  به  نویس  پیش  این  در 
بخش  توسط  اجاره ای  مسکن  عرضه  و  تولید  از  حمایت 
غیردولتی نسبت به واگذاری زمین تحت تملک خود متناسب 
با مدت بهره برداری از واحد مسکونی به صورت اجاره ای اقدام 
کند، موضوعی که می تواند پای سرمایه گذاران را برای ساخت 

مسکن استیجاری به وزارت راه و شهرسازی باز کند.

معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

راه اندازی موسسه های اجاره داری حرفه ای با هدف تنظیم بازار اجاره

نائب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری، گفت: »در قبال مستمری سایر 
سطوح، متناسب سازی مرحله اول در دل متناسب سازی مرحله دوم مستهلک 
شده است؛ یعنی حتی اگر متناسب سازی مرحله دوم برای اینها به اجرا گذاشته 
نمی شد و بر اساس آخرین حکم سال ۹۹، ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی برای 

آنها به اجرا گذاشته می شد، امروز وضعیت بازنشستگان خیلی بهتر بود.«
علیرضا حیدری با بیان اینکه سازمان تامین اجتماعی در محاسبات مربوط به 
افزایش مستمری بازنشستگان سایر سطوح )ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی( 
محاسبات مربوط به سال ۹۹ را کنار گذاشت و پرونده آن را بست به خبرنگار ایلنا، 
گفت: »فرمول و محاسبه ای که جایگزین آن شده، در عمل مستمری را ساقط کرده 
است؛ انگار که در زمینه افزایش هیچ اتفاقی رخ نداده است. این نوعی بداخلاقی 
است و باید مبنای هرگونه اتفاقی در سال 1۴00، آخرین حکم برقراری مستمری 
در سال ۹۹ )اسفند ۹۹( باشد اما سازمان به کل آن را حذف کرده است. سازمان در 
عمل صورت مسئله اتفاق های سال ۹۹ را کنار گذاشته و یک قاعده جدید را اساس 

قرار داده و بر مبنای آن متناسب سازی را اجرا کرده است. 
وی افزود: »در قبال مستمری سایر سطوح، متناسب سازی مرحله اول در دل 
متناسب سازی مرحله دوم مستهلک شده است؛ یعنی حتی اگر متناسب سازی 
بر اساس آخرین حکم سال  به اجرا گذاشته نمی شد و  اینها  مرحله دوم برای 
۹۹، ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی برای آنها به اجرا گذاشته می شد، امروز 
وضعیت بازنشستگان خیلی بهتر بود؛ یعنی حتی اگر افزایش مزایای جانبی 

را در نظر نمی گرفتند و صرفا ۲۶ درصد افزایش به اضافه ۲۴۸ هزار تومان به 
اضافه متناسب سازی مرحله اول را در نظر می گرفتند، به نفع بازنشستگان بود؛ 
درحالیکه متناسب سازی مرحله دوم منهای متناسب سازی مرحله اول، کامل به 
زیان بازنشستگان تمام شده است. لازم به یادآوری است که اگر افزایش به درستی 
اعمال شد، امروز شاهد تفاوت معناداری در مستمری 1۴00 بازنشستگان مشمول 

ماده ۹۶ بودیم.« 
حیدری با اشاره تفاوت حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری با تامین اجتماعی 
با  اجتماعی  تامین  بازنشستگان  شکاف  جبران  خبر  اعلام  و  سال 1۴00  در 
را  همطرازی  می توانیم  حقوق  کفِ  و  حداقل بگیران  »برای  گفت:  کشوری ها، 
از لحاظ محاسبات هیچ توجهی وجود ندارد. در  اما برای سایر سطوح  ببینم 
کل بازنشستگان کشوری و لشکری به طرز معناداری از متناسب سازی بهره  مند 
شده اند. از طرفی باید مبلغ متناسب سازی معیار مقایسه قرار گیرد و نه با احتساب 
مزایای جانبی. اساسا اینگونه نیست که آنها به هم نزدیک شده باشند؛ کافی است 
که به بار مالی همسان سازی در صندوق بازنشستگان کشوری قبل از شهریور 
سال ۹۸ و پس از آن تا آخر ۹۹ نگاه کنیم و همچنین بودجه صندوق بازنشستگان 
کشوری را برای اجرای همسان سازی و افزایش حقوق در سال 1۴00 را در نظر 

داشته باشیم.« 
نائب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری، افزود: »صندوق کشوری عملا 
با کمتر از نصف جمعیت بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی، منابع 

تعهدات بلندمدتش به تعهدات بلندمدت تامین اجتماعی نزدیک شده است. 
این چه جور متناسب سازی است که در آنها بازنشستگان این ۲ صندوق هم طراز 
می شوند؟! صندوق کشوری  با حدود 1.۵ میلیون بازنشسته تقریبا چیزی نزدیک به 
۳ میلیون و ۵00 هزار مستمری بگیر تامین اجتماعی، تعهدات دارد. هیچ عدالتی 
در این شیوه دیده نمی شود چراکه در آنجا درست عمل شده است و آثار و برکات 
آن در حقوق بازنشستگان کشوری قابل مشاهده است. در همین حال، قطعا اثر 
افزایش ۲۵ درصدی در مجموع دریافتی سال ۹۹ بازنشستگان کشوری ملموس 

است و دریافتی آنها را در سال 1۴00 به شکل معناداری بهبود می بخشد.« 
حیدری افزود: »بازنشستگان لشکری حتی وضعیت بهتر نسبت به کشوری ها 
دارند و متوسط و سقف بگیران آنها وضعیت بهتری از کشوری دارند؛ مضافا اینکه در 
کشوری ها، برابر رای هیات عمومی دیوان عدالت اداری، سقف برداشته شده است 
و از سال آینده یعنی 1۴00 کشوری هایی که بازنشسته می شوند می توانند سقف 
را رعایت نکنند و بیش از آن بگیرند. در نتیجه راه برای آنها باز گذاشته شده است. 
از طرفی مجلس هم پذیرفته است که حقوق آنها تا سقف ۳0 میلیون تومان افزایش 
یابد. بنابراین از سال 1۴00 و 1۴00 به بعد شکاف کشوری و لشکری از تامین 
اجتماعی در مقایسه با شرایط ناعادلانه امروز بیشتر می شود. در هر صورت اگر 
امروز تامین اجتماعی اقدام ترمیمی را انجام ندهد  و عقبگرد نکنند جمعیت قابل 
ملاحظه ای به سازمان معترض می شود خوشبختانه سازمان مدیرعامل عاقلی دارد 

و فکر می کنم شاهد بازگشت سازمان از این مسیر خواهیم بود.« 

نائب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری :

هیچ عدالتی در همسان سازی حقوق بازنشستگان  دیده نمی شود



یکشنبه -بیست ودوم فروردین ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65245
ورزشی

پرافتخارترین سرمربی تاریخ فوتبال ایران گفت: تجربه نشان داده که همواره 
در لحظات آخر دست به کارهای بزرگ زده ایم؛ وقتی به خط پایان نزدیک 
می شویم ابزاری به نام غیرت و انگیزه داریم که ورق را به سمت ما بر می گرداند.
»حشمت مهاجرانی« یک نام ماندگار در فوتبال ایران است، او سال ها پیش و 
در سال 1۹۷۸ برای اولین بار در نقش سرمربی تیم ملی ایران را به جام جهانی 

آرژانتین برد.
مهاجرانی در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایران درباره بازی ایران و سوریه، 
اسکوچیچ، شانس های تیم ملی برای صعود به جام جهانی حرف های جالبی 

را بر زبان آورد.
متن این گفت و گوی فوتبالی با پر افتخارترین سرمربی تاریخ فوتبال ایران در 

زیر از حضورتان خواهد گذاشت.
ایران مقابل سوریه به پیروزی رسید اما نمایش شاگردان اسکوچیچ  

راضی  کننده نبود؟

بازی و نمایشی که ایران در بازی با سوریه به اجرا گذاشت نقطه مثبتی نداشت 
که بخواهیم درباره اش حرف بزنیم. برای من یک پرسش درباره این مسابقه 

مطرح شد.
چه پرسشی؟

اساس و تفکر بازی های دوستانه چیست؟ بر چه مبنایی مسابقات تدارکاتی 
قرار  یکدیگر  رودروی  هماهنگی  به  رسیدن  برای  تیم ها  می شود؟  برگزار 
می گیرند. اگر این تفکر برای تیم ملی ایران وجود داشت باید از نفراتی استفاده 

می شد که قرار است در بازی های مقدماتی جام جهانی به میدان بروند.
یعنی این تیم ملی کامل نبود؟

بله، در فاصله کمی که تا بازی های آتی تیم ملی پیش روی ایران است نه 
فرصت جوانگرایی  وجود دارد و نه می توان نفرات جدیدی را مورد آزمایش قرار 
داد. باید از همه ظرفیت خود که به میدان رفته اند و با تجربه هستند استفاده 

کرد.
سوریه ایران را دقایقی تحت فشار قرار داد.

من علاوه بر اینکه بازی ایران و سوریه را تماشا کردم بازی بحریم و اردن را نگاه 
کردم، آنچه من دیدم سوریه قوی تر از بحرین است و حتی در دقایقی از بازی به 
قول شما ما را تحت فشار قرار داد و می توانست به ایران گل بزند. این نکته را هم 
باید در نظر داشته باشیم چند بازیکن اصلی سوریه در مقابل ایران غایب بودند. 
مدافع چپ آنها که اسمش را فراموش کرده ام اما موهایش کوتاه بود و رنگ کرده 

بود سمت راست ما را به خطر انداخت.
ایران می تواند بحرین را شکست دهد؟

از نظر نیروی انسانی ایران به مراتب از بحرین سرتر است و این تفاوت قابل 
قیاس با یکدیگر نیست. در بازی رفت روی اتفاقات به بحرین باختیم و اگر 

خودمان باشیم این توانایی را داریم در هر کجای دنیا بحرین را ببریم.
ایران به جام جهانی صعود می کند؟

تجربه نشان داده است همواره در لحظات آخر دست به کارهای بزرگ زده ایم، 
ما وقتی به خط پایان نزدیک می شویم ابزاری به نام غیرت و انگیزه داریم که 
ورق را به سمت ما بر می گرداند. بازی با استرالیا در ملبورن و بازی با کره جنوبی 
در خاک حریف نمونه هایی  از این اتفاق هستند. ما در ادامه راه مقابل بحرین 

مشکلی نداریم اما...
اما چی؟

اینکه شاید مقابل عراق به مشکلاتی برخورد کنیم چرا که آنها از نظر فیزیکی 
شباهت زیادی به ما دارند و همواره بازی های این دو تیم با رقابت میلی متری 

دنبال شده است.
نظر حشمت خان مهاجرانی درباره اسکوچیچ چیست؟

من شناخت زیادی از وی ندارم و فقط می دانم او پنج سال در فوتبال ایران 
مربیگری کرده است و این سال های حضور در ایران، کافی است تا شناخت 
کافی از فوتبالمان داشته باشد. او مربی باهوشی است و امیدوارم تیم  ملی 

کشورم را به بزرگ ترین و معتبرترین تورنمنت فوتبالی جهان هدایت کند.
او یا کی روش، به کدام رای می دهید؟

در حال حاضر درست نیست این دو نفر را روی کفه ترازو قرار داد و بخواهیم 
با یکدیگر مقایسه کنیم. هر کدام از این مربیان خصوصیات خاص خودشان 

را دارند.
سبک بازی اسکوچیچ را می پسندید؟

یک مربی بر اساس بازیکنان خود تاکتیک و روش تیمش را انتخاب می کند. 
در بازی با سوریه آنچه از تیم ملی ایران شاهد بودیم نه دفاع مطلق  بود و نه حمله 

سراسری و اسکوچیچ متعادل بود، من این را می پسندم.
جای چه نفراتی در تیم ملی خالی است که می توانند به ایران کمک 

کنند؟
من نمی خواهم از شخص خاصی نام ببرم اما آنچه مشخص است در درون 
دروازه و خط حمله نفرات و  داشته های ما همین است و نمی توان تغییر داشت 
اما در پست های هافبک و دفاع برخی نفرات هستند که می توانند به تیم ملی 

کمک کنند و اسکوچیچ باید نگاه ویژه تری به آنها داشته باشد.

حشمت مهاجرانی: 

غیرت ایرانی ورق را به سمت ما برمی گرداند
اسکوچیچ  را با کی روش مقایسه نکنید

رئیس هیات کشتی استان قم :

سه کشتی گیر قمی به اردوی تیم ملی 
آلیش مردان دعوت شدند

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: سه کشتی گیر از این استان به اردوی تیم 
ملی کشتی آلیش)کشتی با کمربند( کلاسیک مردان و رقابت های انتخابی درون 

اردویی دعوت شد.
هادی علیایی افزود: اردوی تیم ملی کشتی آلیش کلاسیک مردان و رقابت های 
انتخابی درون اردویی روزهای  ۲۶ فروردین لغایت ۳ اردیبهشت ماه در سالن زنده 
یاد رزم پوش لارستان استان فارس برگزار می شود که از قم سه کشتی گیر و یک 

مربی در این اردو حضور دارند.
اسلام  کیلوگرم،  در ۸0  نعمتیان؛  روح الله  کیلوگرم،  وزن ۶0  در  وی گفت: 
شکوهی راد و در 100 کیلوگرم، علی فیروزگاه از قم به این اردو دعوت شدند ضمن 

اینکه جواد عباسی به عنوان مربی نیز در این اردو حضور دارد.
رئیس هیات کشتی قم، با با بیان اینکه روند ارتقای این استان در رشته کشتی 
آلیش )کشتی با کمربند( در کشور طی سال های اخیر همواره رشد داشته است، 
گفت: تیم اعزامی ۶ نفره هیات کشتی قم در مسابقات آلیش)کشتی با کمربند( 
قهرمانی کشور با کسب ۳ مدال طلا، نقره و برنز برای نخستین بار در تاریخ فعالیت 

این شته در قم عنوان سوم تیمی را تصاحب کرد.
علیایی در ادامه با اشاره به نتایج برگزاری رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی 
فرنگی نوجوانان ایران، گفت: در این رقابت های که از 1۵ تا 1۷ فروردین ماه در 
سننندج برگزار شد، محمدجواد ابوطالبی در وزن ۴۵ کیلوگرم موفق به کسب 
عنوان سومی این وزن به صورت مشترک شد ضمن اینکه آرمین قره صوفی در ۶۵ 

کیلوگرم نیز در جایگاه پنجمی این رقابت ها قرار گرفت.
وی همچنین نتایج رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی آزاد نوجوانان ایران در 
رامسر را نیز مورد اشاره قرار داد و افزود:در این رقابت ها محسن صمدی و سجاد 
بیگدلو از این استان در وزن های ۸0 و ۹۲ کیلوگرم موفق به کسب دو عنوان 

هفتمی برای استان شدند.
رئیس هیات کشتی قم، ارتقای جایگاه کشتی استان در کشور را نیازمند برنامه 
ریز بلند مدت دانست و گفت: راهیابی  دو کشتی گیر نوجوان قم در بخش آزاد به 
جمع هشت نفر پایانی این قابت ها، رویدادی بی سابقه در این استان است و این 
مهم در حالی رقم می خورد  که در هر دو رده بیش از ۳00 ورزشکار برای کسب 

عناوین برتر حضور داشتند.
رقابت های انتخابی تیم ملی برای تعیین اعضای تیم کشتی اعزامی جمهوری 
و مسابقات جهانی  به مسابقات آسیایی هند )دهلی( در خردادماه  اسلامی 
مجارستان )بوداپست( در تیرماه سال جاری در رده ها و وزن های مختلف توسط 

فدراسیون کشتی برنامه ریزی شده است.

شهرداری گرگان فینالیست شد؛

شیمیدر قم از صعود به فینال بازماند
نهایی  نیمه  مرحله  از  خود  مسابقه  سومین  در  قم  شیمیدر  بسکتبال  تیم 
رقابت های لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور علیرغم ارائه یک بازی قابل قبول 

نتیجه را به شهرداری گرگان واگذار کرد.
برپایه این گزارش ، شاگردان مصطفی هاشمی در تیم شیمیدر قم در سومین 
مسابقه خود از مرحله نیمه نهایی رقابت های فصل جاری لیگ برتر بسکتبال 
مردان ایران با تمام توان خود گام به میدان رقابت گذاشتند و برای کسب پیروزی 

بهترین نمایش خود را ارائه کردند.
شیمیدر قم با توجه به نتایج دو بازی قبل نیمه نهایی، در این دیدار نیاز مبرمی به 
کسب پیروزی داشت تا کار برای صعود به فینال لیگ برتر را به بازی چهارم بکشاند 
اما در نهایت این دیدار با نتیجه ۸۳ بر ۷۶ به نفع نماینده گلستان تمام شد تا 

نماینده بسکتبال قم به بازی رده بندی برود.
شیمیدر در این دیدار شروع خوبی داشت و حتی از حریف پیش افتاد اما کوارتر 
نخست با حساب ۲۴ بر 1۵ به نفع شهرداری تمام شد، در کوارتر دوم همانند 
بازی های قبلی تیم شیمیدر برتر ظاهر شد و حریف خود را با حساب ۲۹ بر 1۷ برد 

اما نیمه نخست با نتیجه ۴1 بر ۳۴ به نفع گرگانی ها رقم خورد.
در شروع نیمه دوم بار دیگر شیمیدر اوج گرفت و نمایش بسیار خوبی ارائه کرد 
اما این کوارتر با نتیجه نزدیک ۲۳ بر ۲۲ به نفع گرگانی ها تمام شد و علیرغم اینکه 
شیمیدر کوارتر چهارم را با حساب ۲0 بر 1۹ از آن خود کرد اما نتیجه نهایی بازی 

۸۳ بر ۷۶ به نفع نماینده گلستان به ثبت رسید.
با توجه به نتایج سه دیدار برگزار شده بین شیمیدر قم و شهرداری گرگان در 
مرحله نیمه نهایی رقابت های لیگ برتر بسکتبال مردان باشگاه های کشور، تیم 
شهرداری گرگان به دیدار فینال فصل 1۴00 – 1۳۹۹ لیگ برتر راه یافت و شیمیدر 

قم راهی مسابقه رده بندی شد.
در مسابقه سوم شیمیدر، ایکه دیوگو ۲۵ امتیاز، ای جی رولند 1۹ امتیاز، ارسلان 
کاظمی 1۳ امتیاز، امیرحسین آذری 11 امتیاز، عماد سلمانی ۵ امتیاز و وحید 
حاجیان سه امتیاز برای نماینده بسکتبال قم کسب کردند و دیوگو امتیازآورترین 

بازیکن این میدان لقب گرفت.
محمد نوری:

استقلال توان صعود از گروه را دارد
پیشکسوت آبی پوشان گفت: به عملکرد فرهاد مجیدی در استقلال نمره 
قبولی می دهم و برای صعود تیم از مرحله گروهی لیگ قهرمانان شانس خوبی 

قائل هستم.
محمد نوری با اشاره به تساوی خانگی آبی پوشان مقابل پیکان گفت: اگر این 
بازی در حالت عادی برگزار شده بود، می شد از عملکرد تیم انتقاد کرد. اما با توجه 
به اینکه تعدادی از بازیکنان به کرونا مبتلا شده بودند و تعداد قابل ملاحظه ای از 

بازیکنان تیم روزهای زیادی تمرین نداشتند، جای انتقاد نمی ماند.
وی اضافه کرد: باوجود این شرایط، باز هم استقلال برتری محسوسی نسبت به 
پیکان داشت و چه بسا اگر بازی بسته و کاملًا تدافعی پیکان نبود، فرهاد با ۳ امتیاز 

کامل بازی از میدان خارج می شد.
عضو پیشین کمیته فنی آبی پوشان تاکید کرد: عملکرد فرهاد مجیدی در 
مجموع این چهار بازی قابل قبول است و می توان به او نمره قبولی داد. این را 
هم در نظر بگیرید که او هنوز فرصت زیادی برای کار کردن با تیم نداشته و در 
اصلی ترین زمان که تعطیلات نیم فصل است، کرونا به اردوی تیمش زد و فرصت 
آماده سازی نیم فصل را گرفت. با اینکه بین استقلال و صدر جدول فاصله ایجاد 
شده، اما این فاصله قابل جبران است و آبی پوشان شرایط قهرمانی در این فصل 
را دارند. نوری در خصوص حضور آبی پوشان در لیگ قهرمانان آسیا تاکید کرد: با 
توجه به فرصتی که تا آغاز این بازی ها مانده، تیم به شرایط مطلوب بدنی خواهد 
می رسد. با اینکه تیم های خوب و مدعی در گروه سوم قرار دارند، اما شاگردان 
مجیدی شانس قابل ملاحظه ای برای صعود از گروه خود دارند. منوط به اینکه 

بازیکنان ما در حد نام و آوازه خودشان در این میدان حضور پیدا کنند.
عضو سابق هیات امنای آکادمی آبی پوشان در خصوص شرایط تیم های پایه 
و آکادمی گفت: ابتدای حضور آقای مددی به عنوان مدیرعامل قرار بود من به 
همراه آقایان علی جباری، خسرو حیدری و آرش برهانی اعضای هیات امنای 
آکادمی باشیم و حتی جلساتی هم در این خصوص برگزار کردیم و آقای مددی 

جلوی خود ما به آقای فریاد شیران گفت باید زیر نظر هیات امنا کار کنی.
وی بیان داشت: فریاد شیران از دوستان قدیمی من است و برایش احترام 
زیادی قائل هستم، اما شخصاً بنا به دلایلی از همان ابتدا با حضور ایشان به عنوان 
مدیر آکادمی موافق نبودم و این عدم موافقتم را ابراز کرده و حتی آن را رسانه ای 

کردم تا بعدها مشکلی ایجاد نشود.
نوری خاطرنشان ساخت: اما وقتی کار جدی تر شد، رفتارهایی از آقای مددی 
مشاهده کردم که برایم مشخص شد در صدد حذف هیات امنا است تا خودش 
شخصاً با آقای فریاد شیران برای اداره آکادمی سیاستگذاری کند. در صورتی 
که کار هیات امنا نظارت بر آکادمی است. من احساس کردم شاید آقای مددی 
دوست ندارد از سوی ما بر کار آکادمی نظارتی باشد و برای همین رفتاری با ما 

انجام داد تا اصلًا هیات امنای جدید شکل نگیرد.

آگهی تبصره 3 ماده 12۰ آیین نامه قانون ثبت
نظر به اینکه ورثه رضا سعادتمند احدی از ورثه علی سعادتمند به نام های ابراهیم و اسماعیل و محسن و مجید و فاطمه و 
فرشته و زهرا همگی سعادتمند و خانم معصومه نوراللهی اعلام نموده است که سند مالکیت تمامی سه دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ۶۵۷ فرعی از 111۳۵ اصلی واقع در بخش ثبت یک قم در صفحه ۳1۹ دفتر 1۹۲ ذیل ثبت ۲۷۵۵1 به موجب سند قطعی 
1۹۷1۹ مورخ 1۳۵۵/0۷/11 دفترخانه 1۸ قم به نام آقای علی سعادتمند ثبت و سند مالکیت بشماره مسلسل 0۶۲۳۴۶/۳ 
صادر و تسلیم شده است. سپس وراث آقای رضا سعادتمند احدی از ورثه علی سعادتمند بنام های ابراهیم و اسماعیل و محسن 
و مجید و فاطمه و فرشته و زهرا همگی سعادتمند و خانم معصومه نوراللهی اعلام نموده اند که سند مالکیت فوق نزد سایر ورثه 
آقای علی سعادتمند )اکرم و زهرا و رمضان و مریم و ناصر و نگار و فاطمه همگی سعادتمند( می باشد. چون با اخطاریه شماره 
1/۲۵۵۸۷ مورخ 1۳۹۹/1۲/۲۶ هیچ یک از نامبردگان، سند مذکور را تسلیم ننموده اند که در حال حاضر در این اداره در شرف 
صدور سند نسبت به سهم الارث تعدادی از وراث ایشان می باشد. لذا مراتب طبق تبصره ۳ ذیل ماده 1۲0 آیین نامه قانون ثبت 
آگهی می شود که دارندگان سند مالکیت موردنظر از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت 10 روز مهلت دارند سند مالکیت مذکور 
را تسلیم این اداره نمایند و یا مجوز قانونی نگاه داشتن آن را ضمن اعتراض کتبی خود به این اداره اعلام نماید در غیر این صورت 
پس از انقضای مدت مذکور نسبت به تنظیم سند نسبت به سهم الارث وراث فوق الذکر برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف 

)1۳۸11
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم – داود فهیمی نیک

-------------------------------------------
آگهی مفقودی 

کارت سبز و برگه کمپانی و برگه سند قطعی خودرو سواری پژوGLX به رنگ یشمی مدل 1۳۸۲ به شماره موتور۲۲۵۶۸۲1۷۷۴1 
شماره شاسی ۸۲01۹۵۶۸ پلاک  1۶ ایران ۳1۲ ل ۲1 متعلق به سید جعفر اسدی به شماره ملی ۴0۳۲۲۲۵۹۸۲ مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
-------------------------------------------

آگهی مزایده اتومبیل
آگهی مزایده یک دستگاه خودروی سواری پژو GLXI ۴0۵ به شماره انتظامی 1۲۷ ص ۶۲ ایران 1۶ مربوط به پرونده کلاسه 

1۳۹۹0۴0۳001100۳۶۶۶
بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۹۹0۳۹۲۶، له: خانم الهه سعادتمند سراجه و علیه: آقای رضا عسگری ورجانی خودروی سواری 
پژو GLXI به شماره انتظامی 1۲۷ ص ۶۲ ایران 1۶ با مشخصات ذیل متعلق به نامبرده واقع در پارکینگ بهران به نشانی جاده 

قدیم قم کاشان، جنب پلیس راه ناجا از طریق مزایده در محل اداره اجرای اسناد رسمی قم به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

موتور:  شماره   0۷1۴۹۳CAXBE11NAAM شاسی:  شماره   1۳۹۸ مدل  ای  نقره  رنگ   GLXI  ۴0۵ پژو  سواری 
1۲۴۸۹۳1۸۲۴۴

توضیحات مورد مزایده توسط کارشناس رسمی دادگستری:
روی سقف و بالای ستون عقب چپ دارای آثار روغن زدگی بود. پهلوی ستون عقب چپ دارای آثار روغن زدگی بود. کیلومتر 
کارکرد برابر نمایه صفحه کیلومتر ۲۳۷۲۶۸ مشخص بود. موتور دارای سوابق تعویض برابر مقررات بود. دارای ضبط صوت 
بود. کارشناسان رسمی دادگستری آقایان سید صادق رسولی، مجید کولاری و علیرضا هاشمی خودروی مذکور را به مبلغ 

۸00/000/000 ریال )هشتصد میلیون ریال( ارزیابی نموده است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی 1۲ ظهر روز سه شنبه 1۴00/0۲/0۷ در اداره اجرای اسناد رسمی قم، واقع 
در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی 
قم انجام می شود، مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه ۸00/000/000 ریال )هشتصد میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره 
شبا ۹۸010000۴0۷۶01۳۲0۷۸۹۵۶۹۳IR با شناسه واریز ۹۶۵10۸۵۷۶10000000۲1۷1۳۲۳۵1۲00۶ می باشد و 
حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف 
مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت 
مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد 
و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن 
معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار 
براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از 

تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف 1۳۸1۲(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 14۰۰/۰1/22
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد رسمی قم

-------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت صنایع غذایی مهتاب نوش قم سهامی خاص به شماره ثبت ۵1۴۹ و شناسه ملی 10۸۶0۹۹۹۲۶۴ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 0۲/0۲/1۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : سرمایه شرکت ازمبلغ 
1.۲00.000.000ریال به مبلغ ۴.۸00.000.000ریال منقسم به ۴۸.000 سهم بی نام 100.000ریالی ازمحل تبدیل 
مطالبات حال شده سهامداران وازطریق صدورسهام جدیدافزایش یافت وماده مربوطه دراساسنامه بشرح ذیل اصلاح گردید. 
سرمایه شرکت:مبلغ۴.۸00.000.000ریال منقسم به۴۸.000سهم بی نام100.000ریالی تماماً پرداخت شده می باشد 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )112۰88۰(

-------------------------------------------
آگهی تاسیس

ملی  به شناسه  ثبت 1۸۳۲۹  به شماره  درتاریخ 10/1۲/1۳۹۹  آیریک  آزاد  پردازان  ایده  تاسیس شرکت سهامی خاص 
1۴00۹۸۵۳۲۲۲ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع 

فعالیت : تهیه ، تولید و بسته بندی انواع آبمیوه ، انواع دراژه و انواع دمنوش های گیاهی - توزیع و خرید و فروش اقلام 
مجاز و انواع مواد غذایی مجاز- شرکت در مناقصه ها و مزایده ها - اخذ و اعطای نمایندگی- صادرات و واردات کالاهای 

مجاز بازرگانی- ترخیص کالا- حق العملکاری - مشارکت در سرمایه گذاری در رابطه با موضوع شرکت - اخذوام و اعتبارات از 
بانکها و موسسات دولتی و خصوصی در رابطه با موضوع شرکت پس از اخذ مجوز از مراجع ذیصلاح. درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش 
مرکزی ، شهر قم، محله ترمینال ، کوچه خداکرم ۴0 ، بلوار شهید خداکرم ، پلاک 0 ، طبقه همکف کدپستی ۳۷1۸1۳۴۵۳۷ 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 100,000,000 ریال نقدی منقسم به 1000 سهم 100000 ریالی تعداد 1000 
سهم آن با نام عادی مبلغ ۳۵000000 ریال توسط موسسین طی گواهی بانکی شماره ۳/1۵1۸0/۶۲ مورخ 0۳/1۲/1۳۹۹ 
نزد بانک تجارت شعبه نواب صفوی با کد 1۵1۸0 پرداخت گردیده است والباقی در تعهد صاحبان سهام می باشد اعضا هیئت 
مدیره آقای احمد آقا محمدی به شماره ملی 0۳۷0۵۶۹۷۷۶ و به سمت مدیرعامل به مدت ۲ سال و به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیره به مدت ۲ سال و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال آقای سجاد آقا محمدی به شماره ملی 0۳۷1۶۹۳۴۹۷ 
و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت ۲ سال و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال خانم فاطمه باقری به شماره 
ملی 11۸۹۵۵۲۲۳1 و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت ۲ سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد 
آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل به 
تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه بازرسان آقای سید علینقی موسوی به شماره 
ملی 00۷۸۸۲۵۲۵۳ به سمت بازرس علی البدل به مدت 1 سال آقای مهدی محمد رضایی به شماره ملی 0۳۷1۵۹۸۵۴0 به 
سمت بازرس اصلی به مدت 1 سال روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت 
مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )11۲0۸۸۹(
-------------------------------------------

آگهی ابلاغ اجرائیه
 کلاسه:1/ 1399۰3۰3۰۰11۰۰4459

بدین وسیله به خانم فرشته خاک بو نام پدر: رضا تاریخ تولد: 1۳۶۸/01/0۶ شماره ملی: 0۳۷00۴۲۴۵1 شماره شناسنامه: 
0۳۷00۴۲۴۵1 به نشانی: قم، باجک، فرعی فرهنگیان کوچه ۴ پلاک ۲ طبقه ۲ بدهکار پرونده کلاسه ۹۹0۴۷۷1 که برابر 
گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره ۲۸۴/۷00/۲۷۹۷1۳۴0/01 بین شما 
وبانک شهر قم مبلغ 1۳۶/۳۲0/۵۴۷ ریال )صد و سی و شش میلیون و سیصد و بیست هزار و پانصد و چهل و هفت ریال( بابت 
اصل طلب و سود ) و خسارت تاخیر تادیه که خسارت تاخیر تادیه روزانه وفق مقررات به آن اضافه می شود( بدهکار میباشید که 
براثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق دراین اجراء 
مطرح می باشد لذا طبق ماده 1۸ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ 
اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود 
اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 1۳۸1۶(
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم

-------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه

 کلاسه: 1399۰4۰3۰۰11۰۰416۷/1
بدینوسیله به سیده آمنه میرفلاح لیالستانی، نام پدر: سیدابراهیم تاریخ تولد: 1۳۵۹/11/0۳ شماره ملی: 0۳۸۴۲۴۷۳۹۳ 
بدهکار پرونده کلاسه 1۳۹۹0۴0۳001100۴1۶۷1/1 بشماره بایگانی۹۹0۴۴۶1 که برابر گزارش مامور پست شناخته 
نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره ۲۸۴۷00۲۵1۲۵۷۳۳1 مورخ 1۳۹۵/10/۲۷ بین شما و بانک شهر 
مبلغ 1۷۳/۸۵۷/۴۳۲/00 ریال بابت اصل و خسارت تاخیر و مبلغ ۷۹/۵۳۸/00 ریال از تاریخ 1۳۹۹/0۹/۲۴ بعنوان خسارت 
روزانه به بانک مذکور بدهکار می باشید که براثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات 
قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق دراین اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 1۸ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ 
می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و منتشر می گردد 
ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات 

علیه شما تعقیب خواهد شد.
لازم به ذکر است که طبق ماده 1۸ اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام 
نمائید و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و اخطاریه ها عهده شما 

خواهد بود. )م الف 1۳۸1۷(
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم

-------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه 

کلاسه 1399۰4۰3۰۰11۰۰4452
بدینوسیله نسرین کاسب سعادتمند نام پدر: غلامعلی تاریخ تولد: 1۳۵۴/0۴/0۳ شماره ملی: 0۳۸۲۲۵۴۴1۴ شماره 
شناسنامه: ۲1۵0 به نشانی: قم خیابان امام فرعی دستغیب پلاک ۵۷ بدهکار پرونده کلاسه: ۹۹0۴۷۶۴ که برابر گزارش مامور 
پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره ۲۷1/۷00/۳۵0۳۹۷1۸/1 بین شما و بانک شهر قم 
مبلغ ۴۷۷/۸۲۹/10۵/00 ریال )چهارصد و هفتاد و هفت میلیون و هشتصد و بیست و نه هزار و صد و پنج ریال( بابت اصل طلب 
و سود )و خسارت تاخیر تادیه که خسارت تاخیر روزانه وفق مقررات به آن اضافه می شود( بدهکار می باشید که براثر عدم پرداخت 
وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق دراین اجراء مطرح می باشد لذا 
طبق ماده 1۸ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب 
است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر 

اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.)م الف 1۳۸1۸(
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
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الزامات حضور مردم در انتخابات چیست؟

امید به صندوق رای زیربنای
 مشارکت انتخاباتی

میزان مشارکت مردم در انتخابات پیش رو یکی از مهم ترین دغدغه های دولت و 
جریان های سیاسی است. مشارکتی که زیربنای حراست از منافع ملی بوده و ایجاد آن 
خود نیازمند تثبیت زیربنای امید و اعتماد در جامعه به صندوق رای و خروجی آن است. 
روز شمار سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و ششمین دوره انتخابات 
شورای شهر و روستا، آغاز شده و در ۶۸ روز باقی مانده میزان مشارکت مردم در انتخابات 
به یکی از مهم ترین موضوعات انتخاباتی تبدیل شده است. باقی ماندن بسیاری از 
نام ها در حد گمانه زنی، بلاتکلیفی جریان های سیاسی درباره استراتژی های انتخاباتی 
خود، درگیری های درون و برون گروهی جناح ها، کرونا، آسیب به اعتماد و امید جامعه 
در اثر شرایط اقتصادی دشوار و پروپاگاندای رسانه ای داخل و خارج سبب شده است تا 
فضای انتخابات آینده به نسبت سال های گذشته بسیار آرام و سرد ارزیابی شود. غیبت 
شور انتخاباتی بسیاری از چهره های سیاسی دلسوز کشور و مردم و نیز دولت را به عنوان 
مجری قانون اساسی نگران کرده و به چاره اندیشی برای افزایش شور و تحرک انتخاباتی 

واداشته است.
جمهوری اسلامی  پس از انقلاب از سال 1۳۵۷ تاکنون 11 دوره انتخابات مجلس 
و 1۲ دوره انتخابات ریاست جمهوری برگزار کرده است. هرچند میزان مشارکت در هر 
دوره انتخابات برگزار شده متغیر بوده اما جز انتخابات مجلس یازدهم، میزان مشارکت 
عمدتا قابل قبول بوده است. وجود این تجربه سبب شده است که بسیاری از دشمنان 
خواسته و آگاهانه و برخی دوستان ناخواسته و ناآگاهانه در مسیر تکرار آن قدم بردارند. 
در این میان تقلای رسانه های فارسی زبان خارج از ایران برای کاهش میزان مشارکت 
مردم افزایش قابل ملاحظه ای یافته است.  برخی رقبای سیاسی دولت هم در داخل 
با تضعیف دولت و نادیده گرفتن اقدامات قوه مجریه، ناخواسته در مسیر ناامیدسازی 
مردم حرکت می کنند. واقعیت آن است که حفظ منافع ملی در گرو مشارکت انتخاباتی 
مردم است و مشارکت انتخاباتی نیازمند تثبیت و تحکیم اعتماد و امید مردم به فراهم 
ساختن بستر  رفع این دغدغه و نگرانی با توجه به پیوند غیرقابل انکار حراست از منافع 
ملی با حضور مردم در انتخابات، مهم ترین مسوولیت همه مسوولان و سیاست ورزان در 

هفته های منتهی به انتخابات است.
مروری بر نگرانی ها از میزان مشارکت مردم در انتخابات

حضور پرشور مردم در انتخابات، مهمترین خواست و دغدغه مقامات جمهوری 
این  است.  فعالان حزبی  تا  انقلاب  رهبر معظم  یعنی  آن ها  عالی ترین  از  اسلامی 
دغدغه طی هفته ها و ماه های گذشته بیشتر در کلام نمود یافته است. حجت الاسلام 
و المسلمین »حسن روحانی« رییس جمهوری تصریح کرده است: »یکی از مسائل 
بسیار مهمی که امروز پیش رو داریم مساله انتخابات است. خدای ناکرده اگر یک 
انتخاباتی داشته باشیم که مشارکت حداکثری در آن انتخابات نباشد، این یک ضربه 

بسیار بزرگ به آن راه و روشی است که در 1۲ فروردین انتخاب کردیم.«
روشی که نظام جمهوری اسلامی روز 1۲ فروردین 1۳۵۸ برگزید، مراجعه به آرای 
مردم به منظور مشروعیت بخشی تام به نظام بود و این شیوه طی چهل سال گذشته 
با انتخابات متنوع تکرار شده است و هرگونه کاستی در مسیر این مراجعه قابل پذیرش 
نیست. با این همه اما به گفته »علی ربیعی« سخنگوی دولت جریان هایی برای مایوس 
کردن مردم از صندوق رای اقدامات خود شتاب تازه ای داده اند و فعالان اجتماعی 
و دانشگاهیان به مسئولیت خود در یادآوری و تاکید بر اصل جمهوریت و از جمله 
بازخوانی ریشه ها و ضرورت های مشارکت حداکثری در انتخابات گام مؤثری بردارند. 
دیگر اعضای کابینه به ویژه »عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور هم به عنوان مجری 
انتخابات آینده از وجود دغدغه ای نسبت به مشارکت در انتخابات سخن گفته و تاکید 

کرده است: همه باید زمینه و مقتضیات افزایش مشارکت را فراهم کنیم.«
در کنار دولتی ها، چهره های سیاسی و فعالان حزبی هم در این زمینه نگران هستند؛ 
به ویژه جریان اصلاح طلب که هرگونه طرحی برای حضور در عرصه قدرت را مشروط 
به مشارکت گسترده مردم در انتخابات می داند. »محمود صادقی« نماینده پیشین و 
اصلاح طلب مجلس در این زمینه تصریح کرده است: »به نظر می رسد نسبت به سال 
1۳۹۸که کمترین نصاب شرکت در انتخابات را داشتیم، علائم نگران کننده دیگری نیز 
مشاهده می شود.« در برابر این دیدگاه جریان رقیب، هرگونه اتهام تمایل به کاهش 
مشارکت را رد می کند و حتی چهره ای چون »لطف الله فروزنده« فعال سیاسی اصولگرا 
معتقد است که مشارکت محدود اصلا متصور نیست و یقینا مشارکت حداکثری است 
و مردم مشارکت خواهند کرد. »علی مطهری« از نامزدهای انتخابات آینده هم معتقد 
است: اگر مشارکت پایین باشد ضربه ای به کشور و نظام جمهوری اسلامی خواهد زد و 

حتما باید کاری کنند که مشارکت بالا برود.
انتخابات پنجمین دوره مجلس شورای اسلامی در سال 1۳۷۴ با میزان مشارکت 
بیش از ۷1 درصدی واجدان شرایط رای دادن بالاترین میزان مشارکت و کمترین میزان 
مشارکت در انتخابات مجلس مربوط به دوره هفتم آن در سال ۸۲ با ۵1 درصد مشارکت 
بوده است. در انتخابات ریاست جمهوری هم رکورد دار حضور مردم، دوره دهم آن در 
خردادماه سال ۸۸ است که بیش از ۸۵ درصد مردم در آن شرکت کردند.  همچنین 
ششمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ایران در سال 1۳۷۲ با پنجاه درصد مشارکت 

کمترین میزان حضور مردم در پاص صندوق های رای بوده است.  
چرا دلسوزان نگران مشارکت هستند؟ 

با عبور از هیاهوی رسانه ای داخل و خارج درباره دلایل کاهش احتمالی مشارکت مردم 
در انتخابات می توان دو دلیل عمده و روشن را در بررسی دلایل این نگرانی مشخص کرد. 
نخستین دلیل که غیرقابل انکار است، شرایط دشوار معیشتی و اقتصادی در کشور است 
که مردم مسوولان را در این زمینه مقصر می دانند؛ دولت هم در این زمینه کاستی های 
خود را قبول داشته و در هر تریبونی عذرخواه این دشواری ها بوده است. گرچه ریشه 
بسیاری از این سختی های زندگی مردم در زیاده خواهی های دولت آمریکاست اما دولت 
هرگز از مسوولیت خود در این زمینه شانه خالی نکرده است.  هراندازه دلیل نخست 
ریشه در واقعیات زندگی مردم دارد؛ دلیل دوم بیشتر ریشه در هیاهوی رسانه ای داخل 
و خارج از ایران دارد. رسانه های فارسی زبان خارجی در راستای اجرای خواست های 
گردانندگان خود تلاش می کنند تمام نقاط سفید داخل جمهوری اسلامی را سیاه 
مطلق نشان دهند؛ گاهی با حمله به دولت و گاهی با هجمه به نظام. در این شرایط 
حضور مردم در پای صندوق های رای می تواند تمام نقشه های آنان درباره تضعیف 
جمهوری اسلامی نقش برآب کند و دلیل تقلای آن ها مشخص و حتی در تحلیلی موجه 
است! گروه دیگر اما با انگیزه انتخاباتی دولت را به عنوان قوه مجریه جمهوری اسلامی 
در گوشه ای از رینگ مشکلات قرار داده و با انواع دروغ و شایعه، تهمت و انتقاد مورد 
انتقاد  قرار می دهند و این میان مردم با مشاهده دولتی تنها و همیشه در مظان اتهام که 
خروجی رای ۲۶ میلیون نفر از آن هاست؛ نسبت به خروجی صندوق رای ناامید و مایوس 
می شوند.  عدم مشارکت مردم تنها به نفع رژیم صهیونیستی، آمریکا و برخی حاشیه 
نشینان خلیج فارس است اما در این میان کسانی هم ناخواسته در مسیر استقبال از این 
موضوع قرار می گیرند بی آنکه بدانند کاهش رییس جمهوری که با راری حداکثری مردم 
روی کار بیاید، بسیار توانمندتر در حراست از منافع ملی در خارج از مرزها و اقناع افکار 

عمومی و جریان های سیاسی در داخل کشور خواهد بود.
الزامات حضور مردم در انتخابات

اعتماد به صندوق رای به عنوان اصلی ترین و مهم ترین راه احقاق حقوق و خواسته ها، 
باید بار دیگر در صدر باورها و اعتقادات مردم ایران تثبیت شود؛ مانند آنچه در 1۲ فروردین 
۵۸ روی داد. هرگونه هجمه ای به این باور، مردم را از صندوق رای و مشارکت دور خواهد 
کرد. برای حراست از این باور تمام نهادها باید در کنار دولت قرار گیرند؛ شورای نگهبان 
بستر برگزاری انتخاباتی با حضور همه سلایق سیاسی و البته قانونی را فراهم سازد، 
دولت و وزارت کشور بسترهای فیزیکی انتخابات و برگزاری آن را به وجود آورد، رسانه 
های منتقد و مخالف دولت در کنار اعلام کاستی ها و نقاط ضعف دولت؛ به سختی های 
مسیر اداره کشور و توفیقات قوه مجریه هم بپردازد. مردم امید خود را به نقش و جایگاه 
ریاست جمهوری به عنوان دومین مقام عالی و انتخابی کشور بازیابند در صورت تحقق 
این بسترها، می توان اطمینان حاصل کرد که همه میلیاردها پترودلار هزینه شده در 

آنتن های ماهواره ای نمی توانند مردم را از حضور در پای صندوق های رای ناامید کنند.

تمام فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز و برای اهداف غیرنظامی است 
بود که صنعت  این  برجام  افتخار  پر  آثار  از  تاکید کرد: یکی  رییس جمهوری 
هسته ای را در ایران به طور کامل قانونی کرد. این کار بزرگ و عظیمی بود که در 

این دوره انجام شد. 
آیین  در  روزشنبه  ظهر  از  پیش  روحانی«  حسن  والمسلمین  »حجت الاسلام 
پانزدهمین سالروز ملی فناوری هسته ای گفت:  بسیار خوشحالم افتتاح های امروز 
با افتتاح های دیگر متفاوت است. این فناوری مانند فناوری های های تک و برتر 
است ولی چون طرف مقابل، از این فناوری برای سایر عرصه ها استفاده کرده، ما را 

در ردیف خود قرار می دهند.  
 وی با بیان اینکه اهداف ایران در صنعت هسته ای روشن بوده است، اظهار 
داشت: از این فناوری در بخش های دیگر بهره برداری شده و در زمینه صنعت، 
درست  مقابل  طرف  اگر  می شود.  استفاده  برق  و  انرژی  پزشکی،  کشاورزی، 
بیاندیشد، نگرانی آنها نابجا است. این نگرانی نابجا 1۶ سال موجب دردسر برای 
ملت ایران شده است. اگر این تفکر غلط در ذهن آنها نبود و به آنچه سابقه ملت 
ایران است، اطمینان می کردند که در مسائل دینی و اخلاقی توجه خاص و ویژه ای 

دارند، از این مسئله هم عبور می کردند.
رییس شورای عالی امنیت ملی ادامه داد: اینکه هنوز با دنیا و آمریکایی ها حرف 
می زنیم تا دست از اقدامات غیرقانونی شان بردارند، به خاطر این مبنا است که 
آنها تفکری دارند که براساس آن برای خودشان دردسر و نگرانی درست کرده اند. 
بار دیگر تاکید می کنم تمامی فعالیت های هسته ای ما صلح آمیز و برای اهداف 
غیرنظامی است و همانطور که مقام معظم رهبری در چندین نوبت مطرح کردند، از 
دید فقه ما پیگیری کردن یک سلاح که می تواند خطر بزرگ برای جامعه بزرگ باشد، 
حرام است.   به گفته روحانی، اگر آنها به این مسئله توجه کنند، می فهمند ایران به 
دنبال این آثار نیست. وقتی آدم آثار کار خطرناک و غلطی که آمریکایی ها در جنگ 
جهانی دوم در ژاپن انجام دادند، را مشاهده کند، وقتی آدم به معلولین بعد از این 
همه مدت هنوز زنده اند و در سایه آن افنجار دچار معلولیت هستند، متوجه می شود 

مسیر غلط نادرست و غیراخلاقی است.  
وی با تاکید بر اینکه در دولت تدبیر و امید دو اقدام مهم در زمینه هسته ای انجام 
دادیم، تصریح کرد: یک اقدام آن است که قبل از آنکه دولت یازدهم تشکیل شود، 
فعالیت غنی سازی ما از دید آنها غیرقانونی بود و در شورای امنیت قطعنامه علیه 
ما گذارنده بودند که از ما خواسته شده بود که غنی سازی را در ایران کاملا متوقف 

کنیم.  
و  آنها غیرمشروع  دید  از  در غنی سازی  ما  کار  اینکه  بیان  با  رییس جمهوری 
غیرقانونی بود، خاطرنشان کرد: ما آن قطعنامه ها را تمام کردیم. این قطعنامه ها 
به زباله دان تاریخ رفت و فعالیت های ما قانونی شد. این بهانه از دست آنها گرفته 
شد که از نظر حقوقی و پایداری این فناوری بسیار مهم است و یکی از آثار پرافتخار 
برجام این بود که صنعت هسته ای را در ایران به طور کامل قانونی کرد. این کار بزرگ 

و عظیمی بود که در این دوره انجام شد.
به غلط بعضی ها  و  به دروغ  توسعه دادیم.  را  فناوری  این  ما  وی اظهار کرد: 
می گفتند که آنها رفتند برجام را امضا کردند و در برجام یکسری امتیازاتی گرفتند، 
پول ها را از بانک های خارجی گرفتند. تحریم نفت، فلزات، کشتی رانی و بیمه و همه 
تحریم هایی که بوده برداشتند و در عوض این فناوری را تقدیم خارجی ها کردند و 
معامله کردند که یک دروغ بزرگ بود.  آنها این دروغ بزرگ را تکرار می کردند و ما 
هرچه به مردم می گفتیم که آنها دروغ می گویند، اگرچه اکثریت مردم می فهمیدند 

که آنها دروغ می گویند اما اقلیتی بودند که شک داشتند.
 مصوبه مجلس حرف های دروغ را از بین برد

رییس دولت دوازدهم یادآور شد: اخیرا مجلس یازدهم مصوبه ای را گذراند که در 
آن مصوبه تکالیفی را برای سازمان انرژی اتمی مشخص کرد و این تکالیف نشان 
می داد توانمندی هسته ای ما از هر زمان دیگر بیشتر است و حرف های دروغ را از 

بین برد اگرچه دنیا واقعیت را می دانست.  
اتمی می گویند ما یک زنجیره »آی آر۶«  انرژی  به سازمان  وی گفت: وقتی 
می خواهیم می توانیم راحت تولید کنیم و امروز یک زنجیره 1۶۴ تایی آی آر۶ 
افتتاح شد و این زنجیره به گونه ای است که نسبت به زنجیره قبلی 10 برابر می تواند 
محصول در اختیار ما قرار دهد. یعنی  سانتریفیوژهای قبلی حداکثر یک سو بودند 

و این سری جدید 10 سو است.
 روحانی اضافه کرد: حتی امروز از لحاظ تکنولوژی به سانتریفیوژ »آی آر۹« که ۵0 
سو است، رسیدیم یعنی ۵0 تا ۶0 برابر سانتریفیوژهای قدیمی محصول در اختیار 
ما قرار می دهد. امروز برای ما و جهانیان روشن شده است که در دولت یازدهم و 

دوازدهم چه کار بزرگی در زمینه هسته ای انجام گرفته است.
رییس جمهوری در ادامه با بیان این که ما در این ۸ سال در زمینه هسته ای هم 
از لحاظ فناوری و هم تولید در سطح بالایی قرار گرفتیم، گفت: فناوری در سطح 
بسیار بالایی است که نمونه های آن را امروز افتتاح کردیم. تولید هم بسیار مهم 

است، تولیدی است که در بخش خدمات، صنعت و کشاورزی ما را یاری کند و 
خودش هم محصولات فراوانی را تحویل دهد.

 وی خاطرنشان کرد: رادیوداروها یکی از آن محصولاتی است که برای بخش 
تشخیصی مورد استفاده قرار می گیرد و در پزشکی بسیار حائز اهمیت است. 
بنابراین در این بخش یکی از افتخارات دولت در این ۸ سال توسعه فناوری در 

زمینه های مختلف هسته ای است.
روحانی با بیان این که در همه جا تاسیسات بسیار عظیم و گسترده داریم که 
هرکدام در بخش خود حائز اهمیت است، گفت: ما همچنان بر عهد خود پایبند 
  NPT دو کلمه بیشتر نیست.  در NPT .بوده است  NPT هستیم. عهده ما با دنیا
دولت هایی که به این معاهده ملحق شدند متعهد می شوند به این که فعالیت 
آنها صرفا صلح آمیز باشد و انحراف به سمت فعالیت نظامی نداشته باشند. دوم 
فعالیت های صلح آمیز را انجام دهند و به اضافه این که  خود آژانس و دنیا به آن 

کشور در این زمینه کمک کند.  
 کار  آژانس فقط بازدید و گزارش دهی نیست

 رییس دولت تدبیر و امید با تاکید بر این که یکی از مطالبات بزرگ ما کمک 
آژانس و دنیا به ما در زمینه هسته ای است، گفت: ما به NPT  پیوستیم و پادمان را 
هم قبول کردیم. آژانس هم طبق پادمان عمل می کند اما شما چقدر به ما کمک 
کردید؟ شما در ساخت سانتریفیوژها و لیزر و ایزوتوپ های پایدار، آب سنگین و 

راکتور آب سنگین ما که همه آنها صلح آمیز است، چه کمکی به ما کردید.
وی ادامه داد: قرار ما این بود که ما عضو این معاهده باشیم و شما ما را برای تهیه 
وسایلی که نیاز داریم یاری کنید، آژانس که فقط برای بازدید نیست که مرتب بازدید 
کرده و گزارش بنویسد، این یکی از کارهای آژانس است. یکی از کارهای مهم 

آژانس حمایت و کمک است، شما چه کمک و حمایتی از ایران  کردید؟
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: این طلب ما از آژانس، کشورهای صنعتی 
و از جهان است. اینکه ما امروز می گوییم حتی حاضریم پروتکل الحاقی را هم 
داوطلبانه ها اجرا و پیاده کنیم و آژانس بالاترین نظارت ها را داشته باشد در برابر آن، 
این نیست که دنیا بگوید در فعالیت های تجاری و اقتصادی شما را تحریم نمی کنم 

این یک حداقل است.
روحانی بیان کرد: شما در برابر این فعالیت صلح آمیز با توجه به نظارت آژانس 
بین المللی باید ما را یاری کنید. شما باید بگویید، 1۵ نوع سانتریفیوژ شما درست 
کردید، ما در ساخت شانزدهمین سانتریفیوژ به شما کمک می کنیم. شما بدهکار 
ما هستید، طلبکار ما نیستید. آژانس، آمریکا و اروپا بدهکار ما هستند، کشورهای 

بزرگ صنعتی بدهکار ما هستند و باید بدهی خودشان را به ما پرداخت کنند.
وی با بیان اینکه ما کشوری هستیم که روی پای خودمان ایستاده ایم، گفت: 
ما حتی در زمینه غنی سازی روی پای خودمان ایستاده ایم. امروز در اداره رآکتور 
بوشهر هم که برای ما برق تولید می کند، روی پای خودمان ایستاده ایم و در آینده در 

ساخت این نیروگاه های پرقدرت هم روی پای خودمان خواهیم ایستاد.
رییس جمهوری با بیان اینکه موظف هستیم در توانمندی های علمی، گام های 
جدید را برداریم، افزود: من در اینجا از همه شهدایمان یاد می کنم به ویژه شهدای 
این  در  دانش  و  علم  کشور،  ارتقای  برای  را  خود  جان  که  عزیزانی  و  هسته ای 
کشور فدا کردند، شهیدان علی محمدی، شهریاری، احمدی روشن، قشقایی و 
شهید فخری زاده و همه عزیزانی که جان خود را فدا کردند به روح بلند آنها درود 

می فرستیم و برای آنها تعالی مقام و عظمت می خواهیم.
روحانی با قدردانی از دکتر صالحی و همه کارکنان سازمان انرژی اتمی تصریح 
کرد: ما از سال گذشته تا امسال 1۳۳ دستاورد بزرگ و عظیم داشتیم. این نشان 
می دهد در طول یک سال گذشته چه اقداماتی انجام داده اند. البته هر سال لیست 

بلندبالایی از افتتاح های مهم داشته اند.
وی اضافه کرد: من از همه این عزیزان قدردانی می کنم، ملت ما هم قدردان 
هستند انشاءالله بتوانیم به اهداف بلندی که مورد نظر این کشور و ملت بزرگ بوده 
برسیم و قدم به قدم، قدم های بلندتری برداریم و شاهد سربلندی بیشتر ایران عزیز 

باشیم.

روحانی در مراسم روز ملی فناوری هسته ای ؛

برجام صنعت هسته ای را در ایران به طور کامل قانونی کرد

رییس ستاد کل نیروهای مسلح مشی راهبردی جمهوری 
اسلامی ایران را برداشتن تحریم هایی که به هر عنوان  علیه 
ایران اعمال شده، ذکر کرد و گفت: چنانچه این تحریم ها 
برداشته و به طور دقیق در عمل راستی  آزمایی شود ایران به 

تعهدات هسته ای برمی گردد. 
سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« رئیس ستاد کل 
پنجمین  و  بیست  در  )شنبه(  روز  صبح  مسلح  نیروهای 
همایش سراسری فرماندهان، معاونان، رؤسا و مدیران ناجا 
گرامیداشت  با  شد،  برگزار  تصویری  ارتباط  به صورت  که 
یاد امام )ره( و شهدا به ویژه شهیدان مدافع نظم و امنیت 
شهید  سپهبد  و  آوینی  مرتضی  شهیدان  همچنین  و 
صیاد شیرازی، اظهار داشت: در سال ۹۹ علاوه بر تمام 
سنگین  مأموریت های  مسئله  طاقت فرسا،  مأموریت های 
ناجا در امر مقابله با بیماری کرونا و مدیریت ابعاد مختلف آن 
را توسط نیروی انتظامی شاهد بودیم؛ این نیرو در کنترل آمد 
و شدها در جاده ها، کنترل فعالیت اصناف، کشف کالاهای 
احتکاری و ارائه در بازار، فعالیت های چشمگیر کادر درمانی 
و...  انتظامی  نیروی  بیمارستان های  در  ناجا  پزشکی  و 
حقیقتاً خوش درخشید و اجرای بخش اعظمی از مصوبات 

ستاد ملی مقابله با کرونا را عهده دار شد.
وی افزود: در ایام اخیر و تعطیلات نوروزی نیز، نیروهای 
پلیس از ۲۵ اسفند تا 1۵ فروردین به طور شبانه روز فعالیت ها 
و  می گویم  خداقوت  عزیزان  همه  به  و  داشته  برعهده  را 
ان شاءالله با بهره مندی از فیوضات ماه شعبان و رمضان، با 

انرژی مضاعف تری، سال پرتلاش دیگری را آغاز کنند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در ادامه گفت: مقام معظم 
رهبری شعار سال 1۴00 را مانند چند سال اخیر، در حوزه 
اقتصاد نامیدند و شعار »تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« 
را به عنوان شعار سال اعلام داشتند؛ بنابراین باید بگویم 
نیروی انتظامی در عملی شدن این شعار مسئولیت سنگین 

و بی بدیلی را عهده دار است.
سرلشکر باقری اضافه کرد: ایجاد امنیت به عنوان بستری 
و  لازم  اقتصادی  و  تولیدی  فعالیت های  برای  آرام  و  امن 

ضروری است؛ هیچ فعالیتی از جمله اقتصادی بدون امنیت 
و وجود آن امکان پذیر نیست، مقابله جدی با قاچاق در مرزها 
و... بسیار حائز اهمیت است؛ اگر مقابله با قاچاق نباشد 

فعالیت های تولیدی با مشکل مواجه می شوند.
ضرورت ابتکار در مقابله با قاچاق و مفاسد اقتصادی

حائز  بسیار  نیز  اقتصادی  مفاسد  با  برخورد  افزود:  وی 
این  در  فعالیت ها  سال ها،  این  تمام  در  است؛  اهمیت 
حوزه های اشاره شده رشد چشمگیری در نیروی انتظامی 
داشته است و تشکیل پلیس امنیت اقتصادی، بسیج توان 
و امکانات ناجا برای این حوزه و... از جمله ابتکارات فرمانده 
نیروهای  کل  ستاد  است.رئیس  انتظامی  نیروی  محترم 
مسلح با تاکید بر تشدید اقدامات مقابله ای با قاچاق یادآور 
شد: امیدواریم در سال جاری با تشدید فعالیت ها، بستر 

مناسبی برای توسعه فعالیت های اقتصادی صورت گیرد.
سردار باقری در بخش دیگری از سخنان خود ادامه داد: 
سال 1۴00 را در شرایطی آغاز کردیم که حوزه تهدیدات 
بحمداله با درایت و مدیریت عالی فرمانده معظم کل قوا 
مدظله العالی و همراهی بی نظیر ملت شریف ایران اسلامی 
بی اثر شد؛ به تهدیدات دشمن، بازدارندگی دفاعی کشور، 
پاسخ داد و امنیت قابل قبولی در کشور برقرار شد و تداوم 

دارد.
پنجه فولادی دموکرات ها در دستکش مخملی

وی یادآور شد: دشمنی که شاخ و شانه می کشید و تهدید 
می کرد، خود صحنه را با فضاحت ترک کرد و دولت دیگری بر 
سر کار آمد، فشارهای حداکثری دشمن در دولت جدید غیر 
از وعده و فریب چیزی نیاورده است و تجربه نشان می دهد 
که دولت های دموکراتیکی که در آمریکا بر سر کار می آیند، 
پنجه فولادی داخل دستکش مخملی فرو برده و دائماً در 
حال توطئه هستند و وعده های توخالی در خصوص توسعه 
گشایش اقتصادی و رفع تحریم ها می دهند، تلاش زیادی 
می کنند تا با مذاکرات طولانی به همراه مطالبات جدید، 
اتفاقاتی را رقم بزنند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح اضافه 
کرد: در حالی که مشی راهبردی جمهوری اسلامی ایران 
همان گونه که مقام معظم رهبری ترسیم کردند؛ صرفا رفع 
کامل تحریم ها است و به هر عنوان، تحریمی علیه نظام 
اسلامی روا داشته اند بایستی به طور کامل برداشته شود 
و در عمل راستی آزمایی شود؛ آنگاه است که ایران، چون 
همیشه برعهد خود صادق و عامل بوده و به تعهدات باز 
می گردد. سرلشکر باقری در بخش دیگری از سخنان خود 
تصریح کرد: سال 1۴00؛ طلیعه قرن جدید است که باید 
و سناریوهای  برای احتمالات  راهبردی  و  به شکل دقیق 
محتمل، همکاران را برای صحنه های ماموریتی آماده کنیم؛ 
این سال زمان تدوین برنامه هفت ساله توسعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور و برنامه هفت ساله نیروهای مسلح از جمله 

ناجا است، به همین جهت اهمیت فوق العاده ای دارد.
امنیت؛ رکن رکین برنامه های کشور

وی در ادامه امنیت را رکن رکین تمام برنامه های کشور 

دانست و ماموریت های نیروی انتظامی را سنگین و خطیر 
معرفی کرد و افزود: باید برنامه ریزی و تمرکز نیروی انتظامی 
فعالیت های  تمام  برای  امنیت  بستر  باشد که  به گونه ای 
کشور مهیا و آماده باشد؛ اهمیت امنیت موضوعی است 
که بایستی دائما ذکر و یادآوری شود، مانند ماهی که در آب 
زندگی می کند، شاید ما به لطف تدابیر داهیانه مقام معظم 
رهبری مدظله العالی به پاس وجود امنیت پایدار، ارزش این 

مهم را آنگونه که باید، متوجه نمی شویم.
مقام  کرد:  اضافه  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
معظم رهبری مدظله العالی در شرفیابی فرماندهان ناجا 
محضرشان فرمودند: موضوع امنیت بسیار مهم است، بدون 
امنیت زندگی روزمره مردم، فعالیت های علمی، دانشگاهی، 
اقتصادی و اداره کشور ممکن نیست، شکل گیری اقتصاد 
درون زا نیازمند امنیت است و ... ، این سخنان اهمیت کار 
عزیزانمان در نیروی انتظامی و جایگاه ارزشمند و بی بدیل 
این نیرو را نشان می دهد، این نیرو باید به نحوی خود را 
تجهیز و آماده کند که بتواند امنیت را با شاخص هایی که 

دائما در حال رشد است فراهم کند.
لزوم ارتقاء امنیت با همراهی مردم

باید حفظ شود،  باقری خاطرنشان کرد: امنیت  سردار 
ارتقاء یابد و مردم احساس امنیت مستمری داشته باشند و 
در این فرآیند بایستی جلب رضایت مردم هم فراهم شود، 
چرا که جلب اعتماد و کسب رضایت مردمی، جایگاه ناجا را 
بالاتر می برد و قطعا امنیت روزافزون موجب همراهی بیشتر 

مردم با نیروی انتظامی می شود.
و  نظام  اقتدار  مظهر  انتظامی  نیروی  کرد:  تاکید  وی 
پناهگاهی برای مردم است و این نیرو همزمان باید مهربانی، 
عطوفت و اقتدار را توامان داشته باشد و با اقتدار در برابر 

برهم زنندگان نظم و امنیت و خاطیان ظاهر شود.
تامین امنیت انتخابات از سوی ناجا

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به برگزاری انتخابات در سال جاری یادآور شد: 
از مهم ترین اتفاقات سال 1۴00 که ماموریت سنگینی برای 
نیروی انتظامی ایجاد می کند، برگزاری انتخابات مهم ۲۸ 
خرداد است و قطعا نیروی انتظامی از هم اکنون برنامه ریزی 
و تجهیز خود را آغاز کرده و مراقبت های لازم را داشته و دارد.
سرلشکر باقری اضافه کرد: البته در حالی که متاسفانه 
ناجا  دارد،  ادامه  کشور  در  کرونا  منحوس  ویروس  شیوع 
در بخش های مختلف همچنان مسئولیت سنگینی را در 
میدان مقابله با این ویروس عهده دار است، این در حالیست 
که نیروهای پلیس باید وظایف ذاتی و قانونی خود را نیز 

انجام دهند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ادامه داد: ناجا با 
ماموریت های گسترده و متنوع و حضور کم نظیری که در 
تمام اجزاء و ابعاد کشور از مرزها تا مرکزیت عهده دار است، 
بایستی با سرعت، تلاش، ابتکار، خلاقیت و ... روز به روز به 

شکل رشد یابنده ماموریت ها را پیش ببرد.

اهمیت اشراف اطلاعاتی
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح عنوان کرد: از جمله 
مهم ترین پیش نیازهای هر فعالیتی از جمله ماموریت های 
در  الحمدله  است؛  اطلاعاتی  اشراف  انتظامی،  نیروی 
سال های اخیر اشراف اطلاعاتی نیروی انتظامی روز به 
روز بیشتر شده و انتظار است همچنان این ارتقاء ادامه 
بایستی  اطلاعاتی  بانک های  بر  تسلط  باشد؛  داشته 
عمق پیدا کند و از طرفی با اشراف اطلاعاتی بر فعالیت 
شبکه ها و باندها، فرآیند پیش بینی و پیشگیری صورت 

بگیرد.
سرلشکر باقری با بیان اینکه پیش بینی و پیشگیری در 
ماموریت ها به واسطه اشراف اطلاعاتی امکان پذیر است، 
تاکید کرد: به واسطه تسلط و اشراف اطلاعاتی می توان 
اطلاعاتی  اشراف  با  داد؛  انجام  رویدادی  پس  اقدامات 
می توان یک رویداد را درک، برای آن پیش بینی و مراقبت 

لازم و برنامه ریزی برای اقدام را انجام داد.
جاسوسی اراذل و اوباش برای دشمن

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت 
برخورد با برهم زنندگان نظم و امنیت، یادآور شد: مسئله 
مقابله با برهم زنندگان نظم و امنیت در سال ۹۹ الحمدلله 
شهرها  سایرکلان  و  تهران  در  داشت،  چشمگیری  رشد 
اوباش بعضاً  و  اراذل  از  افتاد و دشمن که  اتفاقات خوبی 
استفاده جاسوسی می کرد و به این قشر امید داشته و دارد، 

شاهد برخورد با این گروه بود.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح افزود: برخورد با این گروه 
و سایر متخلفان خوب بوده و باید تداوم پیدا کند تا مردم 
احساس امنیت و آرامش بیشتری داشته باشند، بایستی 
افزایش  راهکارهای  و  رفع  قانونی  خلاء های  راه  این  در 
اقتدار ناجا شناسایی و اقدامات لازم صورت بگیرد، تقویت 
فناوری ها می تواند در این زمینه و همچنین کشف جرم 

کمک کند.
تقویت رویکرد اجتماعی پلیس

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح بر لزوم تقویت رویکردهای 
اجتماعی و مردم داری پلیس تاکید و مطرح کرد: تحول در 
کلانتری ها همواره مورد تاکید مقام معظم رهبری است، 
مراجعان،  تا  باشد  رشد  به  رو  دائما  رویکرد  این  بایستی 

کلانتری ها را مانند خانه و محل پناه خود بدانند.
سردار باقری افزود: عزیزانمان در کلانتری ها، راهور و... 
بایستی کارکنانی خوش اخلاق، مردم دار و صبور باشند و 

کار را به نحو شایسته ای پیش ببرند.
به تداوم  با اشاره  از سخنان خود  وی در بخش دیگری 
برخورد با مفاسد اجتماعی، ماموریت های ناجا در این حوزه 
را مظهری از امر به معروف و نهی از منکر حاکمیت دانست و 
بر لزوم برخورد با بدحجابی و بی حجابی تاکید کرد و افزود: 
ناجا در این حوزه مسئولیت دارد؛ البته بسیاری از دستگاه ها 
مسئول هستند و باید پای کار باشند و برای سالم سازی 

فضای جامعه تلاش کنند.

سرلشکرباقری در همایش سراسری فرماندهان ناجا:

مشی راهبردی ایران برداشتن کامل تحریم ها است
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  آیا مردم از صف مرغ خوششان می آید!
ذوالنوری: مجمع نمایندگان قم کارگروه ندارد

 نمایندۀ مردم قم و رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: پس از انتخابات 
مجلس یازدهم، موضوع کارگروه های مجمع نمایندگان قم مطرح شد اما در عمل یکی از نمایندگان کارگروه های 
قبلی خود را ادامه داد و نماینده دیگر کارگروه های جدیدی ایجاد کرد.حجت الاسلام والمسلمین ذوالنوری در 
گفت وگو با قم نو اظهارداشت: به دلیل اشتغالاتم تا کنون از کارگروه های نمایندگان دیگر بهره ای نبردم و کارگروه های 
مجمع هم تشکیل نشد. وی افزود :جنبه دخالت کارگروه ها در امور اجرایی را نه تنها برای کارگروه که برای نمایندگان 
هم قائل نیستم چون ما در کشور تفکیک قوا داریم.ذوالنوری اضافه کرد :اینکه نظر نمایندگان را مدیری اعمال نکند و 
نماینده حقی غیرقانونی نسبت به برخورد با آنها برای خود قائل باشد و مدیر را جابجا کند یا دولت را تحت فشار بگذارد 
حق نماینده نیست.وی تاکید کرد:چون دخالت در عزل و نصب ها ندارم صدایم بلند است وگرنه مدیری را بیاورم و 

تخلف کند اما لاپوشانی کنم، موجب خدشه به جایگاه نمایندگی و حق مردم است.

انحلال شورای شهر قرچک به دلیل اتهام مالی 
 دادستان عمومی و انقلاب شهرستان قرچک در استان تهران از انحلال شورای شهر قرچک به دلیل مسائل مالی 
۶ نفر از اعضای آن خبر داد.به گزارش ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، سعید دوستی نژاد افزود: پیرو گزارش های 
واصله مبنی بر تخلفات مالی برخی اعضای شورای شهر قرچک موضوع در دستور کار دادستانی قرار گرفت. وی 
ادامه داد: با جمع آوری اسناد و مدارک لازم توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( تاکنون ۶ نفر از اعضای شورای 
شهر به دلیل مسائل مالی به دستگاه قضایی احضار و تفهیم اتهام شدند.دوستی نژاد اظهارداشت: برای این ۶ نفر 
قرار نظارت منع شرکت در جلسات صادر شده که این امر موجب انحلال شورا خواهد شد.دادستان عمومی و انقلاب 
شهرستان قرچک تصریح کرد: سایر اعضای شورا نیز در خصوص این پرونده احضار شده اند و اطلاعات تکمیلی 

متعاقبا اعلام می شود.

 علی دایی شایعه جنجالی را تأیید کرد
طی سالهای اخیر شایعات زیادی در خصوص استقلالی بودن علی دایی قبل از پیوستن به پرسپولی مطرح شده 
بود.حالا علیی دایی در گفت وگویی این ماجرا را تایید کرده است.دایی در این باره می گوید: »در خانه ما فقط برادر 
بزرگم پرسپولیسی بود و چهار برادر دیگر استقلالی بودیم. از زمانی که به تهران آمدم و فوتبال را شروع کردم دیگر هیچ 
کدام از تیم ها برایم فرقی نداشت.«دایی در ادامه گفت: »اما از زمانی که به پرسپولیس رفتم، طرفدار این تیم شدم 
و به این موضوع افتخار می کنم.«او در پاسخ به این سوال که حالا طرفدار کدام تیم است، گفت: »اینکه می گویند 

الان استقلالی هستم به هیچ عنوان درست نیست و من طرفدار پرسپولیس هستم و تیمم را خیلی دوست دارم.«

شکایت نمایندگان از تصمیمات کرونایی دولت 
نماینده مردم کاشمر، بردسکن، خلیل آباد و کوهسرخ در مجلس شورای اسلامی گفت: تعدادی از نمایندگان 
مجلس از بی تدبیری دولت در بحث کرونا، به کمیسیون اصل90 شکایت کردند تا اگر عمدی در این خصوص انجام 
شده با آن برخورد کنند. حجت الاسلام جواد نیک بین با تأکید بر اینکه در بی تدبیری دولت شکی نیست، به موضوع 
مطالبات آزادکردن سفر ها در ایام نوروز اشاره و اظهار کرد: اگر خوش بین باشیم این است که می خواست مردم پس 
از یک سال به سفر بروند، اما اگر واقع بین باشیم هدف دولت از این اقدام افزایش پیک کرونا و ایجاد اپیدمی بود تا از 

این طریق انتخابات را تحت تأثیر قرار دهد.

رستم قاسمی گاف خود را تصحیح کرد 
وزیر سابق نفت، توضیحاتی را درباره درباره سهم ایران در قرارداد معادن فسفات سوریه مطرح کرد.  رستم قاسمی، 
وزیر سابق نفت، توضیحاتی را درباره اظهارات اخیر خود درباره سهم ایران در قرارداد معادن فسفات سوریه مطرح 
کرد.وی در توییتی نوشت: »ضمن تشکر از دقت نظر بینندگان عزیز برنامه دست خط، عدد صحیح سهم ایران در 
قرارداد استراتژیک معادن فسفات سوریه بیش از یک میلیارد تن و سهم روسیه حدود صد و پنج میلیون تن می باشد. 
که باعرض پوزش به اشتباه هزارمیلیون تن را هزار میلیاردتن عرض کردم. قبلًا درصداوسیما شرح دقیق قرارداد را 

اعلام نموده بودم.«

 سردار جلالی: 7 استان ایران، هسته ای شده اند 
سردار غلامرضا جلالی رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه آژانس انرژی اتمی به عنوان مرجع بین 
المللی در مباحث هسته ای بر ضرورت وجود ساختارهای پدافند غیرعامل در زمینه پرتوی تاکید دارد، افزود: امروز ۷ 
استان ایران هسته ای شده اند و صنعت هسته ای در بسیاری از بخش های کشور همچون بخش بهداشت و درمان 
مورد استفاده است و لذا توسعه مباحث ایمنی، امنیت و دفاع و ایجاد زیرساخت های لازم برای بهره برداری امن از این 

فناوری از دستورکارهای قرارگاه پدافند پرتوی است.

معاون دادستان قم هشدارداد:

کلاهبرداری از مردم در قالب سایت های شرط بندی
باخت 2 میلیاردی جوان قمی در سایت های قمار و شرط بندی 

معاون دادستان قم در خصوص کلاهبرداری از مردم در قالب سایت های شرط بندی، پیش بینی مسابقات 
ورزشی و بازی های آنلاین هشدار داد و گفت: تاکنون پرونده های متعددی از شاکیان سایت های شرط بندی 

که در مجموع مبالغ میلیاردی دچار ضرر شده اند، در دادسرای قم تشکیل شده است.
به گزارش روز شنبه روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، حجت الاسلام والمسلمین ابوالفضل 
تحریری در این زمینه افزود: تنها در یکی از پرونده ها، یک جوان قمی مبلغ دو میلیارد و یک صد و شصت 

میلیون تومان در یکی از سایت های شرط بندی از دست داده است.
وی با اشاره به اینکه این فرد با خرید کد "ووچرمانی" حساب کاربری خود را شارژ نموده، اضافه کرد: بر 
اساس گفته این شاکی، سایت قمار betcart.com پس از شارژ مبلغ مذکور، حساب کاربری وی را مسدود و 

کل مبلغ را برداشت می کند.
وی گفت: سایت های قمار با شعارهای فریبنده »شانس خود را انتخاب کن« و »به رویاهایت برس« توسط 
مافیای پنهان مستقر در خارج از کشور اداره می شود و با تبلیغات دروغین افراد سرشناس و به اصطلاح 

»شاخ های مجازی« اقدام به جذب مشتری می کنند.
تحریری ادامه داد: بر اساس تحقیقات صورت گرفته، سرور اصلی ۲ سایت مربوط به پرونده این جوان، در 

کشورهای آمریکا و آلمان میزبانی می شود.
تحریری تصریح کرد: در اغلب سایت های شرط بندی وجوه دریافتی به حساب های اجاره ای واریز می شود 
و در برخی دیگر به وسیله ربات بین حساب کاربران در جریان بوده و در نهایت توسط مدیران سایت برداشت 
می شود. وی درگاه پرداخت بسیاری از این سایت ها را جعلی خواند و اظهار داشت: با ورود اطلاعات حساب 
افراد شرکت کننده در اختیار  این سایت ها، کلیه اطلاعات حساب  پرداخت  بانکی در درگاه های جعلی 

سایت های شرط بندی قرار می گیرد.
معاون دادستان قم در خصوص اعتیادآور بودن قمار و شرط بندی به جوانان هشدار داد و گفت: هرگونه 
فعالیت در خصوص سایت های شرط بندی اعم از طراحی و راه اندازی سایت های قمار، مشارکت و یا در اختیار 

گذاشتن حساب بانکی، تبلیغ آن ها و حتی شرکت در شرط بندی و بازی های آنلاین جرم محسوب می شود.
به گفته وی، طبق قانون، در صورتی که درآمدی نیز از این راه تحصیل شده باشد به نفع دولت ضبط شده و 

چنانچه مالی از دست رفته باشد، قابل برگشت نخواهد بود.

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم:

موتورسیکلت های قولنامه اي و فاقد پلا ک را 
خریداری نکنید 

و  توصیه  موتورسیکلت  سرقت  از  پیشگیری  برای  استان  انتظامی  فرماندهی  پیشگیری  پلیس  رئیس 
هشدارهای به شرح ذیل به شهروندان ارائه داد. 

 سرهنگ غلامعباس بلفکه اظهار داشت:افراد باید از خرید موتورسیکلت  بدون انتقال سند در دفاتر رسمي 
یا به اصطلا ح سوئیچي خودداري کنند و به هیچ وجه موتورهاي قولنامه اي و فاقد پلا ك را خریداري نکنند.

وی گفت:هر گونه خرید و فروش موتورسیکلت باید از طریق فروشگاه هاي معتبر و رسمي و یا افراد شناخته 
شده صورت گیرد.

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان تاکید کرد:هنگام خرید موتورسیکلت، مطابقت دادن 
شماره ي موتور و شاسي آن با اسناد مالکیت ضروری است، ضمن این که خریدار باید مخدوش نبودن شماره ي 

موتور و شاسي را نیز به دقت کنترل کند.
وی گفت:مالکان موتورسیکلت باید از جا گذاشتن سوئیچ بر روي موتورسیکلت یا واگذاري آن به افراد 

ناشناس و غیر مطمئن به عناوین مختلف خودداري کنند.
سرهنگ بلفکه افزود:به همان میزان که استفاده از این موتورسیکلت مورد توجه افراد جامعه قرار دارد توجه 

تبهکاران به ویژه سارقان نیز به آن معطوف مي باشد.
وی تصریح کرد:سهولت سرقت موتورسیکلت در مقایسه با سرقت خودرو و همچنین سهولت در اوراق کردن 
یا فروش آن به اوراقچیان غیر مجاز، از مهم ترین دلایلي است که مجرمان را به سرقت این وسیله ترغیب مي کند.
رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم خاطر نشان کرد:به هر جهت آمار بسیار بالا و قرار 
داشتن در صدر جرایم و همچنین امکان سوء استفاده از موتورسیکلت هاي مسروقه در اقدامات تبهکارانه، 

سرقت این وسیله ي نقلیه را حائز اهمیت فراوان کرده است.
سرهنگ بلفکه، راهکارهای مهم پیشگیری از سرقت موتورسیکلت را شماره گذاري و نصب پلاك بر روي موتور 
و استفاده از تجهیزات ایمني تأخیري و بازدارنده،پرهیز از رها کردن اسناد و مدارك در قسمت هاي مختلف 
موتورسیکلت،پرهیز از خرید موتورسیکلت هاي فاقد سند مالکیت، هوشیاري در هنگام خرید و دقت در 

نگهداري سوئیچ موتورسیکلت برشمرد. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم :

کارگاه های چوب بری از بازار کهنه 
جابجا شوند

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: یکی از 
مواردی که پاساژها را تهدید می کند، نبود سیستم اعلام و اطفای حریق است که 
اهمیت این موضوع به مالکان اعلام شده که سیستم های اعلام و اطفای حریق 

در جلوگیری و کنترل آتش سوزی بسیار مؤثر است.
عباس جعفری با اشاره به اهمیت ایمنی در پاساژها و مراکز خرید تجمعی 
در شهر قم، اظهار داشت: یکی از مواردی که پاساژها را تهدید می کند، نبود 
سیستم اعلام و اطفای حریق است که اهمیت این موضوع به مالکان اعلام شده 
که سیستم های اعلام و اطفای حریق در جلوگیری و کنترل آتش سوزی بسیار 

مؤثر است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه 
وقتی در بازه های زمانی روز و به ویژه نیمه شب، آتش سوزی با کندسوزی شروع 
شود، این سیستم ها اعلام حریق می کند، تصریح کرد: در این شرایط، هم 
نگهبان مجموعه می تواند سریعاً نسبت به خاموش کردن آتش اقدام کند و هم 
آتش نشانی زودتر مطلع می شود و در همان ابتدای کار می توان آتش سوزی را 
جمع کرد. جعفری عنوان کرد: در قدم نخست قرار شد مالکان این مراکز، مسائل 
ایمنی ابتدایی را که بدون هزینه یا کم هزینه بوده انجام دهند و در قدم بعدی، 

بحث سیستم های اعلام و اطفای حریق را نصب کنند.
وی مشکلات ایمنی بازار کهنه را موردتوجه قرار داد و افزود: بازار کهنه به 
سبب پیشینه تاریخی، زیر نظر سازمان میراث فرهنگی و گردشگری است ولی 
از گذشته به خاطر دارا بودن کاربری هایی مانند چوب بُری، انبار کردن چوب و 
تهیه جارو، پتانسیل آتش سوزی بسیار بالایی دارد که به همین دلیل، بارها حادثه 
آتش سوزی اتفاق افتاده و تعدادی از همکاران ما در آنجا متأسفانه صدمات خیلی 
شدیدی دیدند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
یادآور شد: با تذکرات متعدد و پیگیری های انجام شده و دستورالعمل ابلاغی 
معاون خدمات شهری شهرداری قم تا حدودی بازار کهنه، سر و سامان گرفته 
ولی کامل نیست. جعفری با تأکید بر اینکه از نظر سازمان آتش نشانی، انبارهای 
چوب و کارگاه های بزرگ چوب بری باید از بازار کهنه جابجا شده و به شهرک 
صنوف منتقل شود، تصریح کرد: به هیچ عنوان صلاح نیست این کاربری ها در 

هسته مرکزی شهر فعالیت داشته باشند.

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

افزایش هزینه های خرید و نگهداری 
پل های عابر مکانیزه

دستگاه  :دو  گفت  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  سرپرست 
آسانسور پل عابر پیاده در نخستین روز سال جدید مورد بهره برداری قرار گرفت.

قاسم طالبی با اشاره به اهمیت بالابردن سطح رفاه و آسایش شهروندان در کنار 
افزایش ایمنی و تسهیل در تردد شهری، افزود: استفاده از روش های گوناگون یا 
تغییر پل های ثابت عابر پیاده به پل های مکانیزه در زندگی شهری امروز یک الزام 

و مورد انتظار شهروندان است.
قاسم طالبی تصریح کرد: ازاین رو متناسب با ظرفیت ها و توانایی های موجود در 
این خصوص اقدام نموده ایم که می توان به نصب ۸ یونیت پله برقی و بهره برداری 

از ۲ دستگاه آسانسور جهت مکانیزه سازی پل های عابر پیاده اشاره کرد.
به گفته وی با توجه به افزایش قیمت تمام شده یونیت های پله برقی و همچنین 
مشکلات استفاده شهروندان از این سیستم به صورتی که افراد معلول و ویلچر، 
کالسکه، افراد ناتوان و سالخورده توان استفاده از آن را ندارند بهره برداری از 

سیستم آسانسور در دستور کار قرار گرفته است.
سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ابراز کرد: با توجه به اینکه 
اجرای فنی آسانسورهای پل عابر پیاده واقع در بلوار عمار یاسر از چندی پیش به 
اتمام رسیده ضروری بود که قبل از بهره برداری ضوابط ایمنی و کسب استاندارد 
لازم نیز انجام شود که پس از اتمام تمامی مراحل در نخستین روز از بهار سال 
1۴00 به عنوان نخستین پروژه شهری مورد بهره برداری و در اختیار همشهریان 
عزیز قرار گرفت. طالبی با اعلام اینکه مکانیزه سازی پل های عابر پیاده امسال 
نیز متناسب با ظرفیت های موجود، توسط مدیران شهری در حال پیگیری است 
از رسانه ها، فعالین فرهنگی و سایر نهادهای فرهنگ ساز خواست تا با آموزش 
و گسترش فرهنگ استفاده از امکانات و وسایل شهری در نگهداری و کاهش 
هزینه های تعمیرات آن ها، همیار شهرداری باشند تا هزینه های اضافی در این 

بخش، صرف گسترش و تکمیل طرح های عمرانی گردد.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

افزایش اتوبوس ها برای افزایش 
شیوه نامه های بهداشتی کرونا

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی و سرپرست سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از 
ابلاغ دستورالعمل های جدید و متناسب با وضعیت قرمز خبر داد و گفت: برای 
کاهش تراکم مسافران در اتوبوس ها سرفاصله اتوبوس ها کاهش پیداکرده است.

علی نیک با اشاره به ایجاد شرایط اضطراری کرونا در کشور، اظهار داشت: 
متأسفانه شاهد ایجاد وضعیت قرمز در بسیاری از شهرهای کشور ازجمله قم 

بوده که نیاز به اعمال پروتکل های سخت گیرانه تری در این شرایط هستیم.
شهرداری  تاکسیرانی  سازمان  سرپرست  و  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
قم حفظ سلامت شهروندان را یکی از دغدغه های شهرداری دانست و افزود: 
دستورالعمل های بهداشتی جدید در رابطه با حمل ونقل عمومی طبق وضعیت 
قرمز قم به سازمان اتوبوسرانی و تاکسیرانی ابلاغ شده و امیدواریم هر چه سریع تر 

به وضعیت آبی و درنهایت سفید بازگردیم.
نیک در مورد رعایت پروتکل های بهداشتی ویژه رانندگان و مسافران تصریح 
کرد: در خصوص رانندگان یک سری اقدامات شامل ماسک زدن و رعایت فاصله 
اجتماعی و ضدعفونی کردن اتوبوس در انتهای شب مورد تأکید بیشتر قرارگرفته 
است. وی از ضدعفونی کردن اتوبوس ها با دستگاه فوگر خبر داد و خاطرنشان 
کرد: با کم کردن سرفاصله اتوبوس ها و کمتر سوارشدن مسافران به اتوبوس ها 
و رعایت فاصله اجتماعی تلاش کرده در کاهش این بیماری نقش مثبتی ایفا 
کنیم. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی و سرپرست سازمان تاکسیرانی شهرداری 
قم با درخواست از شهروندان برای استفاده از ماسک و دستکش هنگام استفاده 
از اتوبوس و تاکسی ابراز کرد: سرفاصله اتوبوس ها را از 1۵ به 1۲ دقیقه رسانده و 

تعداد بیشتری اتوبوس در جهت کاهش تراکم در مسیر قراردادیم.
نیک همچنین از کاهش تعداد مسافران در تاکسی ها نیز خبر داد و تأکید کرد: 
تاکسی های خطی نیز در ایستگاه ها روزانه دو بار ضدعفونی شده و رانندگان 

تاکسی هم موظف به استفاده از ماسک هستند.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

اتمام رمپ اتصال بلوار امام رضا)ع( به 
پل ۹ دی

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از اتمام اتصال رمپ بلوار امام 
رضا)ع( به پل ۹ دی با هزینه ای بیش از ۸ میلیارد تومانی خبر داد.

سید ابوالفضل میریک امامی ، آخرین وضعیت پل ۹ دی را تشریح و اظهار 
داشت: یکی از پروژه های مهم شهر قم که توانسته در تکمیل رینگ ترافیکی 

شهر قم تأثیر بسیاری داشته باشد پل ۹ دی است.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم دسترسی پل ۹ دی به بلوار 
امام رضا)ع( و بلوار جمهوری را در سال گذشته موردتوجه قرار داد و افزود: پل 
۹ دی یعنی از میدان سپاه تا میدان امام حسین)ع( احداث شده که اوایل سال 
گذشته دسترسی به بلوار امام رضا)ع( به روی پل و بلوار جمهوری آن ایجاد و 
بتن ریزی عرشه و جدول گذاری و رنگ آمیزی آن تمام شده و در مرحله خط کشی 

است.

قم  استانداری  اجتماعی  امنیتی  سیاسی  معاون   
گفت: طبق اعلام ستاد ملی مبارزه با کرونا قم در صدر 
استان هایی قرار دارد که با شیب تند شیوع بیماری 

روبه رو است و این موضوع باعث نگرانی می باشد.
بیژن سلیمان پور روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت 
اظهار داشت:  با خبرنگاران  و گو  بود در گفت  کرده 
متاسفانه بر اساس آنچه که در جلسه ارائه شد تقریبا 
تمام مناطق کشور وارد موج چهارم کرونا شدند و تعداد 
مبتلایان، پذیرش ها، بستری ها و فوتی ها نیز به شدت 

در حال گسترش است.
سلیمان پور همچنین خاطر نشان کرد: در این جلسه 
عوامل گسترش ویروس و ورود به خیز چهارم بیماری، 
ورود ویروس از منطقه غرب کشور، تجمع ها، ترددها، 
دید و بازدیدها، سفرهای پایان سال و ایام تعطیلات 
نوروزی و مراسم و مناسبت های عروسی که در ماه های 
رجب و شعبان شکل گرفت عنوان شد و متاسفانه قم 
نیز در صدر استان هایی است که با شیب تندی از شیوع 
بیماری مواجه است و این دغدغه و نگرانی جدی را در 

این استان ایجاد می کند.
تنها راه مقابله با این شرایط رعایت پروتکل های 

بهداشتی است 
وی اضافه کرد: تنها راه مقابله با این شرایط، همکاری 
مردم در زمینه رعایت پروتکل ها است، متاسفانه عادی 

انگاری، بی تفاوتی، اطلاع نداشتن از وضعیت بیماری 
سبب می شود که اجرای دستور العمل ها با سستی و 
تنبلی و بی تفاوتی مواجه شود بنابر این از افراد جامعه 
استدعا داریم که در رعایت مسایل بهداشتی نهایت 
استاندار قم در  بکنند. معاون  را  اهتمام لازم  و  دقت 
بخش دیگری از سخنان خود تصمیم های گرفته شده 
در جلسه فوق را مورد توجه قرار داد و گفت: از سوی 
رئیس جمهوری به مقام های مسئول دستور داده شد 
تا در حوزه بهداشت و سلامت آمادگی کامل را داشته 
باشند و در خصوص افزایش تخت های بیمارستانی و 
تخت های ویژه بستری بیماران کرونایی نیز اقدام های 
ارائه  افزود:  ادامه  در  پور  سلیمان  گیرد.  صورت  لازم 
یک بسته حمایتی از سوی دولت به ۶0 میلیون ایرانی 
بویژه افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی و دریافت 
کنندگان سهام عدالت نیز به تصویب رسید که توزیع آن 

از نخستین روزهای ماه رمضان آغاز می شود.
پروتکل ها رعایت نشود روزهای سختی پیش 

روی است
وی تصریح کرد: تسریع و تعجیل در واردات واکسن و 
تکمیل پروسه تولید واکسن در داخل کشور نیز از دیگر 
مصوبه ها بود که در زمینه واکسیناسیون هم بتوانیم به 

حد مطلوب برسیم.
معاون استاندار قم در پاسخ به سوالی در خصوص 
مراکز پذیرش بیماران کرونایی در قم یادآور شد: چهار 

و  امیرالمومنین   فرقانی،  کامکار،  بیمارستانی  مرکز 
امام رضا )ع( در حال پذیرش بیماران هستند و از نیمه 
دوم هفته گذشته و زمان قرمز شدن قم نیز این مراکز 
آماده باش کامل درآمدند. معاون استاندار  به حالت 
قم در پایان با درخواست عاجزانه از همه شهروندان 
مردم  کرد:  بیان  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  برای 
در اجتماعات حاضر نشوند، ترددهای غیر ضروری را 
حذف کنند چرا که تنها راه این است که خود مراقبتی 
داشته باشیم و هر فرد نیز خانواده، همسایه و سایر 
همشهری ها را در انجام این امر تشویق کند و بدانیم 
اگر این رعایت صورت نگیرد روزهای سختی پیش روی 

ماست.

معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم  اعلام کرد:

تندترین شیب صعودی کرونا کشور درقم

این که کاهش جمعیت کیفری  بیان  با  رئیس کل دادگستری استان قم 
هدف دار جزء اولویت های مجموعه قضایی قم در سال جاری است گفت: 

اعطای مرخصی منتج به پایان حبس به زندانیان قم افزایش می یابد.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در جلسه شورای قضایی استان،  
ضمن تاکید بر اصلاح مجرمان، افزود: اعطای مرخصی منتهی به آزادی در 
زندان های قم در سال جاری جزء اتفاقات مهم است و با پیگیری که صورت 
می گیرد مرخصی مددجویان واجد شرایط به مناسبت ماه رمضان تمدید خواهد 
شد. وی بیان کرد: برگزاری سومین جلسه شورای قضایی استان در زندان قم در 
یک سال گذشته نشان از اهمیت و توجه مجموعه قضایی قم نسبت به زندان و 
زندانیان است. مظفری افزود: در آستانه انتخابات مهمی هستیم که باید زمینه 

شرکت مددجویان در انتخابات فراهم شود.
وی اضافه کرد: در تلاش هستیم تا شرایط مرخصی محکومان مالی که مدت 
زیادی در زندان هستند و امکان پرداخت ندارند به مناسبت ماه مبارک رمضان 
فراهم شود. به گفته وی، از ظرفیت صداوسیما در برنامه ویژه جشن گل ریزان 
در ماه مبارک رمضان و تشویق و ترغیب خیرین و نیکوکاران استان به کمک در 
جهت آزادی زندانیان جرائم غیر عمد و تامین معاش خانواده زندانیان نیازمند 

استفاده خواهد شد.
رئیس کل دادگستری قم به استفاده حداکثری از دادرسی الکترونیکی اشاره 
نمود و افزود: حضور قضات در زندان ها در سال جاری با هدف رسیدگی به 

پرونده قضایی زندانیان چه به صورت حضوری و چه به صورت الکترونیکی مورد 
تاکید است.

تاکید بر رسیدگی به معیشت و تحصیل خانواده زندانیان 
مدیرکل زندان های قم نیز در ابتدای جلسه ضمن بیان گزارش جامعی از 
با  کرد:  بیان  در بخش قضایی،  به ویژه  استان  زندان های  اداره کل  عملکرد 
و  عمومی  دادسرای  دادستان  و  استان  دادگستری  کل  رئیس  حمایت های 
انقلاب قم در سالی که گذشت در بخش مرخصی منتج به پایان حبس، شاهد 
آمار رو به رشدی بودیم. علی اصغر رنجبر افزود: همچنین اجرای طرح پایش و 
غربالگری زندانیان در سال گذشته از اتفاقات مهمی بود که بر اساس دستور 
موکد ریاست قوه قضائیه در زندان های قم انجام و با پیگیری مستمری که 

صورت پذیرفت نتایج ارزشمندی حاصل شد.
وی در ادامه سخنان خود به کمبود اعتبارات استان در حوزه سایر و عمرانی 
اشاره و ضمن تاکید بر رسیدگی به معیشت و تحصیل خانواده زندانیان، اضافه 
اشتغال  و  رمضان  ماه  در  نیازمند  زندانیان  معیشت خانواده  به  کرد: کمک 
حداکثری زندانیان از اقدامات ویژه اداره کل زندان ها در سال جاری خواهد بود.
در ادامه این جلسه حجت الاسلام حسن غریب دادستان قم و دیگر اعضای 
شورای قضایی استان نیز دیدگاه خود در خصوص کاهش جمعیت کیفری 
زندان ها و به کارگیری زندانیان واجد شرایط در کارگاه ها و شهرک های صنعتی 

قم بیان کردند.

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

اعطای مرخصی منتهی به آزادی به زندانیان

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: گردشگری اولویت اول 
استان در توسعه بخش اقتصادی است بنابراین در این شرایط سخت، بخش 

دولتی باید در کنار بخش خصوصی قرار گیرد تا از این بحران عبور کنیم.
یونس عالیپور در دیدار با علیرضا ارجمندی سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به لزوم تشکیل کارگروه میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان قم تصریح کرد: رفع موانع توسعه گردشگری 
قم دغدغه مدیران استان است اما متأسفانه از سال ۹۷ کارگروه گردشگری که به 

دنبال احصا آسیب ها و رفع موانع بود، تشکیل نشد.
وی بیان کرد: »با شیوع کرونا فقط سه جلسه کارگروه گردشگری تشکیل 
شد که آن هم تنها به بررسی بسته  حمایتی دولت به تأسیسات آسیب دیده 
از کرونا پرداخت. وی با تأکید بر لزوم حمایت از بخش خصوصی در تأمین 
زیر ساخت  های گردشگری قم افزود: در چنین شرایطی وظیفه دستگاه های 
اجرایی حمایت از بخش خصوصی است و قابل توجیه نیست که دستگاه دولتی 

در انجام دستگاه های دولتی از همکاری با گردشگری استان امتناع کنند.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

گردشگری اولویت اول قم در توسعه بخش اقتصادی است

استاندار قم، برنامه محوری را از اولویت های مهم 
مدیریت استان خواند و گفت: اختصاص یک روز 
در هفته به بخش علمی و دانشگاهی و بررسی 
راهکارهای حل موانع پیشرفت استان، بخشی از 
برنامه های مدیریت استان در مسیر بهره مندی از 

علم و فناوری است.
بهرام سرمست در نشستی با احسان شریفی پور 
به عنوان معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم 
پزشکی استان قم با اشاره به برنامه ریزی استان 
برای توسعه همه جانبه در عرصه های مختلف 
بنیادین  و  آور  و لزوم توسعه زیرساخت های فن 
خاطر نشان کرد: تولید زیربنای توسعه، تحقیقات 

و فناوری، لازمه تحقق شکوفایی است.
وی برنامه محوری را یکی از اولویت های مهم 
مدیریت استان دانست و افزود: اختصاص یک 
روز در هفته به بخش های علمی و دانشگاهی و 

استفاده از ظرفیت اساتید و دانشگاه ها جهت ارائه 
راهکارهای حل و برون رفت از مشکلات و موانع 
پیشرفت استان، بخشی از برنامه های مدیریت 
استان در مسیر بهره مندی از علم و فناوری است.

و  باوری  علم  لزوم  بر  تأکید  با  قم  استاندار 
اجرای  در  تخصصی  و  کارشناسی  نظرات  اخذ 
تشکیل  داد:  ادامه  مدیریتی  کلان  تصمیمات 
۹ کارگروه در دانشگاه های استان و ایجاد دفتر 
ارتباط استانداری و دانشگاه ها گامی مهم در این 
عرصه بوده که نتایج قابل توجهی نیز به دنبال 

داشته است.
سرمست با بیان حمایت کامل مدیریت استان 
از بخش های تولید کننده و فن آور تصریح کرد: 
تقویت تحقیقات و فناوری در کنار یکدیگر و ایجاد 
شرایط ارائه خدمات از جمله موارد مهم در مسیر 

بالندگی و تولید در استان است.

وی شیوع ویروس کرونا در کشور و تغییر اولویت 
های مدیریتی در استان را مورد توجه قرار داد و 
گفت: برگزاری ۸1 جلسه ستاد مقابله با بحران 
کرونا و بیش از ۲00 کارگروه فرعی ذیل این ستاد و 
البته همراهی بخش های مردمی و خیرین، زمینه 
ساز ایجاد فضای امن و سلامت برای ادامه روند رو 

به رشد استان در شرایط شیوع کرونا بود.
استاندار قم در ادامه یادآور شد: یکی از مسائل 
استفاده  اقتصادی  رشد  و  ثروت  تولید  در  مهم 
از ظرفیت تحقیقات و فن آوری است و از این رو  
ضروری است تا روند در دست اجرای پروژه اتاق 
تمیز پردیس دانشگاه علوم پزشکی قم در دو بخش 
تحقیقات و فناوری صنعتی با هدف کار بر روی 
سلول های بنیادی و همچنین تولید محصولات 
دنبال  و  پیگیری  محور  صادرات  و  بنیان  دانش 

شود.

استاندار قم :

برنامه محوری از اولویت های مهم مدیریت استان است


